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سخنگوی دولت: 
برای شنیدن صداها، مردم را 

دسته بندی نمی کنیم
سخنگوی دولت با روایت حضور 
رئیــس جمهــور میــان مــردم در 
یکســال گذشــته برای شــنیدن 
حرفهای آنها، تاکید کرد: دولت از 
بار مسئولیت شانه خالی نمی کند 
و در حوزه شــنیدن صدای اقشار 
مختلــف، مــردم را دســته بندی 
نمی کند؛ هر کسی به هر شیوه ای 
که صحبت و اعتــراض کند مردم 

رئیس جمهور در جلسه هیات دولت تاکید کرد:
 رفع سریع کمبود اقلام دارویی

 و برخورد با اهمال کاران 
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آیت الله حسینی بوشهری:
خروجی اقدامات و فعالیت ها
 باید در جامعه نمایان باشد 

دربــاره  جمهــور  رئیــس 
گزارش های دریافتی از کمبود 
برخی اقلام دارویی، مسئولان 
مربوطــه را مکلــف کرد ضمن 
تامیــن ســریع اقــلام دارویی 
مذکــور و رفع نیاز مردم، دلیل 
قصــور احتمالــی را بــه طــور 
دقیق پیگیــری کــرده و با هر 
فــرد یا مجموعه ای کــه در این 

رئیس جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قــم در دیــدار اعضای 
کنگره ملی شهدای قم با اشاره 
به فعالیت هــای این کنگره در 
زمینه هــای گوناگــون تصریح 
کرد:این فعالیت ها زمانی تاثیر 
گذار اســت کــه خروجــی آن 
در جامعــه نمایان باشــد. آیت 
اللــه حســینی بوشــهری در  4

معاون فنی وعمرانی شهرداری قم تشریح کرد:

آخرین وضعیت 
طرح های عمرانی شهرقم

مدیر اقتصاد مقاومتی سازمان بسیج سازندگی استان قم خبرداد:
برپایی ۲۰ نمایشگاه اقتصاد مقاومتی در نیمه نخست امسال
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد:

پیشرفت 80 درصدی طرح انتقال آب 
به روستاهای شهر قنوات 
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8
معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس فتا هشدارداد:

با صدای مجریان معروف، حسابتان خالی نشود!

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به طرح 
انتقال آب از قم به روستاهای بخش قنوات گفت: این طرح که 
جزء اصلی ترین مصوبه های سفر سال گذشته رییس جمهور 
به استان بوده، هم اکنون ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.  
حسن بختیاری روز یکشنبه در گفت وگویی در پاسخ به سوالی 

مبنی بر آخرین وضعیت مصوبه های سفر دی ماه سال گذشته 
رییس جمهور و اعضای هیات دولت سیزدهم به استان قم 
افزود: مهمترین مصوبه، انتقال آب از قم به روستاهای قنوات 
پایان  تا  درنهایت  و  است،  انجام  حال  در  طرح  این  که  بوده 
سه ماهه سوم سال جاری به بهره برداری خواهد رسید. وی 

  

رئیس اندیشکده مطالعات آینده پژوهی مؤسسه طلوع مهر، توسعه شهر قم 
را از جمله مشکلات این شهر دانست وگفت: قم کشش جمعیتی مشخصی 
دارد و مشکل کمبود آب در قم نیز به دلیل گسترش و توسعه نامتعارف این 
تأمین می کنند  را  قم  آب  که در حال حاضر  استان هایی  از  اگر  و  شهر است 
نتوانند این کار را انجام دهند مشکل اساسی ایجاد می شود. هادی ربانی، در 
گفت وگویی اظهارداشت : سال ها در حوزه فرهنگی شهر قم فعالیت می کردم 

رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم  نیزدر حاشیه  این 
بازدید گفت: با اتمام پروژه های نیمه تمام شهری، در بودجه سال آینده شهرداری 
تعریف  شهری  مدیریت  مجموعه  جدید  پروژه های  برای  بودجه هایی  ردیف  قم 
جاری  سال  بودجه  در  داشت:  اظهار  دهناد  محمدحسین  سید  شد.  خواهد 
افزون بر ۸۵۰ ردیف عمرانی در مقیاس های مختلف تعریف شده که در مقایسه 
با سال های گذشته رشد قابل توجهی دارد. به گفته وی، در بخش معاونت فنی 

رئیس اندیشکده مطالعات آینده پژوهی مؤسسه طلوع مهر؛
توسعه نامتعارف قم مشکل آفرین می شود

رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:
پیش بینی طرح های جدید عمرانی در بودجه سال آینده

44
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ضرورت ارتقای 
اعتماد عمومی 

و  ناآرامی های اخیر  بروز  »درباره چرایی و چگونگی 
ضرورت ارتقای اعتماد عمومی در پی این حوادث چند 

نکته مطرح است:
۱-  تقویت انسجام و وحدت ملی یکی از تاکیدات موکد مقام معظم رهبری است، 
چنان که ایشان معتقدند در نظام اسلامی، حکومت با محبت، با ایمان، با وحدت و 
همدلی) است(، همچنین با هم بودن مردم و حکومت، با هم بودن اجزای حکومت 
و با هم بودن اجزای مردم است.) بخشی از فرمایشات رهبر معظم انقلاب در جمع 

کارگزاران نظام فروردین سال ۷۷(
با سبک و جنس حضورشان در  ناآرامی های اخیر اگرچه مردم معترض  ۲- در 
تجمعات اعتراضی خیلی زود مرزبندی شان را با اغتشاشاگران و مهره های معاندان 
نظام نشان دادند و هویدا شد که دشمنان نظام پتانسیل عظیمی را برای ملتهب کردن 
فضای کشور بکار گرفته اند و از هرچه در توان داشتند جهت رسیدن به مطلوب شان 

بهره برده اند اما مردم هوشیار و آگاه ایران بازهم راه را بر سوء اسنفاده آنها بستند.
۳-  در این بین اما موضوعی اهمیت دو چندان دارد که باید بدون فوت وقت مورد 
توجه قرار گیرد تا از بازتکرار چنین حوادث مشابهی جلوگیری شود. همانطور که 
عیان شد برنامه و هدف اخیر معاندان نظام » رودررو  قرار دادن مردم« بود. جدای از 
ریشه های فرهنگ ایرانی اسلامی که ملت ایران را ورای تفاوت زبان، قومیت و مذهبی 
گردهم آورده است تلاش این است که گروه اول-طرفداران فرهنگ اسلامی را به 
عنوان پشتوانه اجتماعی نظام و گروه دوم  طرفداران آزادی های اجتماعی  را به عنوان 
مردم معترض و منتقد به نظام  رو به روی هم قرار دهند. مانور رسانه های معاند و پمپاژ 
این ادعا در لوای ساخت شعارهای اجتماعی، مطالبات سیاسی و اقتصادی  همچنان 

ادامه دارد اما هدف ایجاد انشقاق میان ملت ایران اسلامی است.
۴-  تصور و برنامه برای ایجاد شکاف میان اسلام و آزادی های این چنینی تصور 
خامی است و ره به جایی نخواهد برد چرا که فرهنگ اسلامی ریشه در جان مردم ایران 
دارد. حضور باشکوه آنان در مراسم مذهبی، میزان سفرهایشان به عتبات عالیات و 
عشقی که به ائمه و از جمله  امام حسین)ع( دارند و در راهپیمایی اربعین گوشه ای از 
آن را آشکار می کنند  مصادیقی از باورو عشق ملت ایران به اسلام  است که در کالبد 

ایرانی شان جریان دارد.
۵- مردم هوشیارند اما هوشیاری مردم شرط لازم و کافی عبور از توطئه کشور نیست 
و باید مسئولان، صاحبان کرسی و اندیشه، چهره های محبوب مردمی از هر طیف 
سیاسی به میدان آمده و همگی در کنار هم  پرده از برنامه جدید دشمن بردارند و به 

تقویت انسجام و وحدت ملی توجه دو چندان کنند.
۶- در کنار به میدان آمدن مسئولان و افراد صاحب نظر و اثر فراهم آوردن بستری 
برای گفتگو و شنیدن صدا همه مردم ضرورتی است که پس از فروکش کردن ناآرامی ها 

باید به آن پرداخت و برای آن برنامه مدون و مستمری داشت.«
نماینده مردم تهران

 

مدیر کل گمرک استان قم خبر داد:

صادرات استان قم به ۱۹۱ میلیون دلار رسید 
مدیر کل گمرک استان در حاشیه بازدید استاندار قم گفت: در ۷ ماهه امسال بیش 

از ۱۹۱ میلیون دلار کالا از استان قم صادر شده است.
اسفندیار دریکوندی در حاشیه بازدید استاندار قم از گمرک استان قم گفت: در 
هفت ماهه امسال صادرات استان قم بیش از ۱۹۱ میلیون دلار رسید که از نظر وزنی 

۹۰ درصد و از نظر ارزشی ۴۰ درصد افزایش را نسبت به پارسال نشان می دهد.
وی واردات استان در هفت ماه گذشته را ۱۷۱ میلیون دلار عنوان کرد و گفت: در 
زمینه واردات نیز از نظر وزنی ۳۸ درصد و از نظر ارزشی ۴۴ درصد افزایش داشته است.
مدیر کل گمرک استان قم کالا های صادراتی استان قم را شامل کیف و کفش، 
مشتقات نفتی، لوازم خانگی، شمش سرب و گرانول عنوان کرد و افزود: در زمینه 
واردات نیز بیشتر کالا های وارد شده به استان قم رامواد اولیه و ماشین الات خط تولید 
تشکیل می دهند. دریکوندی در خصوص درآمد های گمرکات استان در ۷ ماهه امسال 
گفت: در آمد گمرکات استان در ۷ ماهه امسال به ۴ هزار میلیارد ریال رسیده که نسبت 

به پارسال رشد ۱۷۸ درصدی را نشان می دهد.

محسن پیرهادی*

آخرین  به  اشاره  با  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
طرح های  گفت:  شهری  مدیریت  های  طرح  وضعیت 
عمرانی تقاطع شهدای روحانیت، میدان نماز، زیرگذر امام 
حسین)ع(، بوستان خضر نبی و ایستگاه آتش نشانی مادر 

عباس  رسید.   خواهد  بهره برداری  به  امسال  پایان  تا  قم 
به آخرین وضعیت  با اشاره  حلوایی زاده در گفت و گویی 
این  اولیه  قرارداد  اظهارداشت:  روحانیت  شهدای  تقاطع 
و هم اکنون  بوده  تومان  و ۷۰۰ میلیون  میلیارد  طرح ۳۳ 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به آخرین 
وضعیت طرح های مدیریت شهری گفت: طرح های 
نماز،  میدان  روحانیت،  شهدای  تقاطع  عمرانی 
زیرگذر امام حسین)ع(، بوستان خضر نبی و ایستگاه 
بهره برداری  به  امسال  پایان  تا  قم  مادر  آتش نشانی 

خواهد رسید. 
عباس حلوایی زاده در گفت و گویی با اشاره به آخرین 
وضعیت تقاطع شهدای روحانیت، بیان کرد: قرارداد 
اولیه این طرح ۳۳ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان بوده و 

هم اکنون عملیات عمرانی آن در دست اجراست.
وی خاطرنشان کرد: این پروژه در تابستان سال جاری 
به خاطر مشکلات حوزه برق، حدود ۶ ماه به صورت 
در  اختلال  موجب  مساله  این  که  شد  متوقف  کامل 

زمان بندی پیش بینی شده از اتمام آن شده است.
وی با تاکید بر استفاده از ماده قانونی ۹، برای تملک 
این  داشت:  ابراز  محور،  پیرامونی  عرصه های  برخی 
بلوار موجب دسترسی بین بلوار یادگار امام با بلوار امام 
رضا)ع( و الغدیر خواهد شد که ازنظر صرفه جویی در 
زمان، انرژی و سهولت دسترسی و روان سازی ترافیکی 

نقش بسزایی در شهر خواهد داشت.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم بابیان اینکه رمپ 
و لوب های اصلی بلوار احداث شده است، تصریح کرد: 
برای جلوگیری از قطع درختان در مسیر، طرح اجرایی 

بلوار در سه لکه مجزا از هم در حال احداث است.
کلان  طرح  این  وضعیت  آخرین  زاده  حلوایی 
تقاطع  گفت:  و  داد  قرار  موردتوجه  را  حمل ونقلی 
شهدای روحانیت تا پایان امسال به صورت کامل می 

رسد و زیر بار ترافیک خواهد رفت.
زیرگذر امام حسین)ع( در آستانه بهره برداری

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم در ادامه وضعیت 
و  داد  قرار  موردتوجه  را  حسین)ع(  امام  زیرگذر  پروژه 
افزود: پایه قرارداد این پروژه ۸۷ میلیارد تومان بوده که 
برای بهره برداری نهایی از آن ۱۱۵ میلیارد تومان هزینه 

خواهد شد.
حلوایی زاده با اشاره به مهمترین موانع بهره برداری 
کرد:  تصریح  حمل ونقل،  حوزه  کلان  طرح  این  از 
تملکات این طرح به پایان رسیده و با تخریب چند ملک 
باقی مانده در مسیر این محور، بهره برداری و تکمیل این 
زیرگذر کامل خواهد شد، همچنین دو پست برق ۲۰ 

کیلوولتی در طول مسیر نیز باید جابه جا شود.
وی از این طرح به عنوان یکی از پروژه های کلان و 
زیرگذر  پروژه  افزود:  و  یادکرد  شهری  مدیریت  دشوار 
امام حسین)ع( با روند مطلوبی در حال اجراست و تمام 
تاسیسات برق، گاز و آب در طول محور نیز با هزینه 

شهرداری قم به روزرسانی و تعویض شده است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اضافه کرد: زیرگذر 
امام حسین)ع( نیز پیشرفت فیزیکی بالای ۹۰ درصدی 

داشته و تا پایان امسال به بهره برداری خواهد رسید.
مراحل پایانی پروژه میدان نماز

وی در ادامه با اشاره برخی مشکلات ترافیکی پیرامون 
انتهای بلوار جمهوری اسلامی و مسیرهای دسترسی 
محلی، تصریح کرد: طی روزهای گذشته تکمیل این 
تقاطع غیرهمسطح شتاب و سرعت بیشتری به خود 

گرفته است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم، اضافه کرد: دیوار 

سازی زیرگذر این تقاطع به پایان رسیده و تنها دو مرحله 
بتن ریزی اصلی پروژه باقی مانده است.

حلوایی زاده خاطرنشان کرد: ۴ پل اصلی منتهی به 
این طرح اجرایی شده و عملیات عمرانی نیز  در حال 

انجام است.
وی ابراز داشت: با تکمیل این طرح، بخش زیادی از 
اهداف مدیریت شهری در تکمیل رینگ های ترافیکی 
محقق شده و دسترسی بین مناطق در زمان کمتری 

انجام می شود.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اضافه کرد: این 
طرح کلان حوزه حمل ونقل بااعتبار ۹۶ میلیارد تومانی 
تا پایان سال جاری در اختیار شهروندان قرار خواهد 

گرفت.
پیش بینی ۴۰۰ جای پارک در فاز ۴ عمار یاسر

وی در ادامه با اشاره به پروژه بزرگ بلوار عمار یاسر، 
خاطرنشان کرد: ادامه تونل غدیر در محدوده فاز ۴ این 

طرح پیشرفت فیزیکی ۶۰ درصدی دارد.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم، گفت: در بخشی 
از تونل این فاز، ۴۰۰ جای پارک در دست احداث است 
که می تواند بخشی از نیاز هسته مرکزی شهر به کمبود 

پارکینگ را به صورت زیرسطحی جبران نماید.
حلوایی زاده گفت: فاز ۵ عمار یاسر نیز ۴۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته و بخش مهمی از تملکات آن به 
پایان رسیده است، با تکمیل این پروژه بلوار عمار یاسر به 

خیابان شهید فاطمی متصل خواهد شد.
احداث یکی از بزرگترین ایستگاه های آتش نشانی 
مادر  ایستگاه  احداث  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
آتش نشانی در بلوار جمهوری اسلامی، بیان کرد: فاز 
یک ایستگاه آتش نشانی مادر به عنوان یکی از بزرگترین 
ایستگاه های آتش نشانی کشور در زمینی به مساحت 
۸ هزار و ۶۰۰ مترمربع بااعتباری افزون بر ۱۳ میلیارد 

تومان تا پایان سال به بهره برداری خواهد رسید.
وی بابیان اینکه اقدامات عمرانی این طرح به مراحل 
پایانی خود رسیده است، خاطرنشان کرد: با بهره برداری 
از این ایستگاه، تعداد ایستگاه های آتش نشانی قم به 
۲۵ ایستگاه می رسد که با توجه به جمعیت کلانشهر 

قم، وضعیت استانداردی را نشان می دهد.
حلوایی زاده همچنین بیان داشت: سوله فرهنگی 
جدید  ساختمان  همراه  به  پردیسان  شهرک  ورزشی 
شورای اسلامی شهر قم نیز از طرح های مهم عمرانی 

است که امسال مورد بهره برداری قرار می گیرد.
وی خاطرنشان کرد: سوله فرهنگی ورزشی شهرداری 

قم با پیشرفت فیزیکی ۹۰ درصدی و صرف اعتبار ۱۲ 
میلیارد تومانی با سرعت در حال تکمیل است و تمام 
تجهیزات موردنیاز آن خریداری شده است، همچنین 
ساختمان جدید شورا نیز پیشرفت بالای ۷۰ درصدی 

با ۱۴ میلیارد تومان اعتبار امسال افتتاح خواهد شد.
تکمیل تدریجی بوستان هزار هکتاری 

بوستان  احداث  وضعیت  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
فرامنطقه ای و هزار هکتاری قم، بیان کرد: بوستان هزار 
هکتاری قم شامل بوستان کوثر، باغ موزه دفاع مقدس، 
بوستان  گیاه شناسی،  باغ  نبی)ع(،  خضر  بوستان 
کوه  جنوبی  بخش  شهدا،  یادمان  بوستان  کوهسار، 
دوبرادران و غیره که گستره آن در ۴۰۰ هزار مترمربع 
است از میدان مفید تا نزدیکی مسجد مقدس جمکران 

را دربر می گیرد.
حلوایی زاده خاطرنشان کرد: تکمیل این طرح های 
شاخص حوزه گردشگری و فضای سبز و برخورداری 
دریاچه  لاین،  زیپ  مانند  گردشگری  جاذبه های  از 
مصنوعی، باغ ایرانی و غیره تأثیر مستقیمی در افزایش 

ماندگاری گردشگران به قم نیز خواهد داشت.
و  پست  اقلیم  داشتن  خاطر  به  داشت:  اظهار  وی 
بلندی این محدوده، پل طبیعت، تله سیژ و تله کابین 
نیز برای آن پیش بینی شده است که می تواند در جذب 

گردشگران نقش به سزایی داشته باشد.
تاکنون  قم گفت:  و عمرانی شهرداری  فنی  معاون 
بخش بسیار مهمی از درختکاری این پارک چندمنظوره 
به پایان رسیده و برای آبیاری آن نیز تصفیه خانه ۳۰ لیتر 
در ثانیه پساب برای آب فضای سبز در نظر گرفته شده 
است. وی ادامه داد: بوستان خضر نبی)ع( بخشی از 
این بوستان فرامنطقه ای است که بااعتباری افزون بر 
۱۵ میلیارد تومان تا پایان امسال به بهره برداری خواهد 

رسید.
مسیر  لاین  سه  پیش بینی  گفت:  زاده  حلوایی 
پیاده روی به طول ۲ هزار متر و یک لاین مسیر دوچرخه 

سواری از ویژگی های بارز بوستان خضر نبی است.
تاکنون  قم گفت:  و عمرانی شهرداری  فنی  معاون 
۱۳ میلیارد تومان برای این طرح هزینه شده و بوستان 
خضر نبی با پیشرفت ۹۰ درصدی تا پایان سال جاری 

در اختیار شهروندان قرار خواهد گرفت.
حلوایی زاده در پایان تصریح کرد: شهربازی معارفی 
کارکردهای  با  گردشگری  های  طرح  از  یکی  بعنوان 
خاص نیز در حال احداث است که تلاش می شود سال 

آینده بصورت کامل مورد بهره برداری قرار بگیرد.

معاون فنی وعمرانی شهرداری قم تشریح کرد:

قائم مقام مرکز تحقیقات حکومت اسلامی خبرگان:آخرین وضعیت طرح های عمرانی شهرقم

تسلط اساتید حوزه علمیه در موضوع 
ولایت فقیه ارتقاء می یابد

قائم مقام مرکز تحقیقات علمی حکومت اسلامی دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری گفت: 
با برگزاری دوره های آموزشی و مهارتی به صورت حضوری و الکترونیکی در موضوع ولایت 
فقیه، سطح تسلط اساتید حوزه های علمیه پیرامون مباحث مرتبط با این رکن اساسی نظام 

اسلامی، ارتقاء می یابد. 
حجت الاسلام و المسلمین امیر رضا عابدی نژاد روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگاران بیان 
داشت: ولایت فقیه دروازه تمدنی ما برای ورود به عرصه جهانی است بدین معنا که نقطه 
تکیه گاه اندیشه اسلامی در ابعاد بین المللی برای محقق ساختن تمدن جهانی اسلام، ولایت 
فقیه است. وی در ادامه سخنان خود با اشاره به این که یکی از مهمترین ابعاد این نظام تمدنی 
بعد فرهنگی آن است، تاکید کرد: در همین رابطه باید از ظرفیت های فقه شیعه و نظریه ولایت 
فقیه برای بازسازی ساختارهای کشور به بهترین صورت استفاده کرد. وی با تاکید بر این که در 
الگوی توسعه کشور باید مولفه های انقلابی و اسلامی مورد توجه جدی باشد، افزود: نیاز است 
تا مختصات فرهنگی انقلاب اسلامی به عنوان شاخص های عمل در دستور کار مدیران قرار 
گیرد. عابدی نژاد در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به شکست دشمنان در طرح ریزی 
اغتشاشات گفت: در اغتشاشات اخیر دشمن شکست خورد، چرا که آنان مردم ما را نشناختند 
و فکر کردند چون تعدادی در فضای فرهنگی با وضعیت مطلوب فاصله دارند، پس پرچم بی 
عفتی را به عنوان پرچم خود انتخاب کردند، بنابراین چون پرچم مقابله با دین را بلند کردند از 
مردم شکست خوردند. وی افزود: اشتباه دیگرشان همراه شدن با تفکر جدایی طلبان بود که 
عدم همراهی مردم را درپی داشت چون هیچ فرد ایرانی با این حرکت همراه نمی شود.  وی 
ادامه داد: پس شکست دشمنان از پیش معلوم است اما این به آن معنا نیست که ما نسبت به 
شرایط فرهنگی کشور، مسئولیتی نداریم، بلکه باید با همت بیشتر در این حوزه فعالیت کنیم.

با امضای تفاهم نامه مشترک شرکت گاز، کمیته امداد و بهزیستی:

زمستان ، خانه ۱6۰ مددجوی کمیته امداد 
و بهزیستی گرم می شود

در آغاز فصل سرما و در ادامه اقدامات بنیادی دولت برای خدمت رسانی به محرومان، طی 
تفاهم نامه سه جانبه همکاری مشترک شرکت گاز، کمیته امداد و بهزیستی، منازل ۱۶۰ 

خانواده نیازمند استان، گازکشی می شود.
مدیرعامل شرکت گاز استان قم با مدیران کل کمیته امداد امام خمینی )ره( و بهزیستی این 
استان تفاهم نامه همکاری مشترک امضاء کردند. مرتضی خوش لهجه سرپرست شرکت گاز استان 
قم  دراین مراسم با اشاره به مفاد این تفاهم نامه خاطرنشان کرد: در تفاهم نامه مذکور مددجویان 
واجد شرایط توسط کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی استان قم معرفی خواهند 
شد و در صورت عدم وجود سابقه اشتراک قبلی توسط شرکت گاز، هزینه لوله کشی داخل منازل 
بر اساس دستورالعمل های وضع شده پرداخت خواهد شد. خوش لهجه با بیان این که امضای 
این تفاهم نامه از مصوبات سفر رئیس  محترم جمهور به استان قم است، امضای این تفاهم نامه را 
تعهدات مجموعه شرکت گاز در راستای انجام مسئولیت های اجتماعی، ترویج فرهنگ احسان، 
کاهش فقر و نابرابری اجتماعی، توسعه کمی و کیفی خدمات به گروه های هدف عنوان کرد. 
در این تفاهم نامه که در آستانه فرا رسیدن فصل زمستان بین این سه دستگاه منعقد شد، به 
منازل ۸۰ خانوار از مددجویان کمیته امداد امام خمینی)ره( و ۸۰ خانوار از مددجویان بهزیستی 
گاز رسانی خواهد شد. طی این تفاهم نامه مددجویانی که فاقد اشتراک قبلی گاز باشند و خانه 
هایشان نیز دارای سند معتبر و در محدوده قانونی طرح تفضیلی شهرها و طرح هادی روستاها 
باشد با معرفی کمیته امداد و بهزیستی استان می توانند تا سقف ۶ میلیون تومان از مزایای این 
طرح بهره مند شوند.کمیته امداد و بهزیستی استان نیز امور پیمانکاری و اخذ تأییدیه های قانونی 

اداری این اقدام مهم را قبل، حین و بعد از طرح به عهده خواهند داشت.
 

 استاندار قم تاکید کرد

ضرورت زنده نگهداشتن یاد و خاطره شهدا 
استاندار قم در دیدار با خانواده طلبه شهید زاهدلویی بر ضرورت زنده نگهداشتن یاد و 
خاطره شهدا و ادامه راه آنان تاکید کرد.  سید محمدتقی شاهچراغی به همراه حجت الاسلام 
هنرمند مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم، با حضور در منزل شهید زاهدلویی 
از شهدای امنیت استان، با خانواده این شهید والامقام دیدار و گفت وگو کرد. وی در این 
دیدار ضمن تسلیت شهادت این طلبه بسیجی، بر اهمیت زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهدا 
تأکید کرد. شهید مهدی زاهدلویی از طلبه های بسیجی دهه هشتادی قم بود که در جریان 
اغتشاشات اخیر این استان از ناحیه قلب با سلاح سرد مجروح شد و پس از یک هفته تحمل 

جراحات در روز ۱۰ مهرماه جاری به درجه رفیع شهادت نائل آمد.

7

آیت الله اعرافی دردیداربا مدیر کل امورمالیاتی استان قم مطرح کرد:

سه شاخص مهم در امور مالیاتی
با جلوگیری از فرار مالیاتی ظلم به دیگران نیز رفع می شود



دوشنبه-2 آبان ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 25603

اگر اروپایی ها بره آمریکا نبودند! 

رندال شوئلر نظریه پرداز واقع گرایی نوکلاسیک، دولت  ها را در جهان پر آشوب 
به چهار گروه شیرها، بره ها، شغال ها و گرگ ها تقسیم می کند. وی معتقد است 
در بحبوحه تحول نظام بین الملل، شیرها و بره ها حافظ وضع موجود و شغال ها 
و گرگ ها طالب تغییر وضع موجود هستند. این تقسیم بندی از نگاه غربی شاید 
به تفسیر سخنان اخیر جوزف بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا کمک 
کند. اروپایی هایی که خود را ساکنان باغ جهان می دانند، در واقع خود را به افکار 
عمومی بحران زده غربی، بره  هایی معرفی می کنند که طالب حفظ وضع موجود 
تحت نظم و امنیت آمریکایی است که اکنون به ابرقدرت سلطه طلبی تبدیل شده 
است که باید از تزلزل بیشتر ساختار سیاسی-اقتصادی و امنیتی آمریکامحور 

جلوگیری کند.
البته داستان ساکنان باغ و جنگل به ماجراجویی های بیشتری برای قوام بیشتر 
نیاز دارد. در حالیکه به دلیل اعتراضات داخلی در ایران، تصاویری از درگیری ها به 
جهان مخابره می  شود، در اوکراین آتش جنگی که روسیه با حمله نظامی به این 
کشور برانگیخته نیز همزمان شعله ورتر می شود. یکی از تم های جانبی این داستان 
نیز روابط سنتی ایران و روسیه و از قضا همکاری نظامی و امنیتی است. در حالی 
که روسیه نیز متهم اصلی ایجاد زلزله در نظم آمریکایی و تبدیل باغ جهان به جنگل 
پر آشوب است. در همین حال ادعاها درباره فروش تسلیحات ایرانی به روسیه نیز 
افکار عمومی جهان را بمباران می کند تا این تم کانونی و اصلی داستان به روایت 
غالب در جهان تبدیل شود که برخی طرف ها علیه ساکنان باغ و بوستان غربی 

متحد شده اند و باید علیه آنها متحد شد!
 اما به نظر من، جهان جای امن تری می شد اگر اروپایی ها بره نبودند. در حالی 
که پس از جنگ سرد، اتحادیه اروپا مهم ترین رقیب ایالات متحده برای تبدیل شدن 
به قدرت رقیب محسوب می  شد، اما گسستن از نیم قرن پیوند ارگانیک با آمریکا، 
برای اروپا هرگز ساده نبود، ساده نشد و ظاهرا با این روند ساده نخواهد شد. اروپا 
تحت امنیت آمریکایی اتحادیه اروپا شد. اما چرا در سه دهه اخیر، هر بار صدایی از 
اروپا برای کسب هویت مستقل از آمریکا در جهان بلند شد، حادثه ای رقم خورد که 
بره ها را به پناهگاه شیر)به تعبیر خودشان( متوسل ساخت؟! واقعیت این است که 

آمریکا هم تحت اطاعت پذیری اروپا، آمریکای ابرقدرت شد!
یادآوری نقاط عطف تاریخ روابط بین الملل در سه دهه اخیر که از قضا نقاط عطف 
در تاریخ روابط آمریکا و اروپا هستند، حتی پرسش های زیادی درباره تصادفی بودن 
بسیاری از وقایع برمی انگیزد. البته شاید با اتکا به نظریه بازی  ها و مکانیزم های 
برانگیختن بازیگران به رفتارهای بالفعل، از توهم توطئه خودداری کرد. اما در 

مجموع پشت همه این روندها همواره یک قدرت تنظیم کننده وجود دارد!
اروپا  که  حالی  در  شوروی،  جماهیر  اتحاد  فروپاشی  از  پس  اول  دهه  یک 
می توانست با افزایش روند همگرایی در اتحادیه اروپا به مکانیزم جدید و کاملا 
اروپایی برای جایگزینی پیمان آتلانتیک شمالی ناتو برسد و این زمزمه ها در درون 
اتحادیه نیز بلند شده بود، حادثه یازده سپتامبر ۲۰۰۱ رخ داد تا با برجسته شدن 
تهدید تروریسم و رادیکالیسم اسلامی، جاذبه جدیدی درباره لزوم مقابله متحدانه 
با تهدید مشترک –تهدید سبز اسلام به جای تهدید سرخ کمونیسم-برای اروپا 
تحت رهبری ایالات متحده ایجاد شود. اروپا در جنگ افغانستان با ایالات متحده 
مشارکت داشت، اما ایالات متحده با بازتعریف تهدیدهای جدید به عنوان دستور 
کار ناتو، توانست بار دیگر بر اختلاف های تاکتیکی دو سوی آتلانتیک غلبه کند؛ 
برنامه هسته ای و  موضوع تهدید روسیه، تروریسم، تهدید اتمی کره شمالی، 
سیاست منطقه ای ایران در خاورمیانه، منجر به توافق اروپا با آمریکا درباره سیستم 
دفاع موشکی ناتو مشترک شد. در حالی که همزمان امید جایگزینی دلار با یورو 
برای بروکسل شکل گرفته بود و آلمان و فرانسه تحرکات منطقه  ای و بین المللی 
بیشتری داشتند، در سال ۲۰۰۸ بحران اقتصادی آمریکا، به بحران اقتصادی 
غربی-جهانی تبدیل شد و همزمان با تهاجم روسیه به گرجستان، بار دیگر لزوم 
یکپارچگی سیاست های اقتصادی-امنیتی آمریکایی-اروپایی در بروکسل طرفدار 
بیشتری یافت. شاید آن زمان پیوستن اتحادیه اروپا به تحریم علیه ایران در سال 
۲۰۰۷ خیلی تصادفی به نظر می رسید، اما اکنون می توان گفت شاید یک تکه از 
یک پازل بزرگ برای حفظ اتحاد دو سوی آتلانتیک فراروی تهدیدهای بالقوه علیه 
نظم آمریکایی بود. شاید خیلی پر بیراه نباشد که امروز هم بگوییم روندهای یک 
دهه اخیر هم مانند دهه اول قرن ۲۱ با همان شکل و سیاق تا حدی مشابه نظریه 
بازی ها ادامه دارد. در حالی که با حمله روسیه به اوکراین، اروپا امنیت ژئوپلتیکی 
خود را با مخاطره جدی مواجه می بیند، ایران به حمایت لجستیکی از روسیه متهم 
می شود! تا صرف نظر از محدودیت های واشنگتن در توافق هسته ای با ایران، 
محور تهران-مسکو به نقطه مشترک دیگر در رابطه آمریکا و اروپا در جهان متحول 
تبدیل شود. اما به گمان من، ایران به جای تبدیل شدن به بازیگری درجه دو در 
بازی قدرت ها و انجام رفتارهای بالقوه، می تواند رفتارهای عاقلانه تر اتخاذ کند. 

اروپا همواره مهم بوده و مهم است و نباید پنجره دیپلماسی را بست!
کارشناس مسائل بین الملل

معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس فتا هشدارداد:

با صدای مجریان معروف
 حسابتان خالی نشود!

معاون فرهنگی و اجتماعی پلیس فتا با اشاره به ترفند برخی مجرمان سایبری 
از  برای جلوگیری  را  برنده شدن در قرعه کشی و جایزه، هشدارهایی  با وعده 

کلاهبرداری و خالی شدن حساب شهروندان ارائه کرد. 
سرهنگ رامین پاشایی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به ترفند برخی کلاهبرداران 
و دادن وعده پوچ برنده شدن در قرعه کشی و جایزه گفت:  این ترفندها برای گرفتن 
رمز دوم حساب شهروندان و از این طریق خالی کردن حساب آنهاست. این ترفند 
ترفندی قدیمی است که متاسفانه در سایه ناآگاهی برخی از شهروندان و کاربران 
همچنان جواب می دهد. وی ادامه داد:  این کلاهبرداران با دادن وعده برنده شدن 
در قرعه کشی به افراد حساب آن ها را خالی می کنند. در واقع آنها با شهروندان 
تماس گرفته و اعلام می کنند که در قرعه کشی برنده شده اند، برخی از شاکیان 
حتی اعلام کرده اند که این افراد هنگام تماس گرفتن نام و نام خانوادگی آن ها را 
نیز می دانند و همین موضوع باعث اعتماد کردن آنان شده است. در حالی که به 

دست آوردن نام و نام خانوادگی و شماره تلفن افراد کار سختی نیست.
پاشایی ادامه داد: وقتی مردم به برخی ادارات یا مراکز خدماتی می روند و فرم یا 
حواله ای در مقابل آن ها قرار داده می شود و اطلاعات خود نظیر کدملی، آدرس 
منزل و شماره حساب خود را در آن وارد می کنند، پس از اتمام فعالیت خود، آن 
را در سطل زباله می اندازند. این یکی از راه هایی است که برخی کلاهبرداران و 
سودجویان با استفاده از آن اطلاعات مردم را به دست می آورند. در واقع راه های 
متعددی برای به دست آوردن اطلاعات شخصی افراد وجود دارد. دیتابیس و 
داده های اطلاعاتی و شخصی مردم متاسفانه می تواند در جریان انجام فرایند خرید 
نیز افشا شود. معاون پلیس فتا با اشاره به جزئیات این ترفند کلاهبرداران تصریح 
کرد: در مواردی حتی دیده شده که کلاهبرداران پس از جمع آوری این اطلاعات 
با مردم تماس می گیرند و با تقلید صدای برخی مجریان معروف و ایجاد صدای 
تشویق فیک به فرد وعده پرداخت پول به عنوان جایزه را می دهند و در نهایت از 
آنان درخواست می کنند که کد پیامک ارسال شده را در اختیارشان قرار دهند تا 
مبلغ جایزه به حسابشان واریز شود. غافل از اینکه این کد همان رمز دوم بانک 
است. وی با تاکید بر اینکه برای انتقال پول باید از سه روش شماره کارت، شماره 
حساب و شماره شبا اقدام کرد، گفت: وقتی فردی در جریان چنین تماس هایی 
کد CVV۲، تاریخ انقضای کارت و مواردی مانند رمز دوم را می خواهد، یقینا در 

حال انجام اقدامی کلاهبردارانه است و مردم نباید به آن اعتنا کنند.  
آمار فریب خوردگان  به کاهش  با اشاره  فتا  پلیس  معاون فرهنگی اجتماعی 
این ترفند کلاهبرداری گفت: در گذشته تعداد زیادی از مردم فریب این ترفند 
کلاهبرداران را می خوردند که خوشبختانه اخیرا این آمار به شکل چشمگیری 
افراد و به خصوص سالمندان و  از  نیز برخی  اما همچنان  یافته است  کاهش 
نوجوانان فریب این روش را خورد و دچار مشکلاتی می شوند که لازم است آگاهی 

در این خصوص افزایش پیدا کند.

اخبار

حجت الاسلام تقوی:

اجازه ندهیم دشمن با روایت های دروغ 
مردم را ناامید کند

 عضو شورای هماهنگی ارتباطات ریاست جمهوری با حوزه و روحانیت، گفت: باید با 
اطلاع رسانی مناسب و دقیق اقدامات و تلاش های دولت در حوزه های مختلف عمرانی و 

اقتصادی را تشریح کنیم و اجازه ندهیم دشمن با روایت های دروغین مردم را ناامید سازد. 
امور  مشاوران  با  نشستی  در  یکشنبه  روز  تقوی  رضا  سید  والمسلمین  حجت الاسلام 
روحانیت استانداری های سراسر کشور با اشاره به اینکه در شرایط کنونی باید از همه جهات 
کمک حال دولت و شخص ریاست جمهوری باشیم، گفت: رئیس جمهوری همواره از نقد و 

گفت و گو استقبال کرده است.
عضو شورای هماهنگی ارتباطات ریاست جمهوری با حوزه و روحانیت با تصریح بر اینکه 
دولت سیزدهم با روحیه مردمی و با تمام ظرفیت در میدان خدمت به مردم حضور دارد، 
افزود: افتتاح طرح های عمرانی در استان های کشور نشان از تلاش شبانه روزی دولت دارد.

تقوی خاطرنشان کرد: حرکت های بزرگ اقتصادی دیر نتیجه می دهد، اما اثرات مثبت بر 
زندگی و سفره معیشتی مردم می گذارد.

وی افزود: سفره مردم بسیار مهم است و در این خصوص باید همه مجموعه نظام در تقویت 
توان معیشتی جامعه کمک کنند.

رئیس مجمع نمایندگان استان تهران در مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری از 
صحبت های خود به وقایع اخیر کشور اشاره کرد و گفت: دشمن با تشویق اغتشاشات به 

دنبال ناامن کردن کشور بود که همچون همیشه با شکست و ناکامی مواجه شد.
حوزه فعالیت روحانیت در استانداری های سراسر کشور از دیگر محورهای مورد اشاره 
حجت الاسلام و المسلمین تقوی در این نشست بود که گفت: حوزه کاری روحانیت در 
استانداری ها باید روشن و از ظرفیت آنها برای تبیین و روشنگری سیاست ها و اقدامات دولت 

استفاده بیشتر شود.
تقوی افزود: روحانیت در استانداری های سراسر کشور ظرفیت خوبی در کمک به تحقق 

برنامه های راهبردی  و کلیدی دولت دارند.
  

امیرعبداللهیان:

ملت ایران با هوشیاری، توطئه دشمنان را 
ناکام خواهد گذاشت

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: فشارهای سیاسی و تبلیغاتی خللی در اراده ملت ایران 
در پیمودن راه عزت، استقلال و پیشرفت ایجاد نخواهد کرد و ملت ایران با هوشیاری، توطئه 

دشمنان را ناکام خواهد گذاشت.
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان طی تماس تلفنی با فیصل مقداد وزیر 

امور خارجه سوریه گفتگو و تبادل نظر کرد.
با  سوریه  خارجه  امور  وزیر  مقداد  فیصل  تلفنی  تماس  در  گزارش،  این  اساس  بر 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان، برخی موضوعات دوجانبه و نیز مسائل مورد 

اهتمام مشترک در عرصه منطقه ای و بین المللی مورد گفتگو و تبادل نظر قرار گرفت.
رئیس دستگاه دیپلماسی سوریه در این گفتگوی تلفنی با اشاره به نتایج تلخ مداخلات 
خارجی در سوریه به بهانه حمایت از حقوق بشر و تجربه شکست خورده رژیم صهیونیستی 
و حامیان آن در توطئه و بحران سازی علیه دولت و مردم سوریه، افزود: آنها به دنبال بحران 
سازی علیه کشورهای مستقل از جمله جمهوری اسلامی ایران، هستند. آمریکا و غرب، 
ایرانی ویران و وابسته می خواهند و نه ایران آباد، پیشرفته و مستقل. همگان دیدند که آمریکا 

و متحدین با سوریه و عراق و افغانستان چه کرده اند!
امیرعبداللهیان نیز در این گفتگوی تلفنی، بر تداوم مواضع اصولی و منطقی جمهوری 
اسلامی در قبال مسائل جهان اسلام به خصوص مسئله فلسطین و حمایت از جبهه مقاومت 

و دولت و ملت سوریه تاکید کرد.
وزیر امور خارجه کشورمان خاطر نشان کرد: فشارهای سیاسی و تبلیغاتی خللی در عزم 
و اراده ملت و دولت ایران در پیمودن راه عزت، استقلال، پیشرفت و حمایت از ثبات و امنیت 
کشورهای منطقه و مخالفت با دخالت بیگانگان و تجاوزگری رژیم غاصب صهیونیستی ایجاد 

نخواهد کرد و ملت ایران با هوشیاری توطئه دشمنان را ناکام خواهد گذاشت.
وزرای امور خارجه جمهوری اسلامی ایران و سوریه همچنین بر پیگیری روند توسعه روابط 

دوجانبه به خصوص در حوزه های اقتصادی و تجاری تاکید کردند.
  

رئیس جمهور در جلسه هیات دولت تاکید کرد:

 رفع سریع کمبود اقلام دارویی و برخورد 
با اهمال کاران

رئیس جمهور درباره گزارش های دریافتی از کمبود برخی اقلام دارویی، مسئولان مربوطه 
را مکلف کرد ضمن تامین سریع اقلام دارویی مذکور و رفع نیاز مردم، دلیل قصور احتمالی 
را به طور دقیق پیگیری کرده و با هر فرد یا مجموعه ای که در این زمینه کوتاهی داشته به 

شکل مناسب برخورد کنند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی بعد از ظهر یکشنبه در جلسه هیات دولت، بر پیگیری اجرای 
مصوبات سفرهای استانی، به عنوان اولویت کاری دستگاه های اجرایی تاکید کرد و افزود: 
در اجرای این مصوبات، اولویت هایی چون اهمیت و ضرورت اجرای طرح، میزان پیشرفت 
و نحوه تامین منابع آن، در نظر گرفته شود تا نتایج سفرهای استانی برای مردم ملموس و 

عینی باشد.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به گزارش های دریافتی از کمبود 
برخی اقلام دارویی، مسئولان مربوطه را مکلف کرد ضمن تامین سریع اقلام داوریی مذکور 
و رفع نیاز مردم، دلیل قصور احتمالی را به طور دقیق پیگیری کرده و با هر فرد یا مجموعه ای 

که در این زمینه کوتاهی داشته به شکل مناسب برخورد کنند.
آیت الله رئیسی در ادامه با قدردانی از حضور برخی مسئولان دولتی در جمع مردم و 
دانشجویان، حضور سایر مسئولان در جمع های مردمی و دانشجویی را نیز اقدامی موثر در 

رفع ابهامات آنان دانست.
رئیس جمهور همچنین بر ضرورت تلاش بیشتر دستگاه های اجرایی برای تکمیل هر چه 

سریع تر دولت هوشمند تاکید کرد.
 

جانشین فرمانده نیروی هوایی ارتش:

»نهاجا« آماده برخورد با هر سطحی
 از تهدیدات است

جانشین فرمانده نیروی هوایی ارتش گفت: »نهاجا« در امور مأموریت های محوله با دعای 
خیر رهبر و فرماندهی معظم کل قوا و پشتوانه کارکنان ولایت مدار این نیرو آماده برخورد با 

هر سطحی از تهدید است.
امیر مهدی هادیان، جانشین فرمانده نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران و رئیس 
ستاد اربعین این نیرو با حضور در جمع خادمین اربعین حسینی در دانشگاه علوم و فنون 
هوایی شهید ستاری گفت: در دوران دفاع مقدس نیز نام اباعبدالله الحسین )ع( و کربلای 
آن حضرت و عاشورایش همواره به سربازان اسلام در برابر متجاوزان، مسیر ایستادگی، 
مقاومت و شهادت را آموخت. جانشین فرمانده نیروی هوایی ارتش با اشاره به اینکه جنگ 
در تاریخ ملت ها جزو حوادث تأثیرگذار است، اظهار داشت: متأسفانه در دوران قبل از انقلاب 
اسلامی، هر زمان که جنگی آغاز شد، پایان آن برای ملت ما خوشحال کننده نبود. در آن 
شرایط کشورمان تحت تأثیر جنگ ها و حوادث قرار گرفته و در برخی از این جنگ ها بخش 
بزرگی از سرزمین ایران عزیز را از دست دادیم. وی افزود: دفاع مقدس سراسر حماسه، غرور، 
پیروزی و در نهایت افتخار بود و یک وجب از سرزمین ایران در اختیار متجاوزان قرار نگرفت. 
هشت سال دفاع مقدس با فرهنگ عاشورا آمیخته شده بود و با وجودی که همه قدرت های 
بزرگ جهانی در دوران دفاع مقدس از متجاوزان حمایت کردند، اما مردم ما یکه و تنها و فقط با 
توکل به خدا و شور و شوق حسینی بر گرفته از تفکر عاشورایی پیروزمندانه و با ایثار و فداکاری 

توانستند پیروزی ها و حماسه های بزرگی را رقم بزنند.

در دیدارِ نخست وزیر سابق عراق؛

ولایتی: آمریکا باید از منطقه بیرون برود
مشاور مقام معظم رهبری در امور بین الملل گفت: آمریکایی ها باید از منطقه بیرون بروند 
و مستمرا با هدف تضعیف و تجزیه کشورهای اسلامی و ایجاد تفرقه میان امت اسلامی در 

حال دشمنی و توطئه هستند.
علی اکبر ولایتی مشاور مقام معظم رهبری در امور بین الملل با »عادل عبدالمهدی«، 

نخست وزیر پیشین عراق دیدار و درباره مسائل منطقه ای و بین المللی تبادل نظر کرد.
ولایتی در ابتدای این دیدار، ضمن تبریک انتخابات موفقیت آمیز به ملت بزرگ عراق گفت: 
این موفقیت با وحدت و همدلی همه مردم بزرگ عراق زمینه مناسب و جدیدی است تا این 
کشور نقش مؤثری را به عنوان یکی از مهمترین کشورهای منطقه، جهان اسلام و عرب ایفا 
نماید و امیدواریم شاهد موفقیت های روزافزون ملت و دولت عراق باشیم و جمهوری اسلامی 
ایران نیز در کنار مردم عراق خواهد بود. وی همچنین ضمن ارائه تحلیل از مسائل و تحولات 
منطقه ای، به توطئه دشمنان به ویژه آمریکایی ها پرداخت و افزود: آمریکایی ها باید از منطقه 
بیرون بروند و مستمرا با هدف تضعیف و تجزیه کشورهای اسلامی و ایجاد تفرقه میان امت 

اسلامی در حال دشمنی و توطئه هستند.

معاون اول رئیس جمهور گفت: هرچه آمار و اطلاعات صحیح تر، دقیق تر و به 
موقع باشد، تصمیم گیری مسئولان و مدیران، مناسب تر و اداره کشور بهتر انجام 

می شود.
محمد مخبر، روز یکشنبه در مراسم روز آمار و برنامه ریزی که در محل سازمان 
برنامه و بودجه برگزار شد، با بیان اینکه آمار و اطلاعات نقشی کلیدی و اساسی 
در حکمرانی و اداره کشور ها دارد، اظهار داشت: امروز اداره هیچ کشوری بدون 
داشتن داده ها و اطلاعات دقیق، امکان پذیر نیست و اگر برنامه ریزی ها مبتنی 
بر داده ها و آمار دقیق نباشد، اعتبارات در بخش هایی که اولویت ندارد، هزینه 
خواهد شد و این مسئله در نهایت منجر به هدررفت منابع و امکانات کشور 

می شود.
سامانه های  و  پلتفرم ها  امروز  اینکه  به  اشاره  با  جمهور  رئیس  اول  معاون 
دیجیتالی، زندگی شخصی افراد و همچنین نحوه اداره کشور ها را تحت تاثیر 
قرار داده است، گفت: امروز رفتار، تمایلات، ذائقه و جهت گیری های هر شخص 
در فضای مجازی و دنیای دیجیتال مورد ارزیابی و تحلیل قرار می گیرد و این 
اطلاعات می تواند از سوی دیگران، چه دوست و چه دشمن، مورد استفاده قرار 

گیرد.
مخبر با تاکید بر اینکه شخصی سازی در برنامه ریزی ها موضوعی جدی است، 
ادامه داد: دنیا در حال پیش روی به سمتی است که حتی برای درمان افرادی 
که بیماری های یکسان دارند، دارو های متفاوت و متناسب با هر شخص تجویز 

شود، بر همین اساس برای این حوزه باید برنامه ریزی دقیق صورت گیرد.
معاون اول رئیس جمهور، خطاب به کارکنان و مدیران مرکز آمار ایران با بیان 
اینکه نقش شما در اداره کشور با گذشته قابل مقایسه نیست، تصریح کرد: 
عملکرد شما اگر مثبت باشد، می تواند کشور را به مطلوب ترین نقطه برساند و اگر 

این عملکرد ضعیف باشد، می تواند باعث هدررفت منابع شود.
مخبر، تدوین و جمع آوری اطلاعات و آمار دقیق را موضوعی فرا دستگاهی و 
فرا قوه ای دانست و گفت: همکاری دستگاه ها برای جمع آوری داده های دقیق، 
بسیار پر اهمیت است و اگر همه دستگاه ها صادقانه و به هنگام، اطلاعات خود را 
در اختیار مرکز آمار ایران قرار ندهند، سطح کیفی خدمات این مرکز نمی تواند آن 

طور که باید موثر و مفید واقع شود 
تورم،  میزان  از  که  گزارش هایی  کرد:  تصریح  جمهور  رئیس  اول  معاون 
نقدینگی، رشد پایه پولی و سایر شاخص ها ارائه می شود، مربوط به گذشته 
است، اما نکته مهم، آینده نگری و پیش بینی ما نسبت به این شاخص ها است 
که جز از راه تحلیل اطلاعات و آمار دقیق، امکان پذیر نخواهد بود؛ بنابر این، 

دستگاه ها باید موظف باشند که دقیق ترین و صحیح ترین آمار ها را در اختیار 
تصمیم گیران کشور قرار دهند تا میزان درصد اشتباه در تصمیمات به حداقل 

ممکن کاهش یابد.
مخبر، حرکت به سمت هوشمند شدن آمار را موضوعی مهم و ضروری ارزیابی 
کرد و گفت: به جای اینکه هر چند سال یک بار به شکل سنتی سرشماری و 
آمار نفوس و مسکن را انجام دهیم، باید با استفاده از نرم افزار ها و روش های 
نوین، به صورت لحظه ای به آخرین آمار ها دسترسی داشته باشیم تا بتوانیم 
اولویت ها را به درستی برای تخصیص منابع تشخیص دهیم. معاون اول رئیس 
جمهور، همچنین بر لزوم بازتعریف بعضی شاخص ها تاکید و تصریح کرد: 
بازتعریف برخی شاخص ها امروز یک اولویت است، زیرا در تصمیم گیری ها 
برای موضوعات کلان اقتصادی، نظیر اشتغال زایی، تعریف نرخ بیکاری، مهم 

و کلیدی خواهد بود 
مخبر با اشاره به اینکه توزیع منابع و اعتبارات با استفاده از آمار و اطلاعات 
انجام می شود، بر لزوم ایجاد تحول در مرکز آمار ایران و هوشمند شدن فرایند های 

این مرکز تاکید کرد.

معاون اول رئیس جمهور تأکید کرد؛

دستگاه ها دقیق ترین آمار را در اختیار تصمیم گیران قرار دهند 

قابل  تعداد  کرد:  تاکید  قضاییه  قوه  سخنگوی 
افراد  را  اخیر  آشوب های  پدیدآورندگان  از  ملاحظه ای 

فریب خورده تشکیل دادند. 
رسیدگی  چگونگی  خصوص  در  ستایشی  مسعود   
به پرونده ناآرامی های اخیر اظهار کرد: قوه قضاییه به 
عنوان یکی از نهادها و رکن رکین مجموعه نظام مقدس 
این  بر  همواره  حاکمیت،  حوزه  و  اسلامی  جمهوری 
اعتقاد است که رعایت تدبیر، حکمت و به کارگیری عقل 
باید در  از اوجب واجبات است. همواره  و هوشمندی 
فرآیند ها این مهم مطمع نظر واقع شود.این آن چیزی 

است که ما همواره بر آن تاکید داریم.
وی ادامه داد: اراده قوه قضاییه در خصوص اقداماتی 
در  جرایم  مرتکبین  پرونده  به  رسیدگی  مورد  در  که 
اغتشاشات اخیر صورت می گیرد بر این مهم استوار بوده 
که در بستر قانونی حرکت صورت بپذیرد و کلیه امور واجد 
قاعده حکمت قضایی باشد، ما معتقدیم که اقتضای این 
بدون  اقدام دستگاه قضایی  این است که  بر  حکمت 
فوت وقت با سرعت و بدون شتابزدگی و با کمال دقت به 
صورت کارشناسی انجام شود تا بتوانیم در محضر افکار 
عمومی و قانون رسیدگی عادلانه ای را متجلی کنیم 
انتظاری که آحاد جامعه از قوه قضاییه دارند، احقاق حق 
است، اگر حقی از کسی تضییع شد قوه قضاییه، ملجا و 
پناه و جایگاه رسیدگی به تظلم خواهی کسانی باشد که 

در مقام دادخواهی هستند.
ما  از  دادخواهان  کرد:  بیان  قضاییه  قوه  سخنگوی 

می خواهند که با مسببین اصلی که زندگی مردم را به 
اند، آن هایی که مرتکب قتل و غارت  آشوب کشیده 
شده اند، قرآن کریم یا پرچم مقدس جمهوری اسلامی 
را به آتش کشیدند، به اموال خصوصی و عمومی تعرض 
کردند، برخوردی ریشه ای و محکم و مقتدرانه صورت 
گیرد، البته ما با افراد احساسی و فریب خورده با رفتار 
اقناع ساز و هدایت گونه برخورد می کنیم، این اطمینان 
را به ملت می دهم برای این دسته از افراد قرار تامین 
کیفری که منتهی به آزادی شان باشد صادر شود و اگر 
اظهار پشیمانی و تنبیه شان احراز شد، این موضوع تا 
مرحله دادگاه در صدور آرا مطمح نظر قاضی صالح قرار 

گرفته و متضمن ارفاق قانونی خواهد بود.
ستایشی افزود: در مورد آن دسته از افرادی که مرتکب 
جرایم سنگین شدند، آنهایی که بی احترامی به مقدسات 
را  افرادی  کردند،  تخریب  و  تحریق  که  آنهایی  کردند، 
تحریک کردند، آنهایی که امنیت جامعه را مختل کردند، 
آنهایی که تشویش اذهان عمومی کردند، آنهایی که برای 
عده ای جوان و نوجوان محرک شده و آنها با رهنمود 
های این محرکین به خیابان آمده و مردم را آزرده کردند، 
هم مطمئن باشند که برخورد قوه قضاییه و واحدهای 
قضایی با آنها برخوردی عبرت آموز، بازدارنده، مقتدرانه 
و بدون تعارف خواهد بود. البته بر حسب تصمیم قاضی 
رسیدگی کننده در دادگاه صالح قطعاً برخورد با اینگونه 

افراد قابل ارفاق نبوده و ما با آنها تعارفی نداریم.
وی تصریح کرد: بر اساس رهنمودهای مقام معظم 

به  قائل  ما  قضاییه  قوه  رئیس  رهنمودهای  و  رهبری 
تفکیک هستیم، تفکیک هم انجام داده و دسته بندی 
اتخاذ  و  رسیدگی  خودش  جای  در  هرکدام  و  کردیم 

تصمیم می شود.
سخنگوی قوه قضاییه بیان کرد: رئیس قوه قضاییه 
اعلام کرده است آن جایی که اقتضا می کند و قاضی 
تشخیص می دهد محاکمات را علنی کرده و در مرئا و 
منظر برگزار و نتیجه به سمع و نظر عموم برسد. البته 
 ، هجمه  این  دارند.  تکالیفی  هم  دیگر  های  دستگاه 
هجمه عمدتا رسانه ای بوده است، همه می دانند که 
رسانه های بیگانه چه می کنند، ما هم باید از ظرفیت 
های خود به احسن وجه بهره مند شویم، می دانید تعداد 
قابل ملاحظه ای از پدیدآورندگان آشوب های اخیر را افراد 
فریب خورده تشکیل دادند، رسانه های معاند، این افراد 
را فریب رسانه ای دادند شبکه هایی که دروغ ساخته و 

جنگ روانی راه انداختند.
به گفته ستایشی، باید در بعد عمل به وظایف؛ از حیث 
اجتماعی و فرهنگی، فکری و در فضای علمی و فنی 
این موضوع مورد بررسی قرار گیرد و اقدامات پیشینی و 
پسینی دستگاه های ذی مدخل در حوزه های فرهنگی 
و اجتماعی و فکری جامعه و نیز میزان عمل آنها نسبت 
به اقداماتی که کردند مورد تدقیق و بررسی واقع شود 
همچنین امید داریم این رفتار حکمت آمیز در تمام ابعاد 
و زوایا برای کلیه دستگاه های ذی مدخل مورد توجه ویژه 

قرار گیرد.

سخنگوی قوه قضاییه: 

تعداد قابل ملاحظه ای از پدیدآورندگان آشوب ها فریب خورده اند 

عفیفه عابدی*

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور از اعلام آمادگی این سازمان برای همکاری با 
سازمان مبارزه با فساد دادستانی کل جمهوری آذربایجان به منظور شناسایی مفاسد 
نوظهور مشترک بین دو کشور خبر داد و گفت: در آینده ای نزدیک سامانه گلوگاه های 

فساد با هدف پیشگیری و مقابله با فساد راه اندازی خواهد شد. 
احمد رحمانیان در دیدار با رئیس سازمان مبارزه با فساد دادستانی کل جمهوری 
آذربایجان ضمن تشریح فعالیت های سازمان بازرسی کل کشور در پاسخ به اقدام 
آن مرکز در برقراری مشاره تلفن سه رقمی به منظور اعلام موارد فساد، افزود: این 
سازمان سال هاست که شماره تلفن سه رقمی ۱۳۶ را برای پیشگیری و مقابله با فساد 

پیش بینی و راه اندازی کرده است.
وی به برخی دیگر از سامانه های گزارش فساد از جمله سامانه گزارشگران فساد 
اشاره کرد و اظهار داشت: نظارت الکترونیک به عنوان یک اولویت این سازمان است 
بر این اساس اتصال همه سامانه های دستگاه های دولتی به سازمان بازرسی در دستور 
کار قرار گرفته ضمن اینکه در بازرسی های انجام شده، گلوگاه های فساد شناسایی 

می شود.
رحمانیان گفت: با تدبیر ریاست قوه قضاییه و تایید مقام معظم رهبری مراجع 
قضایی تخصصی و ضابطان خاص به منظور مقابله با مفاسد اداری و اقتصادی در 
جمهوری اسلامی ایران پیش بینی شده و تاکنون اهداف قاطع و بازدارنده صادر و 

رسیدگی در این محاکم فوری و خارج از نوبت است.
برخی مفاسد اداری و اقتصادی چندوجهی و بین المللی است

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور خواستار توسعه ارتباط بین دو کشور و جلوگیری 
از سوءاستفاده دشمنان از این موضوع شد و از راه اندازی کارگروه تخصصی بین دو 

کشور برای پیگیری اقدامات شد.

وی اظهار داشت: در راستای تفاهم نامه های منعقد شده بین دو کشور به منظور 
اجرایی کردن این تفاهم نامه کارگروهی به صورت مجازی با هدف کاهش هزینه ها، 

تسریع در اقدامات و پیگیری بندهای تفاهمنامه اتعقادی تشکیل شود.
رحمانیان یکی از موضوعات اولویت دار برای همکاری بین دو کشور را شناسایی و 
تعیین مفاسد نوظهور عنوان کرد و گفت: در این راستا ضرورت دارد مفاسد نوظهوری 
که در حوزه های اداری  و مشترک به وجود آمده و یا ممکن است در آینده به وجود بیاید 
شناسایی و روش های مسدود سازی گلوگاه های فساد و مقابله با مجرمین بررسی و 

راهکارهای لازم اتخاذ شود.
وی همچنین خواستار آگاه سازی و ارائه آموزش های مشترک بین دو کشور و انتقال 
تجربیات بسیار مفید بین سازمان بازرسی و سازمان مبارزه با فساد دادستانی کل 
جمهوری آذربایجان شد و افزود: با توجه به سنخیت های فرهنگی، مذهبی، تاریخی، 
اجتماعی و قضایی که بین دو کشور هستیم درخواست می شود برنامه عملیاتی 

اجرایی به منظور تحقق مفاد تفاهم نامه تدوین شود.
قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور بیان داشت: در بحث پیشگیری از مفاسد اداری 
اقدامات بسیار خوبی انجام شده که به عنوان نمونه می توان به مکاتبات هشداری 
سازمان بازرسی کل کشور اشاره کرد و در همین راستا سازمان بازرسی کل کشور با 
شناسایی به منظور مسدودسازی گلوگاه های فساد اقدامات زیادی را انجام داده که 
تغییر ساختار، روش ها و رویکردها متعاقب انجام بازرسی های صورت گرفته، پیگیری 

می شود.
وی ادامه داد: امروزه مفاسد اداری و اقتصادی صرفا محلی و ملی نیست و برخی از 
آنها چند وجهی و بین المللی است و مقامات مسئول در کشور جمهوری آذربایجان و 

ایران پتانسیل های مشترکی در مقوله پیشگیری و مقابله با فساد دارند.

قائم مقام سازمان بازرسی کل کشور:

سامانه گلوگاه های فساد در کشور راه اندازی می شود

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ادامه داد: آمریکا به این 
نتیجه رسیده است که مسیری جز گفتگو با ایران ندارد و اگر خواهان حل مشکل 

است باید در این مسیر گام بردارد. 

جلیل رحیمی جهان آبادی ، با بیان اینکه وزیر خارجه کشور از رسیدن به نقطه 
خوب در مذاکرات خبر داده است، گفت: با توجه به شرایطی که برجام در آن قرار 
دارد، بخشی از خوش بینی های سابق که منطبق بر اطلاعات دقیق از مذاکرات 

بود، امروز دچار تردید شده است.
نماینده مردم تربت جام و تایباد و باخرز و صالح آباد در مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: آمریکا با پاسخی که به طرف ایرانی داد عملا راه و فرصت گفتگو را از 
خود و تهران گرفت، اما اینکه اکنون واشنگتن به دنبال چه نتیجه ای از رد و بدل 

کردن پیام با ایران است، به تحلیل از شرایط کنونی بر می گردد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ادامه داد: آمریکا به این 
نتیجه رسیده است که مسیری جز گفتگو با ایران ندارد و اگر خواهان حل مشکل 

است باید در این مسیر گام بردارد. اگر بر اساس این منطق روند گفتگوها ادامه 
پیدا کند به نتیجه ای ختم می شود.

وی اظهار داشت: با این حال دو مشکل در مسیر وجود دارد، با توجه به حوادث 
داخلی که در ایران رخ داده است، برخی ها به اشتباه افتاده و تصور می کنند 
ایران در موضع ضعف قرار دارد که با این تحلیل اشتباه مذاکرات به نتیجه نمی 

رسد.
رحیمی جهان آبادی مطرح کرد: اگر خلاف آنچه در رسانه های غربی تبلیغات 
می شود واقعیت پشت پرده این مسائل را درک کنند متوجه خواهند بود که این 
اعتراضات در هر کشوری اتفاق می افتد و به زودی به اتمام می رسد و قطعا غرب 

راه و مسیری جز گفتگو ندارد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اظهار داشت: باید 
دید غرب کدام تحلیل را انتخاب می کند آیا رفتارعقلانی را در پیش می گیرد 
یا درک درستی از ایران ندارد و تحت تاثیر فضاسازی ها قرار می گیرد و به نتیجه 

گیری های نادرست می رسد.

رحیمی جهان آبادی:

واشنگتن راهی جز گفتگو با ایران درباره برجام ندارد
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راهکارهای خانگی برای تسکین برونشیت چگونه تب را درمان کنیم؟
تب خفیف می تواند نشان دهنده عفونت یا بیماری مانند آنفلوآنزای فصلی باشد 
اما لزوماً جای نگرانی نیست. اگر تب دارید و دمای بدن شما به ۱۰۰.۵ تا ۱۰۲.۲ 
درجه فارنهایت می رسد شما تب خفیف را تجربه می کنید اما هر چیزی بالاتر از این 

مقادیر، تب با درجه متوسط یا بالا در نظر گرفته می شود. 
از  برخی  از علامت عفونت،  از هلث، دانشمندان می گویند که غیر  نقل  به 
افراد ممکن است تب به دلیل ضربه یا التهاب را نیز تجربه کنند. با این حال، 
پاسخ تب بخشی طبیعی از سیستم دفاعی بدن شماست و به خودی خود یک 
بیماری نیست. برای مثال، تب مداوم ممکن است نشان دهنده عفونت دستگاه 
ادراری )UTI( یا نوعی پنومونی باشد. از سوی دیگر، تب های متناوب معمولًا با 

عفونت های چرکی، سل یا سایر شرایط جدی تر همراه است.
به طور کلی، تب خفیف دلیلی برای نگرانی نیست مگر اینکه در نوزادان رخ دهد. 
همچنین اگر تب شما با علائم شدیدتری مانند استفراغ مداوم یا گیجی همراه شد، 
ممکن است لازم باشد با پزشک تماس بگیرید. در غیر این صورت، شما می توانید 

آن را در خانه درمان کنید.
به گفته کلینیک مایو ایالات متحده، تب تا ۱۰۲ درجه فارنهایت حتی نیازی به 
دارو ندارد اما اگر دمای بدن شما از این مقدار بالاتر رفت، مواردی وجود دارد که 

می توانید برای کاهش آن انجام دهید.
بهترین راه برای درمان تب خفیف چیست؟ 

تب خفیف نباید در برنامه روزانه شما اختلال ایجاد کند اما ممکن است بیش 
از حد معمول احساس خستگی کنید. درمان بستگی به این دارد که چه علائم 
دیگری دارید و در وهله اول چه چیزی باعث آنها شده است. به عنوان مثال، 
افزایش جزئی در دمای بدن پس از تزریق واکسن آنفلوآنزا یا سایر واکسن ها غیر 
معمول نیست. در این مورد، نباید استامینوفن مصرف کنید زیرا ممکن است با 

واکسن تداخل داشته باشد.
تب های خفیف ممکن است به دلیل ورزش شدید، استرس یا فعالیت های بیرون 

از خانه در هوای گرم باشد.
اولین کاری که باید انجام دهید این است که مقدار زیادی آب بنوشیدکه این 
میزان در حالت ایده آل حداقل مصرف نیم گالن مایعات در عرض ۲۴ ساعت 

است.
در صورت امکان، چرت طولانی تری داشته باشید و شب ها بیشتر بخوابید تا 
بدنتان بهبود یابد. همچنین می توانید از کمپرس سرد روی صورت و گردن خود 

استفاده کنید تا دمای بدن خود را کاهش دهید.
طبق گفته کلینیک مایو، تب با درجه پایین و بالای ۱۰۲ درجه فارنهایت ممکن 
است با ایبوپروفن، آسپرین یا سایر داروهای ضد التهابی غیر استروئیدی درمان 

شود.
گاهی تب های خفیف به دلیل عفونت های باکتریایی مانند باکتری های معده 
هستند و نیاز به درمان آنتی بیوتیکی دارند. در چنین مواردی، می توانید تب را در 
خانه درمان کنید اما همچنان باید با پزشک خود تماس بگیرید و داروهای تجویز 
شده را مصرف کنید. در صورت ادامه یا بدتر شدن تب، به دنبال کمک پزشکی 

باشید.

مغز،  مانند  می گذارد،  اثر  بدن  قسمت های  تمام  بر  تقریبا  بودن  فعال 
عضلات، استخوان ها، سیستم قلبی و عروقی، کلیه ها و ریه ها. پیاده روی 
یکی از انواع فعالیت های بدنی است که به پیشگیری از خیلی از بیماری های 
مزمن که منجر به مرگ زودرس می شوند کمک می کند. هیچ دارویی وجود 

ندارد که اثر فعالیت بدنی، مثل پیاده روی را داشته باشد.
پیاده روی بر سیستم های متعددی از بدن اثر می گذارد، بنابراین فواید زیاد 
و قابل توجهی برای بدن دارد. پیاده روی علی رغم اینکه فعالیتی تماس پایین 
است )یعنی یک پای فرد روی زمین باقی می ماند(؛ اما یک ورزش هوازی با 
شدت متوسط به شمار می رود. اگر با سرعتی پیاده روی کنید که همزمان 
حرف زدن و آواز خواندن برایتان سخت باشد، پس یعنی سیستم قلبی و 

عروقی تان خوب به کار گرفته شده است.
شما باید با سرعتی پیاده روی کنید که ضربان قلبتان کمی بالا رود. شما 
باید کمی به نفس زدن بیفتید اما نه اینکه خیلی نفس نفس بزنید. از »تست 

حرف زدن« کمک بگیرید تا سرعت مناسب پیاده روی دستتان بیاید. 
در هفته ۱۵۰ دقیقه با این سرعت مناسب پیاده روی کنید و این ۱۵۰ دقیقه 

را بین روزهای گوناگون تقسیم کنید )مثلا پنج روز در هفته(.
حتی می توانید چند بار در روز پیاده روی کنید )مثلا سه تا ده دقیقه در روز(. 
پیاده روی علاوه بر اینکه یک ورزش هوازی است، عضلات پا و همچنین 
که  با هر قدمی  را  میان تنه تان شما  تقویت می کند. عضلات  را  میان تنه 

برمی دارید صاف و ایستاده نگه می دارند.
پیاده روی یک تمرین و ورزش برای تمام بدن است؛ اما باز هم باید روزهای 
استراحت داشته باشید. پیاده روی پنج روز در هفته می تواند ریسک آسیب 
را پایین بیاورد اما روز استراحت هم به این معنی نیست که کلا بنشینید. 
پیاده روی روزانه با شدت متوسط یا سبُک خوب است و به سلامتی تان کمک 

می کند.
در مطالعه ای روی افرادی که چاق بودند یا اضافه وزن داشتند، نشان داده 
شد آن هایی که رژیم غذایی شان کالری کمتری داشت و در هفته دو ساعت 
و نیم پیاده روی می کردند، در مقایسه با کسانی که فقط کالری تغذیه را کم 
کرده بودند توانسته بودند بعد از ۱۲ هفته، سطح انسولین ناشتای خود را 

پایین بیاورند و چربی سوزی بیشتری داشتند
پیاده روی عمرتان را زیاد می کند

پیاده روی می تواند سبب افزایش طول عمرتان شود. در مطالعه ای که 
روی ۲۰۰۰ فرد بزرگسال انجام شد نشان داد کسانی که هر روز حداقل 
۷۰۰۰ قدم پیاده روی می کردند، ۵۰ تا ۷۰ درصد کمتر از کسانی که 
کمتر راه می رفتند احتمال داشت طی دوره ی یازده ساله ی مطالعه فوت 

کنند.
محققان چند فاکتور رفتاری و سبک زندگی را تحت کنترل گرفتند، از جمله 
سن، سابقه ی سیگارکشیدن، وزن بدن، مصرف الکل و رژیم غذایی و ضمنا 

شاخص های سلامتی مانند سطح کلسترول، قندخون ناشتا، فشارخون، 
مصرف دارو و ... را نیز در نظر گرفتند. 

مغز،  مانند  می گذارد،  اثر  بدن  قسمت های  تمام  بر  تقریبا  بودن  فعال 
عضلات، استخوان ها، سیستم قلبی و عروقی، کلیه ها و ریه ها. پیاده روی 
یکی از انواع فعالیت های بدنی است که به پیشگیری از خیلی از بیماری های 
مزمن که منجر به مرگ زودرس می شوند کمک می کند. هیچ دارویی وجود 

ندارد که اثر فعالیت بدنی، مثل پیاده روی را داشته باشد.
پیاده روی می تواند استخوان ها را قوی کند

پیاده روی فعالیتی است که با وزن بدن انجام می شود )یعنی شما با حمایتی 
که استخوان ها از وزن بدنتان می کنند بدنتان را صاف نگه می دارید و راه 
می روید(. بنابراین پیاده روی حامی سلامت استخوان هایتان است و ریسک 
ابتلا به پوکی استخوان را کاهش می دهد. پیاده روی فعالیتی است که قدرت 
میان تنه تان را افزایش می دهد، به حفظ ثبات و تعادل بدن کمک می کند و 

جلوی زمین خوردن ها در سن بالا را می گیرد.
از همه مهم تر اینکه پیاده روی می تواند قدرت استخوان های پاها و ستون 
فقراتتان را افزایش دهد. اگر تازه می خواهید پیاده روی را شروع کنید، از 

روزی ده دقیقه پیاده روی تند سه بار در هفته شروع کنید.
پیاده روی حالتان را خوب می کند

بروید.  پیاده روی  به  می کنید  ناراحتی  و  بی حوصلی  احساس  وقت  هر 
مطمئنا اثرش را می بینید و نیازی نیست پیاده روی تان طولانی باشد. در 
مطالعه ای روی افراد جوان که روزانه تقریبا ده دقیقه پیاده روی تند می کردند 
نشان داد این افراد بعد از پیاده روی حال بهتری داشتند، خصوصا از جهت 

خستگی به احساس بهتری رسیده بودند.
از خانه بیرون رفتن و فعالیت کردن به شما انرژی می دهد و می تواند حس 
و حال عمومی تان را خوب کند. مطالعات نشان داده اند حتی پنج دقیقه 
پیاده روی کمک می کند حالتان خوب شود و علائم افسردگی تان کمتر شود.

پیاده روی برای کاهش وزن خوب است
اگر قصد دارید وزن کم کنید، نیازی نیست یک برنامه ی ورزشی سنگین 

برای خود در نظر بگیرید. 
در مطالعه ای روی افرادی که چاق بودند یا اضافه وزن داشتند، نشان داده 
شد آن هایی که رژیم غذایی شان کالری کمتری داشت و در هفته دو ساعت 
و نیم پیاده روی می کردند، در مقایسه با کسانی که فقط کالری تغذیه را کم 
کرده بودند توانسته بودند بعد از ۱۲ هفته، سطح انسولین ناشتای خود را 

پایین بیاورند و چربی سوزی بیشتری داشتند. 
پیاده روی برای سلامت قلب خوب است

پیاده روی منظم قلبتان را قوی می کند و کلسترول خونتان را پایین می آورد. 
کاهش  و  است  قلبی  بیماری های  برای  ریسک فاکتوری  بالا  کلسترول 

کلسترول می تواند احتمال ابتلا به بیماری قلبی را تا یک سوم کاهش دهد.
در تحقیقی که متمرکز بر خانم های چاق یا دارای اضافه وزن بود معلوم 
شد روتین پیاده روی برای حداقل چهار هفته کمک می کند کلسترول تام و 

کلسترول بد )LDL( پایین بیاید.
ضمنا طبق یافته ها، پیاده روی می تواند فشارخون را نیز کاهش دهد که 
ریسک فاکتور دیگری برای بیماری قلبی است. اگر در هفته سه تا پنج بار 
و هر بار به مدت ۲۰ تا ۴۰ دقیقه پیاده روی کنید، اثر آن را بر فشارخونتان 

خواهید دید.

رییس مرکز بهداشت شهرستان قم مطرح کرد :

توصیه هایی برای جلوگیری از ابتلای 
مادران باردار به آنفلوانزا 

رییس مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: با توجه به خطراتی که بیماری 
آنفلوانزا برای مادر و جنین دارد، تزریق واکسن به عنوان موثرترین راه برای 

جلوگیری از ابتلا به آنفلوانزا در دوران بارداری توصیه می شود. 
به گزارش ندای قم، بهاره زارع در گفت وگویی  افزود: بیماری آنفلوانزا معمولا 
از فصل پاییز تا اوایل بهار مشاهده می شود؛ شدت این بیماری در میان افراد 
مختلف متفاوت است، اما به علت پاندمی کووید -۱۹ باید در این ماه ها بیش تر 

مراقب بود.
وی اضافه کرد: در دوران بارداری، طی یک روند طبیعی دستگاه ایمنی 
بدن سرکوب شده و این تغییر، مادران باردار را در معرض ابتلا به آنفلوانزا  قرار 

می دهد.
وی ادامه داد: ابتلا به آنفلوانزا در دوران بارداری مشکل جدی محسوب شده 
و می تواند منجر به پنومونی )ذات الریه( و حتی بستری شدن در بیمارستان 

شود؛ ابتلا به آنفلوانزا جنین را نیز در معرض خطر قرار می دهد.
به گفته زارع، مطالعات نشان داده ابتلا به آنفلوانزا در دوران بارداری، احتمال 
سقط، ناهنجاری های جنینی، زایمان زودرس و وزن کم هنگام تولد را افزایش 

می دهد.
از این  آنفلوانزا هیچ یک  به  از مادران مبتلا  البته بسیاری  بیان کرد:  وی 
عوارض را تجربه نمی کنند، اما از لحاظ آماری، در هنگام بارداری احتمال 
بیشتری برای آنفلوانزای شدید و عارضه دار وجود دارد؛ بنابراین پیشگیری از 

ابتلا به آنفلوانزا در حین بارداری از اهمیت زیادی برخوردار است.
کرد:  بیان  بارداری،  در  آنفلوانزا  از  پیشگیری  راه های  به  اشاره  با  وی 
شست وشوی مرتب دست ها به خصوص پس از دست دادن و تماس با اشیایی 
که احتمال آلودگی آن با ویروس وجود دارد؛ عدم رفت وآمد در مکان های 
عمومی که احتمال حضور افراد بیمار یا ناقل وجود دارد و عدم تماس با افراد 
بیمار، استفاده از ماسک مناسب در هنگام حضور در بیرون منزل، استراحت 
و خواب کافی و مصرف مایعات فراوان و پرهیز از استرس از مواردی است که 

باید با جدیت رعایت شود.
رییس مرکز بهداشت شهرستان قم اضافه کرد: تغذیه مناسب که حاوی مواد 
مغذی باشد و ایمنی بدن را تقویت کند، مانند انواع گوشت ها، میوه و سبزی ها 
دارای ویتامین A و C مانند مرکبات، کدوحلوایی، هویج و سبزی ها پیشنهاد 

می شود.
وی ادامه داد: علاوه بر رعایت این موارد، واکسن آنفلوانزا به عنوان موثرترین 
می شود؛  توصیه  بارداری  دوران  در  آنفلوانزا  به  ابتلا  از  جلوگیری  برای  راه 
واکسن آنفلوانزا می تواند از بسیاری از بیماری ها و مرگ های ایجاد شده توسط 

آنفلوانزای فصلی جلوگیری کند. 
وی با تاکید بر این که تزریق واکسن آنفلوانزا همیشه مهم بوده است، گفت: 
خصوص  به  مختلف،  افراد  از  حفاظت  برای  امسال  واکسن  این  اهمیت 
گروه های آسیب پذیر مانند مادران باردار و تازه زایمان کرده بیشتر شده است، 

چراکه ابتلا به بیماری کووید-۱۹ هنوز هم تهدیدکننده است.
زارع با بیان این که آنفلوانزا مسری است و علائم آنفلوانزا می تواند ۷ تا ۱۴ 
برای  آنفلوانزا  واکسیناسیون  کرده  ثابت  تحقیقات  افزود:  بماند،  باقی  روز 
مادر باردار و نوزاد متولد نشده ایمن و بی خطر است؛ اگرچه توصیه می شود 
واکسیناسیون علیه آنفلوانزا در اوایل شیوع آنفلوانزا)مهرماه( انجام شود، اما 
مادران باردار می توانند هر زمان در طول دوران بارداری واکسیناسیون را انجام 

دهند.
وی تصریح کرد: علاوه  بر مزایای جلوگیری از ابتلای مادر به آنفلوانزا در 
دوران بارداری، واکسن آنفلوانزا برای جنین نیز سودمند است؛ زیرا هنگامی که 
یک مادر در حین بارداری واکسینه می شود، جنین را تا ۶ ماه پس از تولد در 

برابر آنفلوانزا محافظت می کند.
وی با اشاره به این که ایمنی واکسن آنفلوانزا برای مادرانی که شیرده هستند 
نیز ثابت شده است، اضافه کرد: واکسن آنفلوانزا به طور رایگان در پایگاه های 
شهروندان  توزیع،  در  محدودیت  به علت  ولی  می گردد؛  ارایه  بهداشتی 

می توانند برای خرید واکسن به داروخانه مراجعه نمایند.
زارع ادامه داد: اگر مادران باردار هر یک از علائم آنفلوانزا مانند تب یا لرز، 
بدن درد، خستگی و ضعف، سرفه، گلودرد و علایم مشابه سرماخوردگی را 
تجربه کردند، بلافاصله مساله را به شماره ۴۰۳۰ کد ۴ اطلاع داده و سریعا 

به پزشک مراجعه کنند.
وی با تاکید بر این که مادران باردار در صورت مراجعه فوری، می توانند این 
بیماری را با کمترین عارضه پشت سر بگذارند، تصریح کرد: در دوره درمان در 
صورت بروز هر کدام از علائم تنفس دشوار یا تنگی نفس، احساس درد یا فشار 
در قفسه  سینه یا شکم، سرگیجه یا گیجی ناگهانی، استفراغ شدید یا مداوم، 
کاهش حرکات جنین یا حرکت نکردن آن و تب بالا یا تبی که در عرض ۲۴ 
ساعت با وجود مصرف استامینوفن پایین نیامده باشد؛ به اقدامات اورژانسی 

نیاز دارید و باید بلافاصله به بیمارستان مراجعه نمایید.

ارتباط سردرد های میگرنی با سرما 
سردرد های میگرنی از جمله سردر دهایی هستند که در فصل سرما بسیار 
شایع هستند هر چند سینوزیت هم می تواند در فصل سرما باعث سردرد 

شود.
خانم دکتر نوشین یمانی متخصص مغز و اعصاب با اشاره به اینکه استرس و 
اضطراب شایعترین عامل سردرد های میگرنی هستند گفت: درصد زیادی از 
افراد مبتلا به میگرن از اختلالات اضطرابی رنج می برند که نیاز به مداخلات 

درمانی دارند.
وی با اشاره به اینکه میگرن ارتباط تنگاتنگی با تغییرات هورمونی نیز دارد 
افزود: پیش از بلوغ، شیوع میگرن در بین دختر ها و پسر ها برابر است، اما پس 
از بلوغ در دختران به دلیل تغییرات هورمونی این امر شایعتر می شود و به طور 
معمول در دوره قاعدگی زمان استفاده از دارو های هورمونی و همچنین در 

دوران یائسگی سردرد ها تشدید می شود.
خانم دکتر یمانی با اشاره به اینکه میگرن درمان قطعی ندارد گفت: با توجه 
و توصیه به درمان های مؤثر، می توان شدت و تعداد سردرد ها را کاهش داد، 
برای سردرد های خفیف و متوسط از مسکن هایی مانند استامینوفن، ژلوفن 
و ناپروکسین و در صورت بروز درد های شدید از دارو های مختص میگرن 

استفاده کرد.
وی به بروز سردرد میگرنی در محیط کار اشاره و توصیه کرد: می توان در ۱۰ 
تا ۱۵ دقیقه اول شروع سردرد میگرنی از مسکن ها استفاده کرد و فرد با ترک 
محیط کار و قرار گرفتن در یک محیط آرام و تاریک استراحت کند و پس از بین 

رفتن علائم سردرد دوباره به محیط کار بازگردد.

سلامت

پیاده روی عمرتان را زیاد می کند؛

به این پنج دلیل پیاده روی برایتان خوب است
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شهید مجید آبکار: 

روحانیت و دانشجویان در خط اجتهاد و 
درک مفاهیم اسلامی حرکت کنند

دانشجویان  و  روحانیت  است:  آورده  خود  وصیت نامه  در  آبکار  مجید  شهید 
عزیز که دست از فعالیت برندارید و مسلح به سلاح خدا شوید و با جهد و کوشش 

خستگی ناپذیر خود را در خط اجتهاد و درک مفاهیم اسلامی حرکت کنید.
براساس این گزارش، شهید مجید آبکار فرزند محمد اول اردیبهشت ۱۳۴۰ در 
شهر مقدس قم دیده به جهان گشود. وی پس از چندی مجاهدت در دوم فروردین 

۱۳۶۱ در عملیات غرورآفرین فتح المبین به درجه رفیع شهادت نایل شد.
به نام خدای تبارک و تعالی، حافظ خون شهیدان.  سلام بر حاملین وحی او  یعنی 
پیامبران گرامی علی الخصوص خاتم نبوت محّمد رسول الله)ص( و درود بر سلالۀ 
پاک وروشن کنندۀ راه ایشان که والیان فقیه باشند. علی الخصوص تکان دهنده قرن 

حضرت آیة الله موسوی خمینی و یاری دهندگان ایشان و مبارزین جان بر کف.
این وصیت نامۀ بنده خدا مجید آبکار فرزند محمّد است که اجرای آن را برای والیان 
خونم حتی المقدور واجب می دانم. در ابتدا از تمام اقشار ملّت ایران می خواهم که 
امام و خط او را رها نسازند که حفظ امانت الهی که همان اسلام است بدون این خط 

مقدور نیست.
دانشجویان  و  روحانیت  تمام  یعنی  رسانان خون شهیدان  پیمان  تمام  به  دوم 
عزیز که دست از فعالیت برندارید و مسلح به سلاح خدا شوید و با جهد و کوشش 
خستگی ناپذیر خود را در خط اجتهاد و درک مفاهیم اسلامی حرکت کنید. به افرادی 
که هنوز دلشان به نور ایمان روشن نشده است و این انقلاب در درونشان چندان اثر 
نگذاشته است، بگویند که دل امام و رزمندگان از همه بیشتر برای شما می سوزد و به 

درگاه خدا دعا می کنند.
بگوئید اگر این انقلاب هیچ کاری نکرده باشد تغییری که در روح یک جوان ایجاد 
کرده باشد کافی است برای ایمان به این انقلاب. حال که من شاهد تغییر روح 

هزاران جوان بودم.
به شیعیان جهان بگویید که دست از دعا برندارید که دعا بالابرندۀ انسان است و 
یک نکته که خیلی سفارش آن را می کنم آن است که عزاداری امام حسین)ع( را 
فراموش نکنید و با شکوه هر چه بیشتر انجام دهید زیرا من شاهد سازندگی و نقش 

عزای امام حسین)ع( بودم.
همیشه برای فرج امام زمان)عج( دعا کنید و برای فرجش خود را آماده کنید و برای 
بخشش این بنده حقیر از تمام مؤمنین التماس دعا دارم. مخصوصاً برادران پاسدار 
و تمام آنهایی که شبهای تاریک برای حفظ مرز و بوم و حریم اسلام بیدار هستند و 

قدم و نفسشان عبادت است.
اما نحوه تشییع جنازه و دفن من اگر جنازه ای از من باشد سعی کنید مجلسی 
گرفته نشود چون دوست دارم که حتی جسدم در راه خدا سختی ببیند بلکه از 
گناهانم کم شود. حتی المقدور مزاحم برادران پاسدار و دیگر همشهریان عزیز نشوید 
و  به مادر و پدرم هم بگوئید شما را به جان علی)ع( گریه نکنید و بقیه خانواده هم 

همینطور .
مادر عزیزم شما می خواستی برای من زن بگیری شما را قسم می دهم که هر گاه 
بر سر قبر من می آیی به همان حال بیا که می خواستی به عروسی من بیایی. به همه 
بگویید از حقشان بر من بگذرند و برای  من طلب عفو و رحمت کنند و اگر برایتان 
امکان دارد مقداری برایم نماز بخوانید امّا یک مقدار   کتاب هایم برای محسن داده و 

مقداری طلب دارم اگر آوردند به بیچارگان بدهید.
برای رسیدگی به امورخیر مقداری پول در بانک سپه دارم هدیه ای برای یک عروس 
و داماد بخرید و مقدار هزار تومان هم برای رد مظالم بدهید مرا حلال کنید به مادرم 

بگویید مرا حلال کند، حتما من او را خیلی اذیت کرده ام. برایم طلب رحمت کنید.

شهید محمود میرزاحسینی: 

جوانان نگذارند خون شهدا پایمال شود

در وصیت نامه شهید محمود میرزاحسینی می خوانید: به تمام جوانان وصیت 
می کنم که نگذارند خون شهیدان پایمال شود.

براساس این گزارش، شهید محمود میرزاحسینی فرزند حسن در تاریخ پنجم 
خرداد ماه ۱۳۴۲، در روستای وشنوه از توابع استان قم در یک خانواده مذهبی 
و متدین دیده به جهان گشود. وی پس از چندی مجاهدت در سوم فروردین ماه 
۱۳۶۳، در غرب کشور در درگیری با کوموله و دموکرات به درجه رفیع شهادت رسید 

و به دیدار معشوقش شتافت. در ادامه وصیت نامه این شهید والامقام را می خوانید.
 الهی و ربی من لی غیرک؛ خداوندا من غیر تو کسی را ندارم.

در اول وصیت نامه خودم به امام عزیزم که ما را از زیر ظلم طاغوت نجات داد دعا 
می کنم. اگر امام نبود انقلاب پیروز نمی شد؛ حالا در این مکان مقدس که خداوند 

عنایت فرموده هستم، »جبهه مقدس سردشت.«
به تمام جوانان وصیت می کنم که نگذارند خون شهیدان پایمال شود.  از برادران 
بسیج تقاضا دارم نگذارند ما بین رزمندگان شکاف پیدا شود. از خداوند می خواهم 

که ما را در این جنگ ناخواسته یاری کند و نگذارد که دشمنان اسلام پا بگیرند.
خدایا مرا به فوز عظمای شهادت نائل گردان که آرزوی من است. من الله التوفیق

محمود میرزاحسینی یکم اسفند ماه ۱۳۶۲

استاد حوزه علمیه قم :

مسئولان و مردم حرمت قم را حفظ کنند
استاد حوزه علمیه قم گفت: کسانی که در شهر قم مسئولیت دارند و در این شهر 

زندگی می کنند لازم است حرمت این شهر مقدس را به درستی حفظ کنند.
حجت الاسلام و المسلمین سید حسین مومنی شنبه شب گذشته بعد از نمازعشاء 
در محفل معارفی حرم بانوی کرامت اظهار داشت: بر اساس روایات ویژگی ها و 

خصائصی برای امامزادگان نقل شده است که قابل توجه است.
کارشناس مذهبی آستان حضرت فاطمه معصومه)س( تاکید کرد: امام رضا )ع( به 
شیعیان یاد می دهند اگر قصد زیارت حضرت معصومه )س( را دارید بالای سر و رو به 
قبله بایستید و ۳۴ مرتبه الله اکبر، ۳۳ مرتبه سبحان الله و ۳۳ مرتبه الحمدالله بگویید 
و سپس شروع کنید زیارت نامه را بخوانید و از حضرت معصومه )س( بخواهید 
شفیعه شما در روز قیامت باشد. وی خاطر نشان کرد: به برکت این بانوی بزرگوار 
شهر مقدس قم امتیاز پیدا کرده است چرا که تربیت شدگان همین شهر در تمام دنیا 
تاثیرگذار هستند.سخنران حرم بانوی کرامت اظهار کرد: شکل گیری حوزه علمیه و 

انتشار علم به تمام عالم از مصادیق بارز برکت وجود این بانوی بزرگوار است.
مومنی یادآور شد: شهر قم آشیانه اهل بیت)ع( و شهر شیعیان هست به همین 
خاطر باید حریم و حرمت این شهر حفظ شود.وی افزود: کسانی که در شهر قم 
مسئولیت دارند و در این شهر زندگی می کنند لازم است حرمت این شهر مقدس را 
به درستی حفظ کنند.سخنران حرم بانوی کرامت یادآور شد: خداوند عزتی به این 

بانوی بزرگوار داده است که تا ابد ماندگار است.

توصیه آیت الله اعرافی به مسئولان سازمان زندانها؛

 تهدید در زندان را با کار فرهنگی موثر
 به یک فرصت تبدیل کنید

مدیر حوزه های علمیه گفت: به واسطه فعالیت های فرهنگی و شیوه تعامل 
مطلوب می توان تهدید در زندان را به یک فرصت بزرگ و نیرو سازی در کشور تبدیل 

کرد.
آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار مسئولان سازمان زندان های کشور که در دفتر 
مدیر حوزه های علمیه در قم برگزار شد، با تقدیر از خدمات عوامل زندان های کشور 
و با ابراز امیدواری بر اینکه در آینده به نقطه ای برسیم که کمترین زندانی را داشته 
باشیم گفت: باید در ارتقای فرهنگی کشور به قشری که مستعد خدمت هستند 

توجه شود.
وی گفت: در امر زندان بانی مطالعه، تحقیق و پژوهش نیاز است و در این عرصه 
هرچه فعالیت ها مستند و متکی بر فکر باشد به خوبی محقق خواهد شد، لذا نیازمند 
است مطالعه درست و دقیق در انجام کارها صورت بپذیرد و کارها همراه با پشتوانه 

دقیق فکری معرفتی و مطالعاتی مورد توجه قرار بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: پایان نامه ها، مجلات و نشریات حوزه و رشته های جدیدی 
که تناسبی با کار زندان بانی دارد می تواند پشتیبانی محتوایی باشد و در این راستا 
از همه مهمتر تربیت کادر و منابع انسانی است که بتواند در فضای زندان تاثیرات 

عمیقی بگذارد و این کار مهمی است.
عضو فقهای شورای نگهبان ادامه داد: باید از عناصر فردی تاثیرگذار که دارای 
معلومات لازم و ویژگی های شخصیتی هستند بهره گرفت و دانست کسی که می 
خواهد موثر در عرصه فرهنگی باشد نیازمند هنر بسزایی است تا بتواند نقش موثری 

در تسخیر روح مخاطب داشته باشد.
اعرافی گفت: برای انتقال پیام حق، عناصر فرهنگی باید هنرهای لازم را داشته و 

مسلح به شیوه های هنری متعدد و ابزاری علمی اخلاقی در تعلیم باشند.
وی اضافه کرد: در بحث خانواده های زندانیان هرچه باید از بعد اقتصادی، معنوی، 
روحی و نرم افزاری، توجه ببیشتر شود. این امر انسانی و امر بزرگی برای کشور است و 

هرچه قدر هم تعامل صورت بپذیرد بجا و جای کار دارد.
عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: سعی کنیم بهترین وضعیت از بُعد شاخص 
های جهانی داشته باشیم البته به این شکل نیز می باشد، لذا باید بهترین الگوی 

اسلامی را نیز داشته باشیم.
اعرافی در پایان اظهار داشت: در تعامل و همکاری با حوزه های علمیه اگر به این 
سه نکته شکل گیری دبیرخانه و انعقاد تفاهم نامه و برنامه مشترک چند ساله توجه 
داشته باشیم به نتیجه خواهیم رسید در غیر این صورت تلاش ها موثر واقع نخواهد 

شد و تنها در حد حرف زدن خواهد بود.
 

آیت الله حسینی بوشهری:

خروجی اقدامات و فعالیت ها باید
 در جامعه نمایان باشد 

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در دیدار اعضای کنگره ملی شهدای قم با 
اشاره به فعالیت های این کنگره در زمینه های گوناگون تصریح کرد:این فعالیت ها 

زمانی تاثیر گذار است که خروجی آن در جامعه نمایان باشد.
آیت الله حسینی بوشهری در دیدار دست اندرکاران کنگره ملی شهدای استان با 
اشاره به فعالیت ها این کنگره در زمینه های گوناگون فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی 
و سیاسی تصریح کرد: این فعالیت ها زمانی تاثیرگذار است که خروجی آن در جامعه 

نمایان باشد.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری با اشاره به برگزاری کنگره شهدا گفت: 
کنگره شهدا به برکت خون پاک شهیدان نه تنها برای قم بلکه برای تمام کشور نور 

تابناک و دارای برکت خواهد بود.
وی به توطئه دشمنان از بدو انقلاب تاکنون اشاره کرد و افزود: بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی مدام درگیر مبارزه و دفاع و یا خنثی کردن توطئه ها شدیم، پس 

فرصتی برای انجام کار بنیادین در دهه های اول انقلاب به وجود نیامد.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم انجام کار های بنیادین برای توسعه کشور 

را ضروری خواند و افزود: کار هایی که آن روز ها نتوانستیم امروز باید انجام دهیم.
فرمانده سپاه استان هم در این دیدار با اشاره به برگزاری کنگره ملی شهدای 
استان قم در ۲۶ آبان گفت: برنامه های این کنگره با فعالیت ۱۷ کمیته، ۷ کارگروه 

ویژه و ۵ ستاد از سال ۹۸ آغاز شد.
سردار محمدرضا موحد رونمایی از ۲۰۰ عنوان کتاب با موضوع دفاع مقدس که ۵ 
عنوان آن با خط بریل است، ساخت سه فیلم سینمایی، نمایش زنده فصل شیدایی 
با موضوع اعتقادی از خلقت حضرت آدم تا دوران معاصر و برگزاری جشنواره های 

تئاتر وفیلم کوتاه را از اقدامات فرهنگی این کنگره برشمرد.
وی اهدای دو هزار جهیزیه به نوعروسان کم بضاعت، ساخت و اهدای ۱۷۲ واحد 
مسکونی برای خانواده شهدای مدافع حرم، تعمیر وسائل خانگی خانواده های کم 

بضاعت را از اقدامات اقتصادی و اجتماعی این کنگره بیان کرد.

مدیر کل آموزش و پرورش استان قم عنوان کرد:

آموزش و پرورش بهترین بستر برای 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است

مدیر کل آموزش و پرورش استان قم با بیان این که آموزش و پرورش بهترین بستر 
برای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است، افزود: دشمنان به دنبال این هستند که 

فرهنگ ایثار، شهادت و مقاومت را از مردم بگیرند.
علیرضا رحیمی طی سخنانی در خصوص کنگره ملی شهدا، عنوان کرد: ما در 
حوزه تعلیم و تربیت بیشترین نقش را می توانیم داشته باشیم چرا که یکی از مسائلی 
که می تواند در تربیت تمام ساحتی دانش آموزان موثر باشد سیره و منش شهداست 
که اگر طبق فرموده رهبر معظم انقلاب به درستی روایتگری شود بهترین اثر گذاری 

را تربیت نسل امروز دارد.
رحیمی ادامه داد: آموزش و پرورش استان قم این افتخار را دارد که حدود ۹۰۰ 
دانش آموز و ۱۰۰ معلم شهید دارد لذا بیشترین شهید در بین سایر دستگاه های 

دولتی متعلق به آموزش و پرورش است.
وی بیان کرد: تلاش می کنیم سیره و سبک زندگی و اهداف شهدا در مدارس ما 
ساری و جاری باشد و نیز بهترین کسانی که می توانند فرهنگ ایثار و شهادت را به 

خانواده ها و جامعه منتقل کنند دانش آموزان هستند.
رحیمی با بیان این که تاکنون فعالیت های بسیار فراوانی در راستای آمادگی برای 
برگزاری کنگره شهدا انجام دادیم، اظهار کرد: ما در طول سال ۱۴۰۰ حدود ۷۰۰ 

یادواره شهید را در مناطق و مدارس استان برگزار کردیم.
وی با بیان این که یادواره ها در یک برنامه یک روزه خلاصه نمی شود، تصریح کرد: 
دانش آموزان در طول مدت برنامه ریزی شده روی سیره و اخلاق شهدا، زندگینامه 
و خاطرات دوستان و همراهان شهدا تحقیق می کنند و مجموعه این تحقیق ها 
منتهی به برگزاری یادواره ها در مدارس می شود و همین خود یک فرآیند تربیتی 
است. رحیمی یادآور شد: مشاهدات میدانی نشان می دهد دانش آموزان نسبت 
به آشنایی با شهدا و نوع زندگی و طبقه اجتماعی و تحصیلات آنان بسیار علاقه مند 

هستند.
 

امیرآبادی نماینده قم خواستار شد:

موضوع اراضی مورد نیاز پارک علم
 و فناوری قم حل و فصل شود

رئیس و اعضای هیئت رئیسه پارک علم و فناوری استان قم با دکتر احمد امیرآبادی 
فراهانی دیدار و گفتگو کردند. 

براساس این گزارش، دکتر امیرآبادی نماینده قم در مجلس شورای اسلامی در 
این دیدار که در محل دفتر نماینده مردم قم در مجس شورای اسلامی برگزار شد، 
عملکرد پارک علم و فناوری استان در سال های اخیر را موفق ارزیابی کرد و اظهار 
کرد: به استناد بازدیدها و گزارش هایی که از وضعیت شرکت های فناور و دانش بنیان 
استان داشته ام عرض می کنم که علی رغم محدودیت های زیرساختی،خوشبختانه 
پارک علم و فناوری استان قم عملکرد موفق و قابل دفاعی از خود به جای گذاشته 

است.

اعضای شورای اسلامی شهر قم با حضور در محل چند پروژه عمرانی، آخرین وضعیت 
پیشرفت و موانع این طرح های کلان شهری را موردبررسی و پایش میدانی قرار دادند.

براساس این گزارش ،بازدید از پروژه های عمرانی شهرداری با حضور عباس حلوایی 
زاده معاون فنی و عمرانی شهرداری و حسین صابری، حضور سید محمدحسین دهناد، 
نرجس نیازمند، ماشالله سعادتمند، سید مجتبی سبحانی ثابت، حجت الاسلام مرتضی 

استقامت، محسن محرری و مجید اخوان انجام شد.
رییس شورای اسلامی استان قم خبرداد:

اولویت مدیریت شهری قم اتمام طرح های نیمه تمام است
رییس شورای اسلامی استان قم در حاشیه  این بازدید گفت: اولویت و رویکرد اصلی 
تعریف  امکان  آینده  تا سال  است  نیمه تمام  طرح های  اتمام  بر  قم  مدیریت شهری 

پروژه های جدید فراهم شود.
ماشالله سعادتمند در حاشیه بازدید اعضای شورای اسلامی شهر قم از پروژه های 
عمرانی مجموعه مدیریت شهری، اظهار داشت: هم اکنون پروژه های مهمی مانند 
تقاطع نماز، زیرگذر امام حسین)ع(، شهدای روحانیت، شهربازی معارفی، ایستگاه مادر 
آتش نشانی، سوله ورزشی منطقه هشت و غیره در دست اجراست که بخش مهمی از 

آن ها تا پایان سال به بهره برداری می رسد.
وی خاطرنشان کرد: طبق زمان بندی و پیش بینی شهرداری قم، پروژه زیرگذر امام 
حسین)ع(، بوستان خضر نبی، تقاطع نماز و شهدای روحانیت، سوله فرهنگی ورزشی 
منطقه هشت، ایستگاه مادر آتش نشانی و ساختمان شورای اسلامی شهر قم تا پایان 

سال جاری مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.
عضو شورای اسلامی شهر تصریح کرد: با بهره برداری از این پروژه ها، فضای جدیدی 

برای تعریف و آغاز عملیات اجرایی پروژه های جدید شهری فراهم خواهد شد.
وی با اشاره به وضعیت بوستان خضر نبی، تصریح کرد: این بوستان در مساحتی 
قابل توجه و موقعیت جغرافیایی ویژه و مسیرهای استاندارد دوچرخه سواری و پیاده روی، 

شرایط بسیار مطلوبی جهت استفاده شهروندان به وجود آورده است.
سعادتمند با تأکید بر اینکه ادامه پروژه عمار یاسر امسال به نقطه مطلوبی خواهد رسید، 
ادامه داد: در بودجه سال آینده نیز اعتبارات قابل توجهی جهت به سرانجام رساندن این 

طرح تعریف خواهد شد.
عضو شورای اسلامی شهر خاطرنشان کرد: اولویت و رویکرد اصلی مدیریت شهری 
قم بر اتمام طرح های نیمه تمام است تا سال آینده امکان تعریف پروژه های جدید فراهم 

شود.
رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

پیش بینی طرح های جدید عمرانی در بودجه سال آینده
رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم  نیزدر حاشیه  این بازدید 
گفت: با اتمام پروژه های نیمه تمام شهری، در بودجه سال آینده شهرداری قم ردیف 

بودجه هایی برای پروژه های جدید مجموعه مدیریت شهری تعریف خواهد شد.
سید محمدحسین دهناد اظهار داشت: در بودجه سال جاری افزون بر ۸۵۰ ردیف 
عمرانی در مقیاس های مختلف تعریف شده که در مقایسه با سال های گذشته رشد 
قابل توجهی دارد. به گفته وی، در بخش معاونت فنی و عمرانی ۵۰ ردیف عمرانی 
شاخص بااعتباری افزون بر ۵۳۰ میلیارد تومان در حال اجراست درحالی که ردیف 
عمرانی این معاونت در سال ۱۴۰۰، حدود ۲۲۰ میلیارد تومان بود که در سال جاری 

افزون بر ۳۰۰ میلیارد تومان رشد کرده است.
رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: تکمیل 
در  قم  شهر  اسلامی  شورای  رویکرد  و  اولویت  نیمه تمام،  پروژه های  از  بهره برداری  و 

بودجه ریزی سال جاری بوده که بخش عمده ای از آن ها به پایان خواهد رسید.
ردیف  قم  آینده شهرداری  بودجه سال  در  پروژه ها،  این  اتمام  با  اینکه  بیان  با  وی 
بودجه هایی برای پروژه های جدید مجموعه مدیریت شهری تعریف خواهد شد، ادامه 
داد: پروژه تقاطع نماز، شهدای روحانیت و زیرگذر امام حسین)ع( تا پایان سال جاری 

به بهره برداری خواهد رسید.
دهناد با تأکید بر پیش بینی بودجه قابل توجه جهت توسعه ظرفیت پارکینگ در قم، 
خاطرنشان کرد: فرآیند اجرایی احداث پارکینگ در قم به صورت جدی از سال آینده آغاز 

خواهد شد و طراحی تقاطع دو سطحه صدوق به فردوسی نیز به پایان رسیده است.
رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد:  همچنین 
طراحی محور نیک اندیش نیز جهت اتصال جاده اراک به بلوار غدیر نیز نهایی شده و 

زیرگذر شهید کبیری به همراه چند تقاطع دیگر نیز سال آینده وارد فاز اجرا خواهد شد.
عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

بهره برداری از چند طرح کلان عمرانی شهری تا پایان سال 
عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر قم نیز در حاشیه  این بازدید با اشاره به 
پروژه های کلان عمرانی در دست اجرای مجموعه مدیریت شهری، گفت: زیرگذر امام 
حسین)ع(، تقاطع شهدای روحانیت، میدان نماز، بوستان خضر نبی)ع( و مجتمع 
فرهنگی ورزشی منطقه هشت تا پایان سال جاری مورد بهره برداری نهایی قرار خواهند 

گرفت.
نرجس نیازمند بابیان اینکه تکمیل و بهره برداری از پروژه های نیمه تمام دغدغه شورای 
اسلامی شهر قم در بودجه بندی سال جاری بود، اظهار داشت: با اهتمام و نظارت 

شورای شهر روند اجرایی و تکمیل این طرح ها سرعت بیشتری به خود گرفته است.
عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: با توجه به تأثیر مستقیم و 
غیرمستقیم و روزانه این پروژه ها در زندگی شهروندان، لازم است تا روند اتمام این طرح ها 
با جدیت و سرعت موردنظر دنبال شود تا اختلالی در عبور و مرور و حوزه حمل ونقل وارد 

نشود.
وی بابیان اینکه پروژه میدان نماز از طرح هایی بوده که سبب برخی مشکلات در حوزه 
حمل ونقل شده است، یادآور شد: طبق زمان بندی و اهتمام مجموعه مدیریت شهری، 

این پروژه به زودی تکمیل و مورد بهره برداری کامل قرار خواهد گرفت.
نیازمند، همچنین وضعیت پروژه فاز ۵ عمار یاسر را موردتوجه قرار داد و گفت: این 

پروژه با پیشرفت فیزیکی بالای ۴۰ درصد تا پایان سال به مرحله مطلوبی جهت تکمیل 
در سال آینده خواهد رسید.

وی با اشاره به پروژه های کلان عمرانی در دست اجرای مجموعه مدیریت شهری، 
تصریح کرد: زیرگذر امام حسین)ع(، تقاطع شهدای روحانیت، میدان نماز، بوستان 
مورد  جاری  سال  پایان  تا  هشت  منطقه  ورزشی  فرهنگی  مجتمع  و  نبی)ع(  خضر 

بهره برداری نهایی قرار خواهند گرفت.
عضو شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

افزایش چند برابری هزینه طرح های عمرانی
و  تقاطع  تکمیل  بازدید گفت:  این  درحاشیه  نیز  قم   اسلامی شهر  عضو شورای 
شریان های اصلی شهر قم در قالب چشم انداز 1414 در قالب برش های یک ساله در 

حال انجام بوده و وضعیت آن ها به صورت مرتب در حال بهبود و به روزرسانی است.
مجید اخوان اظهار داشت: سیاست و رویکرد شورای اسلامی شهر قم اتمام طرح های 

نیمه تمام است و بعد از اتمام این پروژه ها، طرح شاخص دیگری آغاز خواهد شد.
وی با تأکید بر ضرورت جلوگیری از طولانی شدن مدت اجرایی پروژه های عمرانی، 
تصریح کرد: برخی از پروژه های شهری ازنظر پیش بینی های اولیه دچار تأخیر شده و 

موجب اختلالاتی در حوزه ترافیک و خدمات رسانی عمومی شده است.
عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره به تلاش شهرداری برای بهره برداری از بوستان 
خضر در زمان بندی مشخص، یادآور شد: قم همچنان ازنظر سرانه های فضای سبز و 
تفرجگاهی کلان شهر ضعیفی در کشور بشمار می رود و مجموعه مدیریت شهری 
به  زمان مشخص خود  در  را  پروژه ها  این  و شورای اسلامی شهر قم تلاش می کند 

بهره برداری برساند.
وی اضافه کرد: به خاطر نوسان نرخ ارز و عدم ثبات قیمت ها در بازار، ورودی و تأمین 
منابع مالی پروژه های شهری نسبت به پیمان اولیه آن ها چندین برابر افزایش یافته است.
به گفته اخوان، تکمیل تقاطع و شریان های اصلی شهر قم در قالب چشم انداز ۱۴۱۴ 
در قالب برش های یک ساله در حال انجام است و وضعیت آن ها به صورت مرتب در 
حال بهبود و به روزرسانی است. وی یادآور شد: ظرفیت و زیرساخت های کنونی شهر 
قم تناسبی با جمعیت و حضور میلیونی زائران ندارد و این کلان شهر با وضعیت مطلوب 
فاصله بسیار زیادی دارد و شورای اسلامی شهر قم در قالب بودجه های سالانه تلاش 

می کند تا بخشی از عقب افتادگی های ادواری را جبران نماید.
وی وضعیت پروژه شهدای روحانیت را موردتوجه قرار داد و تصریح کرد: این رینگ 
ترافیکی در کنار تقاطع هایی مانند فردوسی، نماز و زیرگذر امام حسین)ع( می تواند 

بخش عمده ای از اهداف مدیریت شهری را محقق نماید.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

پیشرفت فیزیکی ۴۰ درصدی فاز ۵ عمار یاسر
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم نیز درحاشیه این بازدید ، مشکلات و معارضات 
ملکی و تأسیساتی پروژه را مورداشاره قرار داد و گفت: این معارضات به صورت لکه ای 
و موردی در حال برطرف شدن بوده و عملیات عمرانی آن ها بدون وقفه در حال اجرایی 

شدن است. 
عباس حلوایی زاده ، با اشاره به آخرین وضعیت پروژه فاز ۵ عمار یاسر، اظهار داشت: 
ادامه تونل غدیر در محدوده فاز ۵ عمار یاسر هم اکنون از محل انتهای عرشه، در چند 

بخش مشغول بتن ریزی است.
وی مشکلات و معارضات ملکی و تأسیساتی پروژه را مورداشاره قرار داد و گفت: این 
معارضات به صورت لکه ای و موردی در حال برطرف شدن است و عملیات عمرانی آن ها 

بدون وقفه در حال اجرایی شدن است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از پیشرفت فیزیکی ۴۰ درصد طرح فاز ۵ عمار یاسر 
خبر داد و اضافه کرد: در قالب این پروژه عمرانی، تونل غدیر در محدوده کوچه ممتاز به 

سطح صفر می رسد و ادامه این محور تا خیابان دورشهر تداوم پیدا خواهد کرد.
حلوایی زاده تصریح کرد: فاز ۴ عمار یاسر نیز که ارتباطات بین دو محور را متصل 
می کند ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و پیش بینی می شود در نیمه اول سال ۱۴۰۲، 

فاز ۴ به صورت کامل به بهره برداری برسد.
لازم به ذکراست :در قالب این برنامه، اعضای شورای اسلامی شهر قم با حضور در 
محل پروژه زیرگذر امام حسین)ع(، ساختمان در حال تأسیس شورای اسلامی شهر و 
شهرداری منطقه هشت، تقاطع شهدای روحانیت، ایستگاه آتش نشانی مادر، شهربازی 
معارفی، بوستان خضر نبی، سوله ورزشی منطقه هشت و فاز ۵ عمار یاسر نسبت به 

آخرین وضعیت اجرایی آن ها را موردبررسی قراردادند.
گفتنی است :در خلال این بازدیدها از بهره برداری از پروژه شهدای روحانیت، نماز، 
زیرگذر امام حسین)ع(، مجموعه فرهنگی ورزشی منطقه هشت، ایستگاه آتش نشانی 

مادر و ساختمان جدید شورای اسلامی شهر قم تا پایان سال خبر داده شد.

در بازدید اعضای شورای شهر قم از پروژه های عمرانی صورت گرفت؛

بررسی وضعیت پیشرفت و موانع طرح های شهری

آینده پژوهی مؤسسه طلوع  اندیشکده مطالعات  رئیس 
مهر، توسعه شهر قم را از جمله مشکلات این شهر دانست 
وگفت: قم کشش جمعیتی مشخصی دارد و مشکل کمبود 
آب در قم نیز به دلیل گسترش و توسعه نامتعارف این شهر 
است و اگر از استان هایی که در حال حاضر آب قم را تأمین 
می کنند نتوانند این کار را انجام دهند مشکل اساسی ایجاد 

می شود.
در  سال ها   : اظهارداشت  گفت وگویی  در  ربانی،  هادی 
حوزه فرهنگی شهر قم فعالیت می کردم و با فضای فرهنگی 
شهر قم و مراکزی که در حوزه فرهنگی فعالیت می کردند 
آشنایی داشتم به همین خاطر دغدغه ایجاد شد تا به صورت 
جدی تر در حوزه قم پژوهی فعالیت کنم و پیشنهاد این کار را 
با حجت الاسلام بنایی مطرح کردم و ایشان نیز از هیچ گونه 

حمایتی دریغ نکردند.
وی ادامه داد: در سال ۱۳۸۹ فعالیت بنیاد قم پژوهی را با 
شناسایی افرادی که در حوزه قم کار کرده بودند آغاز کردیم 
و خوشبختانه در همان سال بسیاری از این افراد شناسایی 
شدند و پاتوقی برای علاقه مندان به بحث قم پژوهی شکل 
گرفت و از اواخر سال ۱۳۸۹ نیز جلسات سه شنبه ها شکل 
گرفت و بعد از مدتی نسل جوان به این جمع اضافه شدند و 

همراه با اساتید شروع به محله گردی کردند.
قم پژوهی؛ برای آنچه مردم از قم نمی دانستند

وی با اشاره به اینکه بعد از یک سال برای منسجم شدن 
مباحثی که مطرح می شد هر هفته یک موضوع محور قرار 
دادیم و اساتید پیرامون آن بحث می کردند، بیان کرد: در 
این جمع اساتید برجسته ای مانند سید محمد باقر برقعی  
نویسنده کتاب سخنوران نامی ایران، سید مهدی سیدی، 
سیف زاده، سید ابوالقاسم سعادتمند، سید حسن لاجوردی 
عبدالله شکری و... حضور داشتند که متأسفانه برخی از 

آن ها فوت کردند.
رئیس اندیشکده مطالعات آینده پژوهی مؤسسه طلوع مهر 
اضافه کرد: بعد از اینکه کار گسترش یافت حتی دفتری در 
دانشگاه شهاب دانش قم ایجاد شد و به دانشجویانی که در 
رشته معماری تحصیل می کردند مشاوره ارائه می شد تا پایان 

نامه ای مرتبط با قم ارائه کنند.
وی با تأکید بر اینکه در این یک دهه فعالیت به گرایش 

اساتید  همه  حضور  از  نداشتیم  توجهی  افراد  سیاسی 
استقبال کردیم، عنوان کرد: در بنیاد قم پژوهی قم کارهای 
متعددی انجام شده است که برگزاری نشست سه شنبه ها، 
چاپ کتاب، کتابخانه تخصصی، راه اندازی سایت قم پژوهی 

و... از جمله آن ها است.
مانع دفن گنجینه های تاریخی شدیم

کتاب چاپ  این مدت ۲۷ جلد  در  اینکه  بیان  با  ربانی 
شده و ۳۰ کتاب نیز در حال چاپ است، اظهار کرد: در 
یکی از این کتاب های چاپ شده تکیه های مذهبی قم در 
سه قرن گذشته بررسی شده است و از نحوه شکل گیری تا 
تاریخچه محلی که تکیه در آن حضور دارد بیان شده است 
که بیش از ۹۵ درصد آن تاریخ شفاهی بوده که اکثر راویان 
آن فوت کرده اند که اگر این کار صورت نمی گرفت همه این 
گنجینه هایی که در سینه این افراد وجود داشت به خاک 
سپرده می شد. وی ادامه داد: چند جلد از کتاب های چاپ 
شده از نسخ خطی است که در کتابخانه آیت الله مرعشی 
نگه داری می شد که با ارتباطاتی که داشتیم رایزنی صورت 

گرفت و آن ها نیز اطمینان کردند و این کتاب ها چاپ شد.
رئیس اندیشکده مطالعات آینده پژوهی مؤسسه طلوع مهر 
تصریح کرد:  یکی از این کتاب ها تحفه الفاطمیه است که 
همه باغ ها، آسیاب ها، شعرای قمی و ... به دست خط مألف 

نوشته شده است که آن را نیز چاپ کردیم.
که چاپ شده  این کتب خطی  از  یکی  داد:  ادامه  وی 
است کتاب اعداد نفوس قم است که مربوط به سرشماری 
۱۵۰ سال قبل )دوران ناصرالدین شاه( در قم است که به 
خط سیاه نوشته شده است. در این کتاب که همه جزئیات 
خانوارها، مغازه ها و... بیان شده است گفته شده  در قم ۴۵ 

هزار نفر ساکن بودند.
دبیر بنیاد قم پژوهی با بیان اینکه کارهای متعددی در قم 
وجود دارد که باید پیگیری شود، اظهار کرد: مرکز ملی اسناد 
ایران و کتابخانه ملی ایران در همه استان های شعبه ایجاد 

کردند اما در قم هنوز وجود ندارد.
وی با بیان اینکه بعد از چند سال برخی از اسناد ادارات 
تا  بررسی می کند  را  اسناد  این  مرکز  این  امحا می شوند، 
اسنادی که جز اسناد تاریخی محسوب می شوند را پیدا و 
نگهداری کنند، افزود: متأسفانه در حال حاضر بسیاری از 

این سندها به درستی نگهداری نمی شوند و در حال از بین 
رفتن هستند و برخی از اعضای قم پژوهی در تلاش هستند 

تا این ها را پیدا و محافظت کنند.
ربانی ادامه داد: سال ها قبل از دکتر علی لاریجانی که 
رئیس مجلس شورای اسلامی وقت بود درخواست شد که 
این امر اتفاق بیافتد و ایشان نیز همکاری کردند و هیئتی 
از سازمان به قم آمدند و این امر تصویب شد اما استانداری 

وقت همکاری نکرد.
وی از دیگر کارهای نافرجام قم را انجمن مفاخر فرهنگی 
بیان کرد و افزود: این انجمن در همه استان ها برگزار می شود 
و امام جمعه، نمایندگان مجلس، استاندار و مدیرکل ارشاد 
اعضای هیئت مدیره آن هستند و در زمان علی لاریجانی نیز 

تلاش های زیادی انجام شد اما به نتیجه ای نرسید.
بافت تاریخی قم ظرفیت توسعه گردشگری 

فراوانی دارد 
رئیس اندیشکده مطالعات آینده پژوهی مؤسسه طلوع مهر 
توسعه شهر قم را از جمله مشکلات این شهر دانست و بیان 
کرد: قم کشش جمعیتی مشخصی دارد و مشکل کمبود 
آب در قم نیز به دلیل گسترش و توسعه نامتعارف این شهر 
است و اگر از استان هایی که در حال حاضر آب قم را تأمین 
می کنند نتوانند این کار را انجام دهند مشکل اساسی ایجاد 

می شود.
توسعه  ظرفیت  قم  تاریخی  بافت  اینکه  بیان  با  وی 
گردشگری فراوانی دارد و اما متأسفانه در قم از این ظرفیت 
استفاده نمی شود، یادآور شد: برخی از ادارات کارگاه قم 
پژوهی برگزار کردیم و این آمادگی را داریم برای خبرنگاران قم 
نیز کارگاه را برگزار کنیم تا با ویژگی های قم آشنا شوند و بهتر 

از گذشته به این شهر خدمت کنند.
آینده پژوهی مؤسسه طلوع  اندیشکده مطالعات  رئیس 
مهر با بیان اینکه در جلسات آینده پژوهی مسائل متعددی 
فرهنگی،  پژوهی  آینده  رابطه  در  گفت:  می شود،  بحث 
آینده پژوهی فضای مجازی  و... با اساتید برجسته جلسات 

متعددی برگزار شده است.
ربانی اظهار کرد: تاکنون در قم پژوهی در رابطه با گذشته 
قم بحث شده است به همین خاطر به دنبال آینده پژوهی در 

رابطه با مسائل مختلف مرتبط با آینده قم هستیم.

رئیس اندیشکده مطالعات آینده پژوهی مؤسسه طلوع مهر؛

توسعه نامتعارف قم مشکل آفرین می شود
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خزانه دار کل کشور:

فروش اموال و دارایی های مازاد دولت
 با جدیت بیشتری پیگیری شود

خزانه دار کل کشور گفت: در زمینه فروش اموال و دارایی های مازاد دولت در 
سال جاری این انتظار وجود دارد که عملکرد به مراتب بهتری داشته باشیم و 
باید تلاش و جدیت بیشتری در این زمینه انجام دهیم و مدیران کل استانها باید 

موضوع فروش اموال و دارایی های را با جدیت بیشتری پیگیری کنند.
سید رحمت الله اکرمی در گردهمایی دو روزه مدیران کل امور اقتصادی و دارایی 
استانها ضمن قدردانی از عملکرد مدیران و کارکنان ادارات امور اقتصادی و دارایی 
استانها افزود: انجام وظایف و مسئولیت های وزارت امور اقتصادی و دارایی بدون 
وجود لشکر بزرگ همکاران شاغل در استان ها چه در حوزه های تامین درآمد و چه 

خزانه داری و سازمان های زیر مجموعه امکان پذیر نخواهد بود.
وی با تأکید بر اهمیت طرح جامع خزانه داری الکترونیکی در کشور گفت: 
در گذشته برای نگهداری چک ها فضای بزرگی در خزانه داری، ذیحسابی ها و 
استان ها اختصاص داده می شد، اما امروز با توجه به فراهم شدن این زیرساخت، 

بسیاری از مشکلات این حوزه بر طرف شده است.
خزانه دار کل کشور به عدم وحدت رویه و تفسیر از قانون محاسبات عمومی 
قانون  نگارش  نوع  دلیل  به  گذشته  در  افزود:  و  کرد  اشاره  ذیحسابان  توسط 
محاسبات عمومی در کشور در برخی موارد ذیحسابان مجبور بودند بر اساس آنچه 
از قانون استنباط می کردند عمل کنند و وحدت رویه در این زمینه وجود نداشت 
اما با تشکیل شورای نظارت مالی در حال حاضر ، ساز و کار قانونی مناسب برای 

جلوگیری از بروز این اختلاف رویه ها فراهم شده است.
به  اگر در یک استان ذیحساب ها در زمینه موضوع خاصی  ادامه داد:  وی 
اختلاف نظر رسیدند، شورای نظارت مالی که متشکل از نمایندگان وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، سازمان برنامه و بودجه، دیوان محاسبات و سازمان حسابرسی 
است، می تواند برای رسیدن به وحدت رویه در این زمینه کمک حال دستگاه ها 

باشد.
اکرمی بر توجه ویژه به نگاه تعادلی بین درآمدها و هزینه ها در استان ها تأکید کرد 
و در این زمینه گفت: معمولا حساسیت نسبت به هزینه ها همواره وجود داشته 
اما در زمینه درامدها به ویژه درآمدهای پایدار حساسیت ها وتوجه ها کمتر بوده 
است و باید بر این حوزه نیز به اندازه هزینه ها و مخارج توجه و حساسیت لازم را 

معطوف کنیم.
معاون وزیر اقتصاد با اشاره به پیگیری های منظم دولت به ویژه معاون اول رییس 
جمهور در بخش درآمدهای کشور گفت: در زمینه فروش اموال و دارایی های مازاد 
دولت در سال جاری این انتظار وجود دارد که عملکرد به مراتب بهتری داشته 
باشیم و باید تلاش و جدیت بیشتری در این زمینه انجام دهیم و از مدیران کل 

استان ها تقاضا می کنم این موضوع را با جدیت بیشتری پیگیری کنند.
 

وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

ایجاد تحول در نوسازی ناوگان حمل ونقل 
تا ۳ سال آینده

وزیر راه و شهرسازی، نوید اجرای طرح توسعه ترانزیت کشور را داد و گفت: این 
طرح منجر به ایجاد تحول در حوزه حمل ونقل در سه سال آینده خواهد شد.

تولید،  سال  در  ریلی  جدید  ناوگان  از  بهره برداری  مراسم  در  قاسمی  رستم 
دانش بنیان و اشتغال آفرین، افزود: نقش حمل ونقل در توسعه کشور ها بسیار 
تعیین کننده است و ایران امتیازات ژئوپلتیک از جمله دستیابی به آب های آزاد را 

دارد که بسیاری از کشور ها از آن بی بهره اند.
وزیر راه و شهرسازی گفت: در یک سال گذشته با بسیاری از کشور های همسایه 
مثل ترکمنستان و آذربایجان که گلوگاه های ترانزیتی هستند، رابطه نداشتیم، اما 

امروز با گسترش روابط، ایران را به عنوان مرجع ترانزیت منطقه می شناسند.
وی افزود: توافقات بسیار خوبی در اجلاس شانگ های با کشور های منطقه 

انجام دادیم که مبنای ترانزیت کشور شده است.
آقای رستم قاسمی ادامه داد: بر اساس گزارش ها و جلسات مشترکی که با 
روسیه برگزار شد، بیش از ۱۰۰ میلیون بار در منطقه وجود دارد که حجم زیادی 
است و بخش عمده آن می تواند از مسیر ایران و با راه آهن که امن ترین و ارزان ترین 

روش حمل ونقل برای کشورهاست، عبور کند.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به وجود کریدور های بزرگ جاده ای و ریلی در کشور، 
آن ها را سرمایه عظیم ترانزیتی برای ایران دانست و افزود: برنامه ریزی مفصلی 
در حوزه ترانزیت به ویژه بخش ریلی انجام شده که با توجه به ظرفیت کنونی بار 

منطقه، بتوان حجم بالایی از این بار را به سمت ایران جذب کرد.
قاسمی افزود: روسیه حدود ۴۰ میلیون تن ذغال سنگ و حجم بالایی از کود 
را به هند صادر می کند. بر اساس توافقاتی که با کشور های عربی جنوب خلیج 
فارس انجام شده و امضای توافقنامه با روسیه، پایانه هایی در اختیار آن ها گذاشته 
می شود تا از سیستم ریلی ایران که در حال اتصال به سیستم ریلی جهان است، 

برای جابه جایی بار استفاده کنند.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: با وجود ۱۴ هزار کیلومتر راه آهن در کشور هنوز 
کریدور های اساسی ما به ریل متصل نشده، به همین منظور طرحی بنام توسعه 
ترانزیت برای ایجاد تحول در حوزه حمل ونقل آماده کردیم که در تاریخ حمل و نقل 
ایران می تواند بی سابقه باشد و حوزه ریلی را هم از لحاظ زیرساخت ها و نوسازی 

ناوگان با تحولات جدی همراه خواهد کرد.
در  ریلی  حمل ونقل  طرح  ده ها  حاضر  حال  در  افزود:  شهرسازی  و  راه  وزیر 
مناقصات داریم که در صورت به نتیجه رسیدن اشتغال زیادی برای پیمانکاران نیز 

ایجاد خواهد کرد.
قاسمی از در نظر گرفتن منابع مالی مناسبی برای حوزه ناوگان ریلی خبر داد و 
گفت: حجم بالای ترانزیت موجود در منطقه و توافقات انجام شده با روسیه و چین 
نیازمند اجرای اقدامات بزرگی در حوزه ریلی است و تعداد ناوگان نوسازی شده و 

تولید داخل چندین برابر خواهد شد.

کارشناس اقتصادی اظهار داشت: قیمت مسکن در حال حاضر به ۲۰ برابر 
درآمد متوسط خانوار شهری رسیده در حالی که حد قابل قبول آن ۵ برابر درآمد 
خانوار شهری است. بنابراین مسکن و طرح های دولتی در بخش مسکن نه تنها 
موتور اقتصادی نیستند بلکه ضد رفاه و ضد توسعه هستند و مسئولان هم بر 
اجرای این طرح ها و اینکه مسکن پیشران اقتصاد بوده، اصرار داشته دارند و این 

موضوع در مدل  های اقتصادی مخرب بوده و از نظر علمی بسیار مبتذل است.

ایلنا درباره ریشه اعتراضات مردمی و اجرای  با   کمال اطهاری در گفت وگو 
سیاست های نادرست اقتصادی که باعث از دست رفتن رفاه حداقلی مردم مانند 
اجرای سیاست های غلط مسکنی و محروم ماندن مردم از سرپناه و دسترسی 
به مسکن بوده، اظهار داشت: ایران در تله توسعه افتاده که این تله بسیار سخت 
و عمیق بوده، امروز واکنش مردم هم شکستن این تله است و خواهان شکستن 

تله توسعه و برآورده کردن حق خود نسبت به توسعه است.
وی ادامه داد: در تله قدیمی توسعه، کشورهای فقیر که امکان پس انداز را 
نداشتند نمی توانند سرمایه گذاری کنند بنابراین در یک دور باطل به نام تله 
توسعه می افتادند اما در تله جدید توسعه این دور باطل شکسته و سرمایه گذاری 
آورده است که  پرمهارت هم فراهم  انسانی  نیروی  و  زیرساختی شکل گرفته 
این عوامل در تله توسعه قدیمی وجود نداشت. همچنین قوانین جدید ایجاد 
اما حاکمیت  پیدا کرده  توسعه  و مهارت  از لحاظ فرهنگی  و جامعه  شده اند 
نمی تواند برنامه توسعه شایسته را پیش ببرد. برای اجرای این برنامه شایسته 
توسعه چندین مانع وجود دارد و مهم ترین آنها عدم اجرای الگوی توسعه اقتصاد 

دانش بنیان  است.
این کارشناس اقتصادی گفت: کشوری که الگوی توسعه دانش بنیان برای 
پیوند تعامل مثبت با اقتصاد جهان را ندارد یعنی امکان ورود به دوران جدید 
اقتصادی را ندارند و هر چند که کارخانه های مادر در این کشور ایجاد شده باشد 
اما تا زمانی که وارد اقتصاد دانش بینان نشده نمی تواند پیوند تعاملی مثبت با 
اقتصاد جهان برقرار کند و به همین دلیل است که ۸۰ درصد کالاهای وارداتی 
در کشورهای توسعه یافته، کالاهای دانش بر هستند و دوران واردات مواد اولیه 

در این کشورها گذشته است.
اطهاری با بیان اینکه کشوری که وارد اقتصاد دانش بنیان نشده نمی تواند 
تعامل مثبت با اقتصاد جهانی داشته باشد، هرچند که کارخانه  هایی مانند ذوب 
آهن را در اختیار داشته باشد، اظهار داشت: در کشورهایی که به تله جدید 
توسعه افتاده اند، کارخانه های مادر متعدد هم در مناطقی احداث شدند که 
مصرف بالای انرژی دارند از این رو بحران های زیست محیطی را هم ایجاد کرده 

و می کنند.
دولت احمدی نژاد تسخیر شده بورژوازی مستغلات رانتی بود

وی گفت: سوال این است که چرا ایران وارد اقتصاد دانش بنیان نشده به رغم 
اینکه برنامه چهارم توسعه مصوب سال ۱۳۸۴ ورود به اقتصاد دانش بنیان را 
دردستور کار قرار داده  است؟ پاسخ ساده ای دارد برای اینکه دولت احمدی نژاد 
تسخیر شده بورژوازی مستغلات رانتی بود و شعار بسیار مبتذل و مسخره که 

بخش مسکن پیشران اقتصاد است را سر داد، این در حالی است که حتی 
اقتصاد مقاومتی هم می گوید که دانش بنیان پیشران اقتصاد کشور است اما 

دولت احمدی نژاد اقتصاد دانش بنیان را کنار گذاشت.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: نتیجه این سیاست این بود که در نهایت 
منابع به تدریج به سمت مسکن پیش رفتند و می دانیم که بخش مسکن در ایران 
کاملا رانتی است و از سوی دیگر شاهد سالانه ۸۰ میلیارد دلار فرار سرمایه از 
ایران هستیم و این فرار سرمایه ها باعث فرار مغزها می شود چراکه مشاغل درخور 
تحصیلات به وجود نمی آید، بخش مولد کار نمی کند و در نهایت این روند ایران 
را دچار بیماری سخت هلندی می کند که بیماری هلندی هم سایر بخش ها  را 

به زمین می زند.
ایران  این سال ها در حالی سیاست اجتماعی در  تاکید کرد: در طول  وی 
تضمین نمی شود که این سیاست در برنامه توسعه چهارم در دستور کار قرار 
می گیرد اما علمیاتی نمی شود و این در حالی است که یکی از دلایل مهم برای 
ایجاد وزارت رفاه اجرای همین سیاست بوده  است. از این رو به یارانه نقدی روی 
 آوردند که آن هم به صورت ابتدایی و با یک برداشتی که به نظر می رسد که یک 
اقدام نولیبرالی است، اما اصلا نولیبرالی نبوده  چراکه سیستم نولیبرالی شیوه 
خاص خود را برای ساماندهی رفاه خانوار به کار می برد و سیاست اجتماعی خود 
را دارد که به آن »سرمایه گذاری اجتماعی« گفته می شود اما در ایران اساسا 

سرمایه  گذاری اجتماعی انجام نمی شود.
اطهاری با تاکید بر اینکه در سیستم نولیبرال سرمایه گذاری اجتماعی به این 
گونه است که آن را برای اقتصاد دانش بنیان آماده سازد و مفهوم جامعه دانش 
دارد، ادامه داد: یک سطحی نگاری در ایران وجود دارد مبنی بر اینکه با یک 
لقب نولیبرالی هم حاکمیت و هم اپوزیسیون ماجرا را ختم می کنند و این اشتباه 
بزرگی است چراکه نولیبرالی سیستمی دارد که به آن جامعه دانش می گویند 
که آن سیستم سیاست اجتماعی را به کار می گیرد که بتواند افراد را برای رفاه 
فردی و هم رفاه اجتماعی را در یک اقتصاد رقابتی جهانی آماده کند و اساسا 
این روند در ایران در دستور کار قرار نمی گیرند و ضد آن عمل می کنند که نمونه 
آن خصوصی سازی دانشگاه ها بوده یا اینکه مهارت آموزی کارگران برای ورود به 

اقتصاد دانش بنیان به اجرا نمی رسد.
طرح نهضت ملی مسکن برای ساخت مسکن دهک های پایین نیست

باعث قفل شدگی  این عوامل  اینکه همه  بیان  با  اقتصادی  این کارشناس 
نهادی به این معنا که نهادها کج کار شدند و در خدمت تولید و بازتولید رانت قرار 
گرفتند و می گیرند و در نهایت منجر به تولید فقر و فساد نظام مند و سیستماتیک 
در کشور می شود، گفت: در طول این سال ها به جای اینکه از برنامه های توسعه 
دانش بنیان پیروی کنند، طرح های عجیب و غریبی وارد مجلس شد و می شود 
و مجلس محلی برای بررسی و تصویب طرح هایی می شود که با یکدیگر خوانایی 

ندارند که نمونه آن طرح نهضت ملی مسکن است.  
وی گفت: به جای اجرای سیاست اجتماعی، طرح نهضت ملی مسکن را به 
اجرا می رسانند که این طرح هم قفل می شود و در حالی که این طرح برای 
خانه دار کردن اقشار کم درآمد بوده در نتیجه اعلام  می کنند که کارمندان دولت 

هم می توانند در این طرح ثبت نام و صاحب خانه دوم شوند. در واقع شاهد 
این هستیم که این طرح کاملا به صورت رانتی به اجرا می رسد چراکه   ماده 
یک قانون زمین شهری می گوید اراضی دولتی برای ساخت مسکن دهک های 
پایین و محرومان و کنترل بازار زمین مصرف شود اما قیمت زمین سالانه ۱۶۰ 
چنگ  عمومی  زمین های  به  هم  دولت  و  می کند  پیدا  قیمت  افزایش  درصد 

می زند تا آنها را به مسکن ویلای تبدیل کند.
سیستم بانکی به سیستم تجاری رانتی تبدیل شده است 

اطهاری تاکید کرد: این سیاست ها در حالی به اجرا می رسد که امروز تنها 
۹ درصد ساکنان سکونتگاه های غیر رسمی امکان دریافت تسهیلات از شبکه 
توانایی  و  نیستند  دار  سند  افراد  این  عمده ای  بخش  چراکه  دارند  را  بانکی 
پرداخت اقساط تسهیلات را هم ندارند و سیستم بانکی هم به سیستم تجاری 

رانتی تبدیل شده است.
وی افزود: این سیتم بانکی که نقدینگی خود را برای رانت جویی به بخش 
مستغلات هدایت کرده است، در واقع باید منابع خود را در قالب تسهیلات 
در اختیار صنایع کوچک قرار می داد اما می بینیم حتی به شرکت های دانش 
نمی تواند  هم  شده اند  ایجاد  جویی  رانت  راستای  در  آنها  اکثریت  که  بنیان 
تسهیلاتی را ارایه دهد و شرکت دانش بنیان واقعی هم در کشورمان ورشکست 
می شوند. چراکه سرمایه بانک ها در بخش مستغلات قفل شده و با ادامه این 
روند شغلی ایجاد نمی شود و امروز در این شرایط ۴۰ درصد جمعیت بیکاران را 
افراد با تحصیلات دانشگاهی تشکیل می دهند که این جمعیت بیکار نمی توانند 
صاحب مسکن شوند و از این رفاه ابتدایی محروم می مانند و این سیستم تله 

توسعه و ضد توسعه است.
طرح های دولتی مسکن، ضد رفاه و توسعه هستند

عدم  و  اجتماعی  رفاه  رفتن  دست  از  به  اشاره  با  اقتصادی  کارشناس  این 
دسترسی افراد به مسکن، اظهار داشت: قیمت مسکن در حال حاضر به ۲۰ 
برابر درآمد متوسط خانوار شهری رسیده در حالی که حد قابل قبول آن ۵ برابر 
درآمد خانوار شهری است. بنابراین مسکن و طرح های دولتی در بخش مسکن 
نه تنها موتور اقتصادی نیستند بلکه ضد رفاه و ضد توسعه هستند و مسئولان 
هم بر اجرای این طرح ها و اینکه مسکن پیشران اقتصاد بوده، اصرار داشته و 
دارند و این موضوع در مدل  های اقتصادی مخرب بوده و از نظر علمی بسیار 

مبتذل است.
وی با بیان اینکه الگوی توسعه اقتصاد دانش بنیان را دولت احمدی نژاد از 
بین برد، گفت: دولت های بعدی هم پیگیر اجرای الگوی توسعه اقتصاد دانش 
بنیان نبودند البته دولت روحانی قصد نداشت این روند را طی کند اما در ادامه 
به آن تن داد و الگوی توسعه دانش بنیان در تمام این سال ها کنار گذاشته شد.

برخی مردم را سازنده نظام اقتصادی و اجتماعی نمی داند
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه چرا در طول این سال ها دولت ها به این 
مطالبات مردمی و از دست رفتن سرمایه گذاری ها و ایجاد رفاه عمومی بی توجه 
بوده اند، تاکید کرد: پاسخ این است که با دولت تسخیر شده توسط رانت جویان 
به ویژه اینکه این رانت جویی از سوی شرکت های خصولتی رایج شد، مواجه 
بودیم و تسخیر شدگی دولت به وسلیه رانت جویان  در حالی بود که مباحث 
اقتصاد دانش بنیان در قالب برنامه چهارم در حال پیگیری و امکان اجرایی 
شدن آنها هم بود و اگر این برنامه علمیاتی می شد به هیچ وجه کشور به این 

مرحله و اعتراضات مردمی نمی رسید..
وی تاکید کرد: دراین میان عده ای آنقدر پیش رفته اند که وقتی رییس دستگاه 
قضا مردم و جامعه را به گفت وگو دعوت می کند، از جایی صدایی در می آید که 
حق گفت وگو ندارید. در واقع این جریان خود را نظام می داند در حالی که مردم 
نظام هستند. یک بخش و جناح کوچکی در دولت خود را تجلی نظام می داند و 
سایر جریان ها و جناح را قبول ندارد و گروه محدودی که پرفشار عمل می کنند 

مردم را سازنده نظام اقتصادی و اجتماعی نمی داند.
و سیاسی  نظامی  قدرت  اوج  در  اینکه شوروی  با  اقتصادی  کارشناس  این 
فروپاشی را تجربه کرد، گفت: این فرایند را مسئولان در طول سال های گذشته 
با اصرار پیمودند و تمام حاکمیت هم مسئول آن است و در واکنش به آنها، 
نارضایتی هایی ایجاد شده و وقتی که مردم ایران با فرهنگ بسیار بالا در مقطعی 
که ترامپ حالت تجاوزگری گرفته بود با عقل سلیم و پخته رفتار کردند، برای 
عده ای این توهم ایجاد شد که مردم عقب کشیدند و عمق خواسته مردم را 
فراموش کردند. از سوی دیگر صدای مردم به دولتی که به وسیله رانت جویان 

تسخیر شده، نمی رسد و راه های رسیدن صداهای مردمی را مسدود می کنند.
وی تاکید کرد: اگر حاکمیت همچنان به این روند ادامه دهد و نتواند راهی را 
بگشاید که مردم را قانع کند که نیازی به انقلاب نیست و درد و رنج آنها را بکاهد 

با واکنش همه جانبه مواجه می شود.

کارشناس اقتصادی:

قیمت مسکن به ۲0 برابر متوسط درآمد خانوار شهری رسیده است

معاون وزیر صمت :

۲۰۸6 واحد صنعتی تعطیل و نیمه تعطیل احیا شد
 معاون وزیر صنعت معدن و تجارت گفت: از زمان روی کار آمدن دولت سیزدهم 
تاکنون ۲ هزار و ۸۶ واحد صنعتی تعطیل یا نیمه تعطیل احیا شده که ۷۶۶ مورد آن 

در سال جاری بوده است.
»علی رسولیان« معاون وزیر صنعت در گفت وگو با ایرنا افزود: آمارهای یاد شده از 
سوی رییس جمهوری، همگی متعلق به بخش صنعت و مربوط به صنایع کوچک و 

متوسط است.
وی بیان داشت: از این تعداد یک هزار و ۳۲۰ مورد مربوط به سال ۱۴۰۰ و از زمان 

استقرار دولت سیزدهم است.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران اظهار داشت: از 
ابتدای امسال تاکنون نیز ۷۶۶ واحد راکد و نیمه تعطیل فعال شده  است و به این ترتیب، 

در مجموع تعداد واحدهای احیاء شده ۲ هزار و ۸۶ واحد است.
طرح افزایش ظرفیت تولید وزارت صمت

وی با بیان اینکه تعداد واحدهای راکد داخل شهرک های صنعتی رو به کاهش است، 
از طرح »افزایش ظرفیت تولید« وزارت صنعت، معدن و تجارت خبر داد که سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران متولی آن است. رسولیان ادامه داد: این 
طرح شامل دو بخش است که بخش نخست آن مربوط به فعال شدن واحدهای تعطیل 
بوده و امسال احیاء نزدیک به ۲ هزار واحد تعطیل در دستور کار است. وی اضافه کرد: 
بخش دوم این طرح مربوط به واحدهای نیمه تعطیل با کمتر از ۵۰ درصد ظرفیت است 
که هدفگذاری امسال آن سه هزار و ۳۰۰ واحد است. معاون وزیر صمت، از احیاء ۵۳۳ 
واحد نیمه تعطیل در این طرح از ابتدای سال خبر داد و گفت: انتظار می رود با تقسیم 

استانی انجام شده واحدهای راکد و نیمه تعطیل، همچنین فعالیت کلینیک های کسب 
و کار در استان ها و فعال شدن یک هزار و ۲۰۰ مشاور در بیرون و داخل شهرک های 
صنعتی، احیاء این واحدها در نیمه دوم سال سرعت بگیرد. وی همچنین به همایش 
»نهضت احیا« اشاره کرد که روزهای آینده در محل سالن اجلاس سران کشورهای 
اسلامی برگزار خواهد شد و افزود: در این همایش ملی همه معاونان سازمان صنایع 

کوچک استان ها و کلینیک های کسب و کار حضور خواهند داشت.
فعالیت بخش خصوصی برای احیای واحدهای تعطیل و نیمه تعطیل

از سوی سازمان صنایع کوچک در  اقدام دیگری که  رسولیان خاطرنشان کرد: 
دستور کار قرار گرفته، حمایت از بخش خصوصی به منظور احیاء واحدهای راکد و 
نیمه فعال است و امروز برخی از آنها خود متولی کار شده و به احیاء واحدها می پردازند 

و در حقیقت به یک کسب و کار تبدیل شده است. وی گفت: با توافق وزیر صمت با 
رییس کل بانک مرکزی و وزیر اقتصاد، برای احیاء واحدهای راکد و نیمه فعال، همچنین 
نوسازی و بازسازی واحدها تامین مالی ۵۰ هزار میلیارد تومانی در این زمینه مقرر 
شده است. مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران همچنین 
به قول مساعد معاون اول رییس جمهوری برای تامین مالی ۵۰۰ میلیارد تومانی در این 
زمینه اشاره کرد. وی ادامه داد: این سازمان با توافق با بانک ملی در نظر دارد تامین 
مالی یک هزار و ۲۰۰ میلیارد تومانی برای بنگاه های کوچک و متوسط انجام دهد که 
یک هزار میلیارد تومان آن از سوی بانک ملی و ۲۰۰ میلیارد تومان آن از سوی این 
سازمان خواهد بود و بخشی از آن به احیاء واحدهای کوچک با کمتر از ۱۰ نفر کارکن 

اختصاص خواهد یافت.

رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: به تازگی کنسرسیومی از بانک ها و شرکت های ایرانی تشکیل شد که قرار است ۲۷ میلیارد 
دلار در بخش نفت و گاز سرمایه گذاری کنند.

»مسعود میرکاظمی« در مراسم گرامیداشت روز آمار و برنامه ریزی در سازمان برنامه و بودجه با اشاره به رقم بسیار بالای نقدینگی 
در کشور، اظهار داشت: باید از این حجم نقدینگی برای سرمایه گذاری استفاده شود.

وی ادامه داد: به تازگی همکاری خوبی بین سازمان برنامه و بودجه و وزارت نفت شکل گرفته و کنسرسیومی از بانک ها، 
شرکت های سرمایه گذاری داخلی و سایر شرکت های پیمانکاری تشکیل شده است که منجر به تفاهم نامه و قرارداد شده و قرار 

است ۲۷ میلیارد دلار در پروژه های نفت و گاز سرمایه گذاری شود و این رقم باید تا ۸۰ میلیارد دلار افزایش پیدا کند.
رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: سرمایه گذاری در پروژه های نفت و گاز زودبازده بوده و سرمایه آن در کمتر از یک سال 

برمی گردد.
میرکاظمی اظهار داشت: ما نیاز به نگاه برنامه محور به جای بودجه محور داریم، در حالی که هم اکنون عمده وقت سازمان برنامه 

و بودجه صرف بودجه می شود و کمتر به برنامه توجه می شود.
وی ادامه داد: باید ۵۰ درصد وقت مدیران استانی صرف برنامه ریزی شود، در حالی که عمده وقت آنها صرف بودجه می شود.

طرح آمایش سرزمینی تصویب و ابلاغ شد
رییس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه طرح آمایش سرزمینی تصویب و ابلاغ شده است، اضافه کرد: وقتی به استان ها سفر 
می کنیم، مقامات استانی در جایی که نیاز به احداث صنایع تبدیلی و تکمیلی با اشتغال زایی بالا و منابع اندک دارد اصرار دارند که 

در استانی که آب و منابع کم است، پتروشیمی ایجاد شود که اشتغالی هم در پی نخواهد داشت.
امسال و سال آینده سال های ثبات اقتصادی و رشد اقتصادی

میرکاظمی از سال جاری و سال آینده به عنوان ثبات اقتصادی و رشد اقتصادی یاد کرد و گفت: گزارش های ملی باید به 
سیاست گذاران و سرمایه گذاران از محل آمار داده شود.

وی بیان کرد: تدوین برنامه هفتم توسعه را هم در پیش داریم و نیاز به تحلیل از وضعیت کنونی کشور است که آن هم نیاز به آمار 
و اطلاعات دارد.

به گفته رییس سازمان برنامه و بودجه، برنامه های توسعه گذشته در حد ۲۵ تا ۳۰ درصد محقق شده است و ما اگر بخواهیم رشد 
۸ درصدی در کشور محقق شود نیاز به برنامه ریزی و آمار متقن داریم.

یک فعال حوزه کار، قراردادهای موقت را بزرگترین معضل جامعه کارگری دانست و با تاکید بر پیگیری مشکلات معیشتی 
کارگران و بازنشستگان، از وزیر کار خواست تا اجرای ۲۵ درصد باقیمانده متناسب سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی 

را پیگیری کند.
رحمت الله پورموسی در گفت وگویی، مهمترین اولویت وزیر کار پس از استقرار در این وزارتخانه را پیگیری و ساماندهی 
قراردادهای کار دانست و گفت: در شرایط حاضر مهمترین دغدغه جامعه کارگری، بحث امنیت شغلی است و قراردادهای کار 
همچنان یک معضل بزرگ برای کارگران است. لغو دادنامه ۱۷۹ دیوان عدالت نیز در دستور کار است و انتظار داریم با حضور وزیر 

کار این مساله هرچه سریع تر به نتیجه برسد.
وی افزود: دغدغه دیگر بحث اشتغال است که یکی از مسایل جدی کشور به شمار می رود و باید برای ایجاد اشتغال و 

فرصت های شغلی جدید برنامه مدونی داشته باشیم.
این فعال حوزه کار در ادامه استفاده از نظرات مشورتی تشکل های کارگری و کارفرمایی در تصمیم گیری ها را خواستار شد 
و گفت: از وزیر کار انتظار داریم که یک تیم قوی از نخبگان حوزه کار را برای کمک به اداره این وزارتخانه بزرگ تشکیل بدهد و 

مدیران با تجربه و متخصص که انگیزه لازم برای پیگیری مسایل و مشکلات کارگران و بازنشستگان را دارند، به خدمت بگیرد.
پورموسی متذکر شد: آقای مرتضوی بر اساس سوابق اجرایی خود مدیری توانمند است و امیدواریم این سابقه در وزارت کار به 

کمک ایشان بیاید و مشکلات پیش روی جامعه کارگری و به ویژه بازنشستگان با درایت و جدیت برطرف شود.
اجرای باقیمانده متناسب سازی حقوق بازنشستگان تا قبل از پایان سال

وی بر لزوم پرهیز از نگاه سیاسی در وزارت کار تاکید کرد و گفت: وزارت کار جامعه هدف بزرگی است که فارغ از مسایل سیاسی 
باید مسایل صنفی با جدیت دنبال شود و حقوق، دستمزد و بهبود وضع معیشت کارگران و بازنشستگان از اهم مطالبات صنفی 
است. این فعال حوزه کار در بخش دیگری از گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه ۶۵ درصد جامعه بازنشستگان کشور را حداقل 
بگیران تشکیل می دهند، اظهار کرد: موضوع معیشت مطالبه بازنشستگان است و بر همین اساس از وزیر کار انتظار داریم که 
اجرای ۲۵ درصد باقیمانده متناسب سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی تا قبل از پایان سال عملیاتی شود چراکه این 

مساله در حقوق و دریافتی و معیشت بازنشستگان اثرگذار است.
پورموسی همچنین تجهیز بیمارستان های تحت پوشش سازمان تامین اجتماعی، کاهش هزینه های درمانی و توسعه مراکز 

ملکی تامین اجتماعی را از دیگر مطالبات بازنشستگان عنوان کرد.

رییس سازمان برنامه و بودجه خبر داد:

سرمایه گذاری ۲۷ میلیارد دلاری در نفت و گاز
یک فعال حوزه کار :

قراردادهای موقت را بزرگترین معضل جامعه کارگری است 
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درهفته دهم لیگ برتر فوتسال ؛

برد شیرین آنا صنعت قم 
برابر نماینده مشهد 

فوتسالیست های قمی در یک بازی پر گل، رکن آذین خاورمیانه مشهد را ۱-۴ 
شکست دادند.

براساس این گزارش ،تیم فوتسال آنا صنعت پاسارگاد قم که عصر روزیکشنبه  در 
دیداری از هفته دهم لیگ برتر فوتسال برابر رکن آذین خاورمیانه صف آرایی کرده 

بود توانست با نتیجه چهار بر یک میهمان خود را از پیش رو بردارد.
فرج زاده، قلندری، کبیری و قاسمی برای نماینده قم گلزنی کردند.

آنا صنعت با این پیروزی ۹ امتیازی شد و با یک پله صعود در جایگاه دوازدهم 
ایستاد و رکن آذین مشهد هم همچنان در قعر جدول باقی ماند.

در  یکی  دیگر از مهمترین بازی های این هفته مس سونگون ورزقان، مدافع 
عنوان قهرمانی که در صدر جدول قرار دارد در قزوین میهمان تیم رده دومی کراپ 
الوند این شهر بود. کراپ که از ابتدای شروع فصل با جذب بازیکنان ملی پوش و 

صرف هزینه های سنگین به دنبال قهرمانی در لیگ بوده است.
این دو تیم  در حالی به مصاف هم رفتند که از همان ابتدای شروع، بازی پر 
برخوردی را آغاز کردند، اما این تیم مس سونگون بودکه توانست ۴ بر ۳ کراپ را 

شکست دهد و همچنان به یکه تاز  خود در صدر جدول ادامه دهد.
 ،۳ گهرزمین   -  ۸ ساوه  سن ایچ  است:  زیر  شرح  به  امروز  بازی های  نتایج 
گیتی پسند اصفهان ۷ - زندی بتن کلاردشت ۳، فولاد زرند ۴ - مقاومت البرز ۴ 

ٍکراپ الوند قزوین ۳ - مس سونگون ورزقان ۴

سرپرست هیات تکواندو استان قم خبرداد: 

درخشش دختران تکواندوکار قمی
 با ۱۰ مدال 

در  قم  استان  تکواندوکار  دختران  گفت:  قم  استان  تکواندو  هیات  سرپرست 
مسابقات قهرمانی رده سنی خردسالان کشور موفق به کسب ۱۰ مدال برنز و عنوان 

چهارمی بخش تیمی شدند. 
سلیمان قلی زاده در گفت وگویی اظهار کرد: رقابت های تکواندو دختران قهرمانی 
کشور در گروه  سنی خردسالان با حضور نخبه ها و استعدادهای این رشته از نقاط 
مازندران در مجتمع ورزشی شهدای  تکواندو  میزبانی هیات  به  مختلف کشور 

فریدونکنار برگزار شد و با درخشش قمی ها پایان یافت.
سرپرست هیات تکواندو استان قم خاطرنشان کرد: در این دوره از پیکارها دختران 
تکواندوکار استان های مازندران، تهران، البرز، قزوین، سمنان و قم در قالب منطقه 
دو با یکدیگر رقابت کردند که دختران هیات تکواندو قم در تمامی اوزان ۱۰ نشان 

ارزشمند برنز به دست آوردند.
وی اضافه کرد: نازنین زهرا حکیمی فر، هانیه پاداش خواه، نهال فتحی اشتیاقی، 
زینب  حیدرلو،  سوگل  عاشوری،  بهار  ظفرقندی،  بهار  شاه محمدی،  یاسمین 
ناصری پور، نازنین زینب پسندیده و فاطمه مثقالی از استان قم در این دوره از پیکارها 

با ایستادن در جایگاه سوم صاحب گردن آویز برنز شدند.
قلی زاده بیان کرد: در پایان این رقابت ها تیم هیات تکواندو استان قم در مجموع 
تیمی بعد از مازندران، البرز، تهران و بالاتر از قزوین و سمنان، عنوان چهارمی را 
کسب کرد، ضمن اینکه مریم سادات محمودزاده حسینی به عنوان سرمربی، سمیرا 
اسلامی و پریسا کشاورز به عنوان مربی و فرشته کریمی مهر به عنوان سرپرست در 

کادر تیم خردسالان دختر قم حضور داشتند.
 

درهفته هفتم لیگ دسته اول والیبال مردان ایران رقم خورد؛

شکست خانگی افق قم از رعد پدافند 
والیبالیست های تیم افق برتر شهر کریمان قم در دیداری خانگی هفته هفتم سری 

A لیگ دسته اول والیبال مردان ایران به رعد پدافند هوایی نتیجه را واگذار کرد. 
براساس این گزارش،در حالی که طبق برنامه سازمان لیگ فدراسیون والیبال 
بازی های هفته هفتم لیگ سری A  والیبال دسته اول مردان ایران در شهرهای تبریز، 
نور، میاندوآب، تهران، بندرانزلی، قم، اردکان، اصفهان و شهریار برگزار شد، افق در قم 

میزبان رعد بود و ۳ بر ۲ شکست خورد.
تیم افق برتر شهر کریمان قم که در سالن شهدای دروازه ری مجموعه ورزشی پیامبر 
اعظم )ص( با تیم رعد پدافند هوایی ارتش دیدار داشت، دست اول را ۲۵ بر ۲۲ 
واگذار کرد، اما در دست  دوم با حساب ۲۵ بر ۲۲ و در دست سوم با نتیجه ۲۸ بر 
۲۶ به برتری رسید تا در آستانه برد قرار بگیرد. در این مسابقه که ناظر فنی آن عباس 
امانی و ناظر داوری جواد جاودانی بود و علیرضا پوردهقان به عنوان داور اول و مهدی 
اخلاقی به عنوان داور دوم قضاوت این دیدار را بر عهده داشتند، دست چهارم ۲۷ بر 
۲۵ به نفع رعد تمام شد و رعدی ها در دست پنجم نیز ۱۵ بر ۸ صاحب برتری شدند 
تا در مجموع ۳ بر ۲ میزبان خود افق برتر شهر کریمان قم را مغلوب کنند. بدین ترتیب 
تیم افق برتر شهر کریمان قم از ۶ بازی خود دو پیروزی و چهار شکست در کارنامه دارد 
و در حال حاضر با پنج امتیاز در مکان هشتم جدول ۱۱ تیمی گروه دوم ایستاده، 
ضمن اینکه تیم رعد پدافند هوایی با ۶ پیروزی و یک شکست و ۱۶ امتیاز رتبه سوم 

جدول ۱۱ تیمی این گروه را در اختیار دارد.

 نایب رییس فدراسیون فوتبال :

تیم ملی فوتبال به مصاف نیکاراگوئه و 
تونس می رود

نایب رییس فدراسیون فوتبال از برگزاری دیدارهای تدارکاتی تیم ملی کشورمان با 
نیکاراگوئه و تونس خبر داد.

مهدی محمدنبی در خصوص برنامه های آماده سازی تیم ملی فوتبال ایران، 
اظهار داشت: در پی آغاز روند آماده سازی ملی پوشان جهت حضوری مقتدرانه در 
جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، زمان آخرین بازی دوستانه این تیم با نیکاراگوئه مشخص 
شد. وی گفت: تیم های ملی ایران و نیکاراگوئه در تاریخ ۱۹ آبان در تهران و از ساعت 

۱۹.۳۰ به مصاف هم خواهند رفت.
محمدنبی عنوان کرد: ملی پوشان در آخرین دیدار تدارکاتی خود پیش از شروع 
جام جهانی به مصاف تیم ملی فوتبال تونس خواهند رفت. این دیدار چهارشنبه ۲۵ 
آبان در دوحه قطر برگزار می شود. جام جهانی ۲۰۲۲ قطر از ۳۰ آبان تا ۲۷ آذر در 
کشور قطر برگزار می شود. ایران در مرحله گروهی این دوره از مسابقات با تیم های 
انگلیس، ولز و امریکا همگروه است. نخستین بازی یوزهای ایرانی روز ۳۰ آبان برابر 

انگلیس برگزار خواهد شد. این بازی ساعت ۱۶:۳۰ به وقت تهران آغاز می شود.

تیم ملی فوتبال ایران در فاصله کمتر از یک ماه تا برگزاری اولین بازی خود در 
جام جهانی شرایط سختی را تجربه می کند اما امیدوار است در سه دیدار مرحله 

مقدماتی نتایج قابل قبولی کسب کند.
براساس این گزارش ، تیم ملی فوتبال ایران با راهیابی به رقابت های جام جهانی 
۲۰۲۲ قطر در گروه B این رقابت ها با تیم های ملی انگلیس، آمریکا و ولز همگروه 
شد تا مهدی تاج پس از بازگشت به مسند ریاست فدراسیون فوتبال در اولین اقدام 
مجوز حضور دوباره کارلوس کی روش را بگیرد و با کنار گذاشتن دراگان اسکوچیچ 

بار دیگر هدایت ملی پوشان را همچون سال های ۲۰۱۴ و ۲۰۱۸ به او بسپارد.
کی روش نیز بدون وقفه و با تغییر در رویکرد برخوردش با اهالی فوتبال ایران سراغ 
برنامه های آماده سازی تیم ملی ایران رفت تا بازیکنان داخلی و لژیونرها را زیر نظر 

بگیرد.
دست چین داخلی ها با سلیقه قبلی

بازگشت تاج به مدیریت فدراسیون فوتبال نه تنها باعث حضور دوباره کی روش در 
تیم ملی ایران شد بلکه بازیکنان مورد اعتماد او در گذشته نیز به این جمع اضافه 
شدند. رامین رضائیان، روزبه چشمی و امید ابراهیمی مهم ترین بازیکنان تیم ملی 
ایران در جام جهانی ۲۰۱۸ بودند که با حضور دوباره پیرمرد پرتغالی به تیم ملی 

ایران نیز اضافه شدند. سرمربی تیم ملی ایران پس از برگزاری اردوی اتریش که 
با دیدارهای دوستانه مقابل اروگوئه و سنگال همراه بود با سرمربیان لیگ برتری 
و سازمان لیگ وارد جلسه شد تا تغییراتی را در برنامه لیگ برتر و همچنین نحوه 

تمرین دهی به بازیکنان منتخب داخلی تنظیم کند.
کی روش با موافقت مربیان لیگ برتری بازیکنان منتخب خود را هر هفته پس از 
برگزاری هر دیدار داخلی به ساختمان »پِک« برده و با برگزاری دو الی سه روز تمرین 
با آنها ارزیابی فنی خود را انجام می دهد و آنها را از لحاظ ذهنی و فیزیکی آماده 

بازی های بزرگ می کند.
یک ماه فشرده برای شگفتی های بزرگ

نخستین دیدار ایران در جام جهانی ۲۰۲۲ سی ام آذرماه مقابل تیم ملی انگلیس 
برگزار خواهد شد. شاگردان کارلوس کی روش در یک ماه مانده به این دیدار 
چاره ای جز تلاش بیشتر برای رسیدن به هماهنگی ندارند. تیم ملی ایران بر خلاف 
دو دوره قبلی اولین بازی جام را مقابل قدرتمندترین تیم گروه که مدعی کسب جام 
نیز شده است برگزار می کند. تیم ملی ایران که رؤیای صعود به مرحله حذفی را در 
سر می پروراند پس از بازی با انگلیس باید مقابل آمریکا و ولز قرار بگیرد تا یکی از 
مهم ترین بازی هایش از ابعاد مختلف اجتماعی، سیاسی و ورزشی را در سال ۲۰۲۲ 

برگزار کرده باشد.
کی روش همچنان منتظر ورود جواد!

سرمربی تیم ملی ایران تنها حاضر به پذیرش جواد نکونام به عنوان تنها دستیار 
ایرانی خود شده است اما سرمربی فولاد خوزستان همچنان غایب تمرینات تیم 
ملی است. مهدی تاج در آخرین مصاحبه تلویزیونی بار دیگر روی آمدن نکونام 
تاکید کرد اما باشگاه فولاد همچنان مخالف این اتفاق است. در این بین قطعاً 
وضعیت بلاتکلیفی نیمکت تیم ملی ایران نمی تواند خبر خوشی برای تیمی باشد 

که باید به خلق شگفتی فکر کند.
مربیان ویژه برای رفع نگرانی دفاعی

شجاع خلیل زاده، حسین کنعانی زادگان و امید ابراهیمی سه بازیکن ایرانی 
حاضر در لیگ قطر هم پس از تعطیلی لیگ این کشور و پس از مذاکرات حضوری 
کارلوس کی روش با باشگاه هایشان، خارج از فیفادی از چهارشنبه گذشته تمرینات 
خود را در مجموعه تمرینی پک و زمین چمن آکادمی زیر نظر مربیان تیم ملی آغاز 

کرده اند.
مصدوم ها زیر نظر معتمدان کی روش

در شرایطی که سردار آزمون زیر نظر کادر تیم ملی در حال انجام برنامه های ویژه 
است، سعید عزت اللهی، سامان قدوس و علی قلی زاده نیز با هماهنگی انجام 
گرفته از سوی سرمربی تیم ملی با باشگاه های این بازیکنان، به تناوب در حال انجام 
تمرینات اختصاصی زیر نظر یکی از اعضای کادر تیم ملی هستند. همچنین میلاد 
سرلک که به دلیل مصدومیت همچنان دور از ترکیب پرسپولیس است تمرینات 
خود را برای پشت سر گذاشتن هرچه سریع تر مصدومیت در پک دنبال می کند 
تا بتوانند خیلی زود در جمع سایر ملی پوشان حاضر شده و در جام جهانی قطر 

بازی کنند.
آخرین بازی با تیمی خارج از گود

تیم ملی فوتبال ایران آخرین دیدار خود قبل از شروع رقابت های جام جهانی را 
۱۹ آبان مقابل نیکاراگوئه برگزار می کند. این تیم که در آخرین رده بندی تیم های 
ملی جهان در رده صد و چهل دوم جهان ایستاده است، در ماه دسامبر ۲۰۱۵ 
در رده ۹۲ جهان ایستاد. این بهترین جایگاه نیکاراگوئه در رده بندی فیفا به شمار 

می رود اما هرگز طعم حضور در رقابت های جام جهانی را نچشیده است.
خیال کی روش برای دروازه راحت شد

علیرضا بیرانوند پس از احساس درد از ناحیه کمر باعث نگرانی کی روش در آستانه 
جام جهانی ۲۰۲۲ شد. دروازه بان پرسپولیس با این حال در چارچوب دروازه تیم 
باشگاهی خود ماند تا نشان دهد آمادگی لازم جهت حضور در جام جهانی ۲۰۲۲ 

را دارد تا اینگونه خیال هواداران تیم ملی و سرمربی را راحت کند.

یک ماه فشرده برای شگفتی های بزرگ؛

برنامه ویژه هفتگی در ساختمان حساس کی روش!

فیروز کریمی پس از گرفتن سکان هدایت طلایی پوشان 
دیار اروند آمار فاجعه باری را از خود به نمایش گذاشته و از 

چهار بازی تنها یک امتیاز کسب کرده است.
براساس این گزارش، صنعت نفت آبادان پس از ۶ فصل 
حضور متوالی در لیگ برتر که در برخی از فصول نظیر سال 
حضور اسکوچیچ موفق به کسب نتایج خیره کننده ای هم 
شده، حالا در لیگ بیست و دوم با تصمیماتی که مدیران این 
باشگاه ریشه دار فوتبال ایران اتخاذ کرده اند، در آستانه سقوط 

قرار گرفته است.
تیم فوتبال صنعت نفت آبادان که ۶ هفته نخست خود را 
با »رضا پرکاس« آغاز کرد و نتایج ضعیفی را به دست آورد که 
در نهایت بعد از ۶ هفته، هدایت نفتی ها به »فیروز کریمی« 
سرمربی کهنه کار فوتبال ایران سپرده شد تا شاید شاهکاری 

را خلق کند و نفت آبادان را از این وضعیت نجات دهد.
این تیم از ۱۰ مسابقه قبلی تنها یک برد مقابل هوادار 

کسب کرده و با هفت باخت و ۲ مساوی در رتبه انتهایی 
جدول رده بندی مسابقات جای گرفته تا در فصلی که شاهد 
لیگی کاملًا رقابتی هستیم و تیم های منسجمی در مسابقات 
حضور دارند طلایی پوشان آبادانی از همین حالا یکی از 
تیم هایی باشند که با ادامه شرایط موجود سقوط شان قطعی 

خواهد بود.
امسال اما تیم فوتبال صنعت نفت آبادان از همان روزهای 
نخست و در فصل نقل و انتقالات نشان داد که باید برای 
سقوط نکردن بجنگند تا رتبه های خوب چون این تیم علاوه 
بر اینکه مهره های خود را از دست داد، هیچ بازیکن شاخصی 

را جذب نکرد و با دستان خالی وارد لیگ برتر شد.
کریمی هم با آمدنش کاری از پیش نبرد. او در هفته اول 
یک امتیاز از مس رفسنجان گرفت تا امید را در دل هواداران 
صنعت نفت روشن کند ولی در هفته هشتم به ملوان بندر 
انزلی که آن زمان قعرنشین لیگ برتر بود، باخت و جای این 

تیم در قعر را گرفت.
نفت با هدایت کریمی بعد از آن هم در خانه به سپاهان 
باخت تا نشان دهد برای تیم شدن باید کاری فراتر از تعویض 
مربی از خود نشان دهد. صنعت نفت آبادان در آخرین هفته 
لیگ برتری جدال با دیگر تیم قعر نشین یعنی مس کرمان را 
هم در دیار کریمان باخت تا چسبیدن به قعر جدول به دیگر 
رقیب قعرنشین این اجازه را بدهد که فاصله خود را با قعر 

افزایش دهد.
اکنون کریمی از چهار بازی و ۱۲ امتیاز ممکن تنها یک 
امتیاز کسب کرد و یک آمار فاجعه بار از خود در تیم فوتبال 
صنعت نفت آبادان به یادگار گذاشته است که امید را در دل 

هواداران پرشور این تیم از بین برده است.
پرکاس از ۶ بازی چهار امتیاز گرفت یعنی میانگین ۱.۵ 
امتیاز  یک  بازی  چهار  از  کریمی  ولی  بازی  هر  در  امتیاز 
کسب کرده و تا همین جای کار عملکرد پرکاس سرمربی 

نظر  به  است.  بهتر  کریمی  از  نفت  صنعت  شده  اخراج 
می رسد مدیران نفت که به دنبال تغییر در رویه نتایج بد تیم 
با پرکاس اقدام به جذب فیروز کریمی کرده اند، دچار خطای 

محاسباتی شده اند و نفت با کریمی هم تیم نشد.

آمار فاجعه بار فیروز کریمی در آبادان؛

نفت با »کریمی« تیم نشد

مدیر تیم های ملی وزنه برداری:

 دختران می توانند از پولادمردان هم پیشی بگیرند
 مدیر تیم های ملی وزنه برداری با اشاره به کسب نخسین مدال طلای آسیا توسط 
دختران وزنه بردار گفت: بانوان ایرانی ظرفیت های زیادی در این رشته المپیکی 

دارند و در صورت توجه ویژه می توانند از مردان هم پیشی بگیرند.
کردن  ارزیابی  مثبت  با  رادیویی  وگویی  گفت  در  یکشنبه  روز  باقری  کوروش 
داشت:  اظهار  آسیا  قهرمانی  وزنه برداری  در مسابقات  ایرانی  عملکرد دختران 
من در فدراسیون تمرکزم را بر روی توسعه و پیشرفت دختران وزنه بردار گذاشتم و 
از مسوولان کنونی فدراسیون خواستم تا بودجه جداگانه برای این بخش در نظر 
بگیرند. زیرا باور دارم اگر شرایط فراهم شود، شاید بانوان از پولادمردان هم جلو 
بزنند. البته این کار راحت نیست و در کوتاه مدت انجام نخواهد شد، اما واقعیت این 
است که رکوردهای دختران ایران با دنیا و آسیا شاید ۲۰ کیلوگرم فاصله داشته باشد 

و جبران این فاصله هم نیاز به زمان و کار مداوم دارد.
باقری با اشاره به برخی کاستی ها در وزنه برداری ایران گفت: از لحاظ زیرساختی 
مشکلات زیادی داریم. در سال های گذشته نه تنها در بخش زنان بلکه در بخش 
مردان نیز کارهای اساسی انجام نشده است و حتی بسیاری از زیرساخت های 
گذشته را هم از دست دادیم و بخشی از وسایل مستهلک هستند. تهیه وسایل 

وزنه برداری و تمرینی برای ملی پوشان یکی از مهمترین اقدامات است.
راستای  در  افزود:  را هم  این  قهرمانی جهان  وزنه برداری  دارنده مدال طلای 
نوسازی وسایل وزنه برداری اقداماتی انجام شده و من در حاشیه مسابقات قهرمانی 

آسیا دیدم که بهداد سلیمی نائب رئیس فدراسیون با شرکت سوئدی برای این کار 
مذاکراتی را انجام داد.

وی عنوان کرد: برای بازگشت به روزهای پرشکوه وزنه برداری نیاز به یک اراده 
جمعی است، اگر بخواهیم اقتدار سابق وزنه برداری ایران را به دست بیاوریم، 
باید همه کمک کنند و پای کار بیایند. من می بینم سجاد انوشیروانی و بهداد 
سلیمی خیلی تلاش می کنند و وزارت ورزش هم باید حمایت بیشتری داشته 

باشد.
مشاور فدراسیون وزنه برداری ادامه داد: در بخش نیروی انسانی، افراد توانمند و 
قدرتمند در بخش مردان داریم که نیاز است دلگرم شوند و کسانی که فاصله گرفته 
بودند دوباره بازگردند. در بانوان تازه کار را شروع کردیم و باید تلاش بیشتری صورت 

بگیرد.
سرمربی اسبق تیم وزنه برداری ادامه داد: خوشبختانه کشتی را می بینم که از 
لحاظ زیرساختی چقدر رشد کرده اما وزنه برداری یک صدم آن هم حرکت نکرده 
است و متأسفانه امکاناتش برای سال های دهه ۵۰ است. واقعاً سردرد می گیرم 
وقتی می بینم در این چند سال گذشته اقداماتی در فدراسیون انجام نشده است. 

بودجه فدراسیون وزنه برداری نیاز به بازنگری جدی دارد.

رئیس فدراسیون فوتبال ایران گفت: خیلی امیدواریم که از گروه خود در جام جهانی صعود کنیم و همه تلاش ما و شما باید 
این باشد که مردم را به یک صعود مقتدرانه امیدوار کنیم.

مهدی تاج روز یکشنبه در مجمع انتخاباتی هیئت فوتبال لرستان با اشاره به اینکه هیئت فوتبال انتخاب شده چهار سال با 
همراهی اداره کل ورزش و جوانان به عنوان وحدت آفرین و هماهنگ کننده ورزش استان، زحمت فوتبال استان را خواهد 
کشید؛ اظهار داشت: خوشحالم که لرستان یک کار درست و خوب دارد انجام می دهد و به ورزش بانوان، نوجوانان و جوانان 
توجه ویژه دارد، سهمش هم در تیم ملی خیلی زیاد است. در تیم ملی نوجوانان و جوانان سهم لرستان خوب است، در بخش 

داوری هم همینطور است.
تاج با اشاره به اینکه فوتبال ساحلی و فوتسال کم خرج تر از فوتبال است و در آسیا بهترین رنکینگ را داریم و در دنیا هم یک 
زمانی در فوتسال سوم دنیا و در فوتبال ساحلی دوم بوده ایم و امیدواریم دوباره این شرایط را برای خود ایجاد کنیم و در جایگاه 
اصلی ایران بزرگ بایستیم، گفت: درخواستم از مدیرکل ورزش و جوانان استان این است و با آقای سجادی هم مطرح کرده ام؛ 
ایجاد یک زمین فوتبال ساحلی خیلی نسبت به فوتبال کم هزینه تر است و پر سود تر هم هست. در این منطقه می توانیم زمین 

فوتبال ساحلی ایجاد کنیم.
وی با بیان اینکه فوتبال ساحلی منظور این نیست دریایی باشد و زمین فوتبال کنار دریا باشد، الان یزد مرکز فوتبال ساحلی 
است که یک استان کویری هم هست، تصریح کرد: مفهومش این است اگر یک کار درست می خواهیم انجام دهیم باید با 
برنامه ریزی مدون باشد؛ در بخش بانوان هم امیدواریم توسعه فوتبال بانوان سرعت بیشتری یابد؛ سیاست ما این است به 

صورت جدی فوتبال و فوتسال بانوان را دنبال کنیم و  توسعه بخش ورزش بانوان هدف جدی ماست.
رئیس فدراسیون فوتبال ایران با اشاره به اینکه اعتقادم این است که همین که در جام جهانی هستیم و یک رویداد مهم را رقم 
می زنیم مفهومش این است که ما در مرکز ثقل جریانات فوتبالی دنیا قرار گرفته ایم و بزرگترین رویداد هم همین رویداد جام 
جهانی است؛ اظهار داشت: میلیاردها نفر این مسابقات را می بینند و فوتبالی ها دنیا را به دو قسمت تقسیم می کنند، آن هایی 

که در جام جهانی هستند و آن هایی که نیستند و ما جزو ۳۲ کشوری هستیم که در جام جهانی حضور داریم.
تاج با تاکید بر اینکه خیلی امیدواریم که از گروه خود صعود کنیم و همه تلاش ما و شما باید این باشد که مردم را امیدوار کنیم 
به یک صعود مقتدرانه، افزود:  وقتی شما بهترین پشتیبانی و بهترین تدارک را هم نسبت به یک تیم داشته باشید نمی توانید 

ضمانت کنید حتماً صعود خواهید کرد یا حتماً در مسابقه ای برنده شوید اما تلاش ما این است این اتفاق رقم بخورد.
وی یادآور شد: چهار سال قبل برای اولین بار در تاریخ فوتبال در رویداد جام جهانی ۴ امتیاز را گرفتیم و بهترین نتیجه تاریخی 

ما بود، امسال هم امیدواریم با تلاش همه این اتفاق رقم بخورد و صعود کنیم که زیبنده کشور بزرگ ایران است.

مدیرعامل باشگاه استقلال با تاکید بر این که هیچ پولی در حساب این باشگاه نیست گفت: یک ماه سخت را در پیش داریم که باید 
بتوانیم منابع مالی را تامین کنیم. علی فتح الله زاده با بیان این که زمانی که باشگاه را تحویل کردم شرایط دارایی ها برعکس چیزی 
بود که صحبت کرده بودیم گفت: تیم استقلال یک تیم ریشه دار و بزرگ است. هواداران دوست دارند که تیم شرایطش خوب باشد. ما 
آمده ایم که یک باری را برداریم. وی در مورد بازگشتش برای چهارمین به باشگاه استقلال به شوخی گفت: من چون به عدد چهار علاقه 
دارم، برای بار چهارم مدیرعامل استقلال شدم. این بار خودم بمب بودم.  مدیرعامل باشگاه استقلال با بیان این که وضعیت خوبی نداریم 
گفت: در حساب باشگاه الان پولی نیست. البته پول ها برای باشگاه خرج شده است. درآمدهایی که آقای آجورلو انتظار داشته محقق 
نشده است. چند نامه روی میز من بود که باید به زودی پرداخت شوند. مثلًا پول آقای استراماچونی زمانش گذشته است و باید پول را 
پرداخت کنیم. فتح الله زاده ادامه داد: ما یک ماه سخت را پیش روی داریم ولی نمی گذاریم به تیم آسیبی وارد شود. من تلاش می کنم 
تعهد به بازیکنان انجام شود و به آن ها این اطمینان را داده ام و ان شاءالله بتوانیم تعهدمان را تا قبل از تعطیلات انجام دهیم. وی با اشاره 
به نشستی که با وزیر ورزش داشته است گفت: یک جلسه با آقای سجادی و پولادگر درباره مجوز حرفه ای داشتیم. شرایط سختی داریم. 

ما یک برند بزرگ هستیم و می خواهیم سه ام باشگاه رشد پیدا کند و امیدوارم در دو سه ماه آینده سهام ما رشد خوبی پیدا کند.
 بعضی دوستان ساپینتو را اذیت می کنند

 مدیرعامل باشگاه استقلال در مورد دلایل جدایی آجورلو از این باشگاه گفت: بعضی اوقات سلایق مدیران به هم نمی خورد. من 
خیلی در جریان جدایی آقای آجورلو نبودم و ظاهراً اختلاف سلیقه و محقق نشدن برخی مسائل موثر بوده است. وی ادامه داد: ما 
یازده روز دیگر در سوپر جام باید بازی کنیم. بعضی دوستان مربی ما را اذیت می کنند. او مهمان ماست. او حسی قوی به استقلال دارد. 
بپذیریم که درباره پنالتی ها خیلی در حق ما ظلم شده است. ما به عنوان مدیر باید فضا را برای ساپینتو مهیا کنم. او احساسات لطیفی 

دارد و باید دید چه کسی اول او را اذیت کرده است. من می آیم جلو و از حق تیم دفاع می کنم. او مربی خوبی است.
ظرف سه سال  استقلال را قهرمان آسیا می کنم 

مدیرعامل باشگاه استقلال تاکید کرد: ما چیزی بالغ بر دو میلیون دلار در این ۱۰ روز باید پرداخت کنیم. به ساپینتو گفتم شما به من 
بگو چه زمانی به تمرین بیایم چون شرایط تیم حساس است. این هفته احتمالًا به تمرین می روم و بازیکنان را می بینم.

علی فتح الله زاده با اشاره به مدت حضورش در این باشگاه گفت: تمام تلاش ما برای قهرمانی است. ما امسال مدعی قهرمانی 
هستیم. برای من هم رفت و آمد خوش آیند نیست. به من فرصت بدهند، ظرف سه سال تیم را قهرمان آسیا می کنم تا دینم را به 
هواداران ادا کنم. وی ادامه داد: به نظر من کاری که آجورلو در تبلیغات محیطی کرد، مثبت بوده است. من با آن شرکت و دوستان دیگر 
هم صحبت کرده ام. درآمد آن با پول سازمان لیگ قابل مقایسه نیست. از سازمان لیگ و فدراسیون می خواهم به ما در این راه کمک 

کنند. قرار شد چهارشنبه یا پنجشنبه با آقای قنبرزاده هم در این رابطه جلسه داشته باشیم.

مهدی تاج :

خیلی امیدواریم از گروه خود در جام جهانی صعود کنیم
علی فتح الله زاده :

درآمدهایی که آقای آجورلو انتظار داشته محقق نشده است 
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سخنگوی دولت با روایت حضور رئیس جمهور میان مردم در یکسال گذشته 
برای شنیدن حرفهای آنها، تاکید کرد: دولت از بار مسئولیت شانه خالی نمی کند 
و در حوزه شنیدن صدای اقشار مختلف، مردم را دسته بندی نمی کند؛ هر کسی 

به هر شیوه ای که صحبت و اعتراض کند مردم است. 
علی بهادری جهرمی شنبه شب در گفت وگویی درباره چرایی حوادث اخیر در 
کشور گفت: در نظم نوین جدیدی که در حال طراحی است معاندان به دنبال 
جرقه ای بودند تا کشور را مشغول موضوعی کنند تا جوانان ما نتوانند به جایگاهی 
دست یابند و با تحلیل ها و خبررسانی های نادرست، کشور و مردم را مشغول خود 
کنند اما به فرموده رهبر انقلاب این حوادث نباید ما را از مسیر اصلی غافل کند.

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت ادامه داد: بدیهی است که این حوادث برنامه 
ریزی شده بود و حجم عملیات رسانه ای توسط دشمنان بیانگر این موضوع بود.

بهادری جهرمی خاطرنشان کرد: وقتی هندسه قدرت جهانی دچار تغییر و 
تحول شود عملا موانع سست می شود بهمین دلیل، ایران می تواند خیلی از 
تحریم ها را پشت سر بگذارد و در عین حال هرگز میز مذاکره را ترک نکرده و به 

شکل جدی به دنبال استیفای حقوق خود باشد.
معتقدیم که باید اعتراضات مردم شنیده شود 

وی یادآور شد: اگر بخواهیم یک تحلیل راهبردی از حوادث اخیر داشته باشیم، 
باید ببینیم در سطح منطقه و جهان چه حوادثی رخ داده است. در ایام اخیر به 
وضوح شاهد بودیم تغییراتی در سطح جهانی رخ داده است و هژمونی جهانی 
که با برتری یک کشور همراه بود، در حال تغییر است. اینکه چه کشوری در چه 
جایگاهی در نظم جدید جهانی باشد اکنون و طی سال ها تعیین خواهد شد. 
به طور طبیعی کشورهایی که عملکرد خوبی در این ایام داشته باشند، جایگاه 

بهتری در جهان آینده خواهند داشت.
بهادری جهرمی با اشاره به سیاست خارجی دولت سیزدهم اضافه کرد: تلاش 
شد که با سیاست همسایگی، جایگاهی در شان ایران در هندسه جدید جهانی 

محقق شود.
وی گفت: تحلیل ما این است که دشمن در حوادث اخیر تلاش کرد نگذارد 
تا کشور در این تغییر نظم جهانی که در حال رقم خوردن است، به جایگاه خود 
برسد. دشمنان متوجه شدند که مسیر تحریم ها جواب نمی دهد به همین دلیل 
با جنگ شناختی سعی کردند تا مردم را با مشکلات داخلی مشغول کنند اما 
معتقدیم که باید اعتراضات مردم شنیده شود. بدیهی است که حوادث اخیر 
برنامه ریزی شده بود و دشمنان به دنبال بهانه ای بودند تا این عملیات را اجرا 

کنند.
دبیر هیات دولت گفت: پلیس آمریکا در ۶ سال گذشته، بیش از هزار نفر را 
بازداشت کرده یا به قتل رسانده که حدود ۲۵۰ نفر آن  زنان بودند، یعنی در آمریکا 
هر ۱۰ روز یک زن توسط پلیس به قتل رسیده است، اما اخبار آن هیچ وقت 

پررنگ نمی شود.
بهادری جهرمی در ادامه این گفت و گو درباره کار ویژه دولت گفت: اولویت 
دولت احصای مشکلات و چالش ها و پذیرایی نکات و ایده ها برای حل آنها است. 
دشمن با برنامه های دولت و مسیر حرکتی که مردم در پیش گرفته اند مشاهده 
کرد که عاقبت این مسیر به نفعش نخواهد بود و عوامل رشد شامل استعداد، 

سرمایه انسانی در میدان بودن و داشتن منابع غنی را دارا است.
دهه هفتاد و هشتادی ها سیلی محکمی به گوش دشمن خواهند زد 

دیکتاتوری  نظام  گفت:  کشور  پیشرفت  موانع  درباره  دولت  سخنگوی 
پیروزی  از  پس  دشمن  اما  بود  کشور  پیشرفت  موانع  از  یکی  شاهنشاهی 
انقلاب اسلامی موانعی زیادی بر سر پیشرفت کشور ایجاد کرد. هر جایی که 
می خواستیم رشد کنیم با تحریم دشمن مواجه بودیم اما با تغییر نظم جهانی 
این موانع از بین می رود و در هندسه جدید قدرت جهانی، کشور ما می تواند یک 

صعود جهشی داشته باشد.
وی ادامه داد: در جنگ، دشمن می خواست مانع ما شود، اما به قدرت نظامی 
تبدیل شدیم. در زمینه اقتصادی همین اتفاق افتاد و بدون تردید در جنگ 
شناختی نیز دشمن موفق نخواهد شد و به طور قطع، جوانان دهه هفتادی و 

هشتادی سیلی محکمی به گوش دشمن خواهند زد.
آمریکا از نقش آفرینی ایران در جهان می هراسد

بهادری جهرمی درباره فعالیت های دولت در حوزه سیاست خارجی و وضع 
تحریم های جدید اتحادیه اروپا علیه ایران با ادعای ارسال پهپاد برای استفاده 
در جنگ اوکراین، گفت: روش دشمن همیشه همین بوده است. وقتی در میز 
مذاکره حرفی برای گفتن ندارد سعی می کند از سایر اهرم ها برای فشار استفاده 

کند که این روش جدید نیست و آزموده را آزمودن خطاست.
سخنگوی دولت افزود: ایران کشوری است که ۸ سال به واسطه جنگ افروزی 
همین کشورهای مدعی حقوق بشر و کمک به یک رژیم دیکتاتوری معلوم الحال 
شرایط سختی را پشت سر گذاشت. ایران قهرمان مبارزه با تروریسم بوده و هست 
و از یادها نرفته که این ایران بود که با داعشی می جنگید که غربی ها ایجاد کرده 
بود. پس اگر کسی بخواهد پاسخگوی ارسال سلاح باشد میزان فروش سلاح 
آمریکا روشن است. آمریکا به عنوان بزرگترین صادر کننده تجهیزات نظامی در 
جهان، امروز مدعی است ایران به کشوری پهپاد می فروشد که بزرگترین دارنده 
امکانات نظامی جهان است. بهادری جهرمی تاکید کرد: آمریکا از نقش آفرینی 
ایران در جهان می ترسد. مسیر ایران روشن است در عین حال که حافظ صلح 
بوده با دیپلماسی فعال این مسیر را ادامه خواهد داد.  ایران خواستار میانجی 

گری جنگ روسیه و اوکراین است.
سخنگوی دولت درباره حضور خود در دانشگاه علامه و اینکه دولت برای به 
رسمیت شناختن اعتراض چه برنامه ای دارد، گفت: در حوزه شنیدن صداها، ما 

مردم را دسته بندی نمی کنیم و هر کسی به هر شیوه ای که اعتراض کند مردم 
است.

بهادری جهرمی افزود: دولتی که در یک سال به ۳۱ سفر استانی می رود یعنی 
دیوار را برداشته و آماده شنیدن صدای مردم است. وقتی رییس جمهور پس از 
اجرای طرح توزیع عادلانه یارانه به میدان میوه و تره بار می رود یا وقتی برخی 
جایگاههای سوخت هک می شوند یه پمپ بنزین می رود یا هنگامی که زاینده 
رود خشک می شود به اصفهان می رود، نشان می دهد رئیس جمهور در میدان 

است.
دولت مردمی از بار مسئولیت شانه خالی نمی کند

بهادری جهرمی گفت: رییس جمهور با نخبگان و اصحاب رسانه بدون توجه 
به طیف و جناح نشست برگزار می کند و از هر روش مسالمت آمیز برای انتقال 
کلام و حتی اعتراض استقبال می کند. دولت مردمی از بار مسئولیت شانه خالی 

نمی کند.
رییس شورای اطلاع رسانی دولت تاکید کرد: اگر دولت از ظرفیت نخبگان 

استفاده نکند و حرفشان را نشنود خود ضرر می کند.
وی دریاره تاثیر این نشست های نخبگانی گفت: بسیاری از سیاست گذاری ها 
و برنامه ها بر پایه همین نشست ها انجام می شود. رییس جمهور در یک سال 
۶ بار دانشگاه رفت و معاون اول هم هفته قبل خوابگاه دانشگاه شریف رفت 
تا ناراحتی ها را رفع کند. جدای از اینها ۷۵ درصد اعضای کابینه، عضو هیات 

علمی دانشگاه هستند.
سخنگوی دولت اظهار کرد: در حوزه عمومی هم ممکن است کسی اصلا 
جمهوری اسلامی را قبول نداشته باشد اما رییس جمهور با او حرف می زند؛ او 

دیوارها را برداشته است.
بهادری جهرمی با اشاره به دیدار هفته گذشته خود با دانشجویان دانشگاه 
علامه گفت: به دعوت دانشجویان، مهمان آنها بودم. تعدادی دانشجو از آغاز 
از سالن بیرون رفتند و خواستند حرفهای خود را بیرون سالن بزنند که گفتم 
نمی پسندم اما احترام می گذارم. وقتی پرسش و پاسخ تمام شد خواستم بیرون 
بروم که مسئولان تشریفات خواستند از در دیگر بروم اما ماندم و ۲۰ دقیقه در 
جمع دانشجویان حاضر شدم و به هر کسی که سوال داشت پاسخ دادم و این 

روند را ادامه می دهم.
مثبت شدن تراز تجاری به دلیل افزایش صادرات

بهادری جهرمی درباره اقدامات دولت در اقتصاد گفت: دولت در این مدت در 
حوزه تجارت خارجی اقداماتی را انجام داد یکی از این موارد مثبت شدن تراز 

تجاری است و دلیل آن افزایش صادرات است.
وی ادامه داد: اما دولت در داخل به دنبال کنترل تورم بود که یک سلسله 
اقدامات را برنامه ریزی کرد تا نقدینگی موجود را به سمت پیشران هایی چون 

انرژی و مسکن ببرد و در حقیقت نقدینگی را هدایت و کنترل کند.
مسیر نزولی تورم در دولت سیزدهم

سخنگوی دولت اضافه کرد: با سیر صعودی که تورم داشت باید از ۶۰ درصد به 
۸۰ درصد می رسید، اما اکنون به ۴۰ درصد رسیده و با همین مسیر کاهشی اگر 

پیش رویم، آینده خوبی در این حوزه برای کشور رقم خواهد خورد.
بهادری جهرمی با اشاره به کاهش واردات گندم، عمده ترین دلیل آنرا خرید از 
مردم و حذف رانت عنوان کرد و گفت: از همین رو واردات به دلیل تولید، کاهش 
یافت و اشتغال در بخش کشاورزی ایجاد شد. ۱۶ سال صادرات سیب نداشتیم و 

امروز سیب ما صادر می شود.
سخنگوی دولت با بیان اینکه دولت در حوزه دانش بنیان و خدمات فنی و 
مهندسی و کشاورزی زنجیر و موانع صادرات را برداشت تا مردم بتوانند صادرات 
داشته باشند و زیرساختها را فراهم کرد، تصریح کرد: در حوزه مسیرهای تجاری، 
ایران چهارراه ترانزیت بود اما برخی کشورها که به دلیل سوء مدیریت داخلی، 
ایران را دور می زدند و صادرات خود را انجام می دادند اما امروز در شرق کشور 

این مسیر هموار شد.
سخنگوی دولت در ارتباط با حوزه کسب و کار گفت: امروز با ثبت در سامانه 
می توان مجوز ۵۰۰ نوع کسب و کار را دریافت کرد و این یعنی اقدام اقتصادی 

دولت شروع شده است.
وی منشا تورم را  نقدینگی دانست و گفت: حجم نقدینگی در سال ۹۲ حدود 
۳۶۰ هزار میلیارد تومان بود که در سال ۹۸ به ۴ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان رسیده 
است. تورم چون بهمن مسیر خود را خراب می کند و هر جا برود مشکلات ایجاد 

می کند و نتیجه همین تورم ۶۰ درصدی دولت قبل بود.
جمهور  رییس  اول  معاون  هدایت  با  دولت  کرد:  اضافه  جهرمی  بهادری 
طرح هایی را به عنوان پیشران سرمایه گذاری ارائه کرد که باعث فعال شدن 

چندین حوزه شد. این سرمایه گذاری مستقیم نبود بلکه دولت آنرا هدایت کرد.
وی گفت: با این همه، دولت مردمی با حذف خلق پول و نقدینگی، تورم را از 

۶۰ به ۴۰ درصد رساند و اگر با همین روند، آینده روشنی پیش بینی می شود.

سخنگوی دولت: 

قهرمان پور کارشناس مسایل بین الملل مطرح کرد؛برای شنیدن صداها، مردم را دسته بندی نمی کنیم
هزینه  اعلام پایان برجام برای ایران و آمریکا

یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: حتی اگر دموکرات ها در انتخابات آتی 
کنگره اکثریت را در سنا حفظ کنند، باز هم دولت بایدن با همین دست فرمان در 
مذاکرات احیای برجام جلو می رود و تمایل چندانی برای دادن امتیازات بزرگ به ایران 

نخواهد داشت. 
آمریکایی  مقامات  مواضع  به  اشاره  با  ایسنا  با  گفت وگو  در  قهرمان پور  رحمان 
درباره اینکه برجام دیگر در اولویت موضوعات سیاست خارجی این کشور نیست و 
همراهی مقامات اروپایی با این مواضع آمریکا اظهار کرد: به نظرم هنوز نمی توان از 
خاتمه برجام سخن گفت. اما واقعیت این است که هر چه جلوتر می رویم اثربخشی 
و مفید بودن آن کمتر و کمتر می شود. همان طور که قبلا هم گفته ام برجام دیگر 
اهمیت استراتژیک گذشته خودش را از دست داده است. وقتی توافق هسته ای در 
سال ۹۴ امضا شد، هر دو طرف ایران و آمریکا بر این باور بودند که توافق می تواند 
تحول جدی در سطح روابط ایجاد کند اما الان این تحلیل وجود ندارد و کمتر کسی 
است که از برجام دفاع کند و معتقد باشد که برجام می تواند با شرایط فعلی اش عامل 
تغییر مهم در روندها باشد. وی ادامه داد: بنا بر این، کلیت موضوع برجام برای هر دو 
طرف ارزش کمتری پیدا کرده و از دستور کار سیاست گذاری ها کنار رفته است. اما 
متاسفانه روند الان به شکلی است که برجام از اتفاقات و تحولات سیاسی بین المللی 
دیگر تاثیر می پذیرد. این تغییرات می تواند در روند مثبت یا منفی باشند و به فراخور 
به همان نسبت هم بر توافق اثر بگذارد اما در کل این توافق دستخوش تحولات شده 
است. هر دو طرف ایران و آمریکا منتظرند که فرصت مناسبی پیش آید، مثلا رقبای 

داخلی اعتراض نکنند و شرایط به نفع شان باشد تا توافق احیا شود.
این کارشناس مسایل بین الملل اظهار کرد: اکنون شکل برجام حفظ شده اما 
اهمیت و کارآیی و اثرش در امکان ایجاد تغییرات مهم سیاسی و اقتصادی کمتر از 
گذشته است. قهرمان پور در پاسخ به این پرسش که آمریکا بیش از اروپا بر این مساله 
که برجام دیگر در دستور کار نیست یا به پایانش نزدیک شده تاکید دارد، دلیل این 
تفاوت دیدگاه چیست؟ اظهار کرد: به نظرم تفاوت اساسی و استراتژیک در دیدگاه 
اروپا و آمریکا نیست، بیشتر این تفاوت روشی و تاکتیکی است. جنگ اوکراین موجب 
شده اروپا ضعیف شود و وابستگی اروپا به آمریکا زیاد شود. اینکه اروپا علنی و صریح 
درباره پایان برجام صحبت نمی کند، یک دلیل فرهنگی دارد چرا که آنها مثل آمریکا 
شفاف و رک نیستند و سعی می کنند قدری پوشیده تر حرف بزنند و دلیل دیگر اینکه 
طرف اصلی برجام در مقابل ایران، آمریکاست و اروپا فکر می کند که دلیلی ندارد 
بیش از حد لازم به برجام بها بدهد.  وی تاکید کرد: اما اروپا همچنان قادر به قطع 
همه مجاری ارتباطی با ایران نیست. در داخل اتحادیه اروپا یک کشور نیست، جوزپ 

بورل سعی می کند در سطح اتحادیه منافع مشترک اتحادیه با ایران را دنبال کند.
از  بعد  به نظرتان  این پرسش که  به  پاسخ  بین الملل در  این کارشناس مسایل 
انتخابات کنگره و بر فرض که دموکرات ها پیروز میدان شوند باز هم آمریکا همین 
موضع را خواهد داشت؟ گفت: موضع آمریکا عوض نمی شود. ارزیابی دولت بایدن 
از وضعیت کلی ایران این است که ایران دارد ضعیف می شود و این تنها ارزیابی بایدن 
نیست. به نظر برخی کشورهای اروپایی و منطقه هم این ارزیابی را دارند. منظور 
کاهش قدرت نظامی ایران نیست بلکه به طور کلی قدرت ایران را در حال کاهش 
ارزیابی می کنند. آنها معتقدند تحریم اثر گذاشته و طبقات متوسط در ایران از این 
بابت آسیب دیده اند و به نظرم حتی اگر دموکرات ها اکثریت را در سنا حفظ کنند 
باز هم دولت بایدن با همین دست فرمان جلو می رود و تمایل چندانی برای دادن 
امتیازات بزرگ به ایران نخواهد داشت. البته تا الان ارزیابی این است که وضعیت 
دموکرات ها با وجود جهش قیمت سوخت در یک ماه گذشته خوب نیست و این 

شرایط را برای شان سخت کرده است.
قهرمان پور خاطرنشان کرد: حرفم این نیست که آمریکایی ها پای مذاکره  و توافق 
نمی آیند بلکه معتقدم آنها به توافقی باور دارند که در آن امتیاز قابل توجهی به ایران 
ندهند یا به عبارتی امتیازی که ایران می خواهد را نمی دهند و هر چه زمان بگذرد 
توان ایران برای گرفتن امتیاز مدنظرش نیز کمتر می شود. امتیازی که شش ماه 
قبل حاضر بودند به ایران بدهند، الان نمی دهند و شش ماه دیگر امتیازی که الان 

حاضرند بدهند را نمی دهند.
وی در پاسخ به اینکه در این روند ممکن است آمریکا پایان برجام را اعلام کند؟ 
گفت: برجام برای آنها اعتبار می آورد، برای دیپلماسی چند جانبه گرایی. معتقدم 
پایان برجام اعلام نمی شود اما هر دو طرف ایران و آمریکا می دانند برجام دیگر به 

تغییرات بزرگ منجر نخواهد شد.
این کارشناس مسایل بین الملل در پاسخ به اینکه وزیر امور خارجه کشورمان اما 
هم چنان در موضع گیری هایش درباره برجام نگاهی مثبت به برجام و توافق دارد و 
تاکید دارد که آمریکایی ها دنبال توافق هستند؟ با تاکید بر اینکه درباره ارزیابی آقای 
امیرعبداللهیان قضاوتی ندارم، گفت: شاید ارزیابی او این است که وقتی امتیاز بزرگ 
را آمریکا نمی دهد، برای ایران حفظ وضع موجود بهتر است. بحثی که گفته شد 
از سوی دولت که زمستان سخت اروپا نزدیک است هم ناشی از این تفکر است که 
تیم ایران منتظر این است که نقطه ضعفی از اروپا به دست آورد تا مذاکره را با امتیاز 

مدنظرش پیش ببرد.

 تاریخ نگار و تحلیل گر مسائل معاصر ایران گفت: جاده پیچید 
ولی مسئولان رسانه ای ما نپیچیده اند. آنها فکر می کنند مردم 
محکوم و مجبورند فقط حرف آنها را گوش کنند و کسانی که 
رسانه های خارجی را می بینند همه صدر تا ذیل مغرض، معاند و 

خارج از دین هستند. 
کارکرد  موضوع  نشستی  در  یکشنبه  روز  که  تفرشی  مجید 
رسانه های فارسی زبان خارج کشور در حوادث اجتماعی اخیر در 
سالن کنفرانس روزنامه اطلاعات سخن می گفت ضمن بیان این 
مطلب اظهار داشت: ما رسانه های داخلی خودمان را به تدریج 
خلع اعتبار و احترام کرده ایم و توقع داریم که توجه مخاطب به 
رسانه های خارجی که معاند و مخالف و منتقد هستند جذب نشود. 
شما نمی توانید رسانه داخلی را در دوران مختلف بی حیثیت کنید 
و بعد به مخاطب بگویید نروید تلویزیون خارجی ببینید. این کار 
نشدنی است. در این بازی نابرابر شرایطی را ایجاد می کنیم که جا 

برای ایران ستیزان باز می شود.
اقبال عمومی به روزنامه ها به حداقل 

ممکن رسیده است
وی با اشاره به این که در حال حاضر بهترین مباحث انتقادی و 
راهبردی در روزنامه های ایران درج می شود توضیح داد: بلایی 
بر سر روزنامه ها آمده که اقبال عمومی به آنها به حداقل ممکن 
رسیده است. چون احترام و اعتبارشان از دست رفته است. رسانه 
های فارسی زبان خارج در این چند هفته تعمدا مرور مطبوعات را 

به حداقل رسانده اند.
به دست خودمان نزول پرس تی وی را شروع کردیم

این فعال رسانه ای با اشاره به سابقه فعالیت شبکه پرس تی وی 
بیان کرد: پرس تی وی وقتی شروع کرد صدای بی صدایان شد 

و به تدریج صدا کرد.
خواهر زن بلر و شهردار قبلی لندن مجری پرس تی وی بودند. 
این شبکه آنچنان رشدی داشت که خبرهایش بعضا تیتر اول 
رسانه ها می شد. ولی از سال ۸۴ نقطه نزولش شروع شد. در سال 
۸۸ از پرس تی وی استفاده ابزاری و تبلیغاتی کردند. فردی را که 
بارها برای پرس تی وی فیلم ساخته بود و  سازمان منافقین علیه 
او پرونده حقوقی داشت به تلویزیون آوردند و اعترافاتش را پخش 
کردند. پس از آن پرس تی وی فعالیش توسط آفکام غیرقانونی 

شد. در واقع نزولش را به دست خودمان شروع کردیم.
این پژوهشگر رسانه با بیان این که از آن زمان به بعد پرس تی وی 
سیر نزولی دارد گفت:  الان این شبکه اگر یک دفتر کوچک و دو 
کارمند در لندن دارد و اموالش را هم حراج کرده اند. بهترین کار 
این است که زودتر تعطیلش کنند. یک زمانی بود و نبودش یکی 
بود؛ ولی الان بودنش ضرر است. این شبکه از نظر میزان رشد و 
درصد بیننده در دنیا مقام اول را کسب کرده بود؛ ولی ما به دست 

خودمان نابودش کردیم.
تفرشی افزود: شبکه های مختلف جهانی مدام علیه ما فعالیت 
دارند. ولی ما هم فرصت هایی داشتیم که در این رقابت مبارزه 

 ۵۰ نزدیک  الجزیره  بر  علاوه  قطر  تلویزیون  اکنون  هم  کنیم. 
شبکه تلویزیونی معتبر دارد و امارات هم دارد روزنامه نگاران دنیا را 
جذب می کند. ما در جنگ رسانه ای روزگاری پول و درایت و نگاه 
راهبردی داشتیم. الان توانش را نداریم که وارد بازی شویم و دیگران 

جای ما را اشغال کرده اند.
خودمان به خودمان رحم نکردیم

این تاریخ پژوه با اشاره به فعالیت رسانه های فارسی زبان خارجی 
کشور  خارج  زبان  فارسی  رسانه های  این  تک  تک  کرد:  بیان 
پشتیبانی بین المللی و منطقه ای دارند. آنها همچنین برای کسب 
اعتبار تلاش و برنامه ریزی کردند تا بعدها در مواقع لزوم ضد ایران 
وارد عمل شوند. ولی ما فقط فاز آخر فرایند نهایی را می بینیم. شما 
جنسی دارید که نیاز به پشتوانه مالی و اداری و تدارکاتی دارد. در 
یک راهبرد باید بتوانید باورپذیری ایجاد کنید. خودمان را در داخل 
به قول مرحوم فروغی معرفی نکره کرده ایم؛ بعد انتظار داریم در 
خارج دشمنان و بدخواهان ما مرام و اخلاق و معرفت به خرج 
بدهند و به ما رحم کنند. ما خودمان به خودمان رحم نکردیم. توقع 

داریم که دیگران به ما رحم کنند.
وی افزود: اگر الان می بینیم بی بی سی به کنشگر سیاسی 
تبدیل شده برای این است که در یک دوره چند ده ساله توانسته 
اعتبار کسب کند و اعتمادسازی کند و بعد وارد قضیه شود. خود 
مدیران بی بی سی می گویند ما نود مورد راست راست می گوییم 

برای این که کسی به دروغ صدمان شک نکند.
رسانه های داخلی خودمان را به تدریج خلع اعتبار و احترام 

کرده ایم
انتشار خبر مهم دستگیری صدام توسط  به  با اشاره  تفرشی 
ایرنا بیان کرد: در زمان اشغال عراق خبر مهم دستگیری صدام 
را ایرنا منتشر می کند. این خبر را کسی باور نکرد. چون قبلا این 
اعتمادسازی انجام نشده است. چند ساعت بعد خبر از منابع 
دیگری نقل قول و خبر ایرنا نادیده گرفته می شود. شما جنسی 
دارید که نیاز به پشتوانه مالی و اداری و تدارکاتی دارد. در یک 
راهبرد باید بتوانید باورپذیری ایجاد کنید. ما با رسانه های بین 
المللی مشکل داریم. رسانه های داخلی خودمان را به تدریج خلع 
اعتبار و احترام کرده ایم. آن وقت توقع داریم که توجه به رسانه های 
خارجی جذب نشود. شما نمی توانید رسانه داخلی را در دوران 
مختلف بی حیثیت کنید و بعد بگویید نروید تلویزیون خارجی 
ببینید. این کار نشدنی است. به گزارش  ایرنا ،این پژوهشگر رسانه 

با اشاره به حضور چهار لایه سیاست ورزان، نخبگان، رسانه ها 
و افکار عمومی در دیپلماسی عمومی گفت: باید با راهکارهای 
دیپلماتیک غیرمتعارف قلوب و اذهان مخاطبان را فتح کنیم. من 
تجربه ای که خودم داشتم را بازگو می کنم. هر موقع حرف های 
پرت و پلا از این چهار دسته شنیدم از طرف کسانی بود که ارتباط 
فیزیکی و مستقیم با ایران نداشتند. کمتر پیش آمده آدمی چند بار 
به ایران آمده باشد و دیدگاه افراطی راجع به کشور ما داشته باشد.

پای سیاستمداران جهانی را به ایران قطع کردیم
وی افزود: ما در یک دوره طولانی به دلایل مختلف با انگیزه 
های قابل درک اما غیرقابل قبول پای سیاستمداران جهانی را به 
ایران قطع کردیم. نخبگان جهانی را هم به شکل جاسوس و مزدور 
دیدیم و رابطه مان فقط با کسانی بوده که ایران تعریف کردند. برنامه 
های تلویزیونی ما با کسانی مصاحبه می کنند که به آمریکا فحش 
بدهند. جذب گردشگر خارجی مان وضع بدی داشته و الان بدتر 
شده است. ارتباط رسانه های دنیا با ما قطع شده. چون آنها در 
ایران حضور فیزیکی منظم نداشته اند. آنها خبرها را از کسانی مثل 
منافقین و سلطنت طلبان گرفته اند که علیه ما هستند. سازمان 
منافقین در آبان ۹۸ بیانیه داد و تعداد کشته ها را ۱۵۰۰ نفر اعلام 

کرد. رویترز این خبر را منتشر کرد و فکت )خبر( قطعی شد.
این پژوهشگر رسانه با بیان این که در ناآرامی های اخیر یک عده 
زیادی از جوانان مطالبات بحقی دارند گفت: یک سازمان در طول 
تاریخ دنیا بیشترین پول را از قدرت های ضد کشورش گرفته است 
و چند ده میلیارد دلار پول دارد. این سازمان می تواند مزدور بخرد 
و به جریانات سالم پاک جهت بدهد و هدایتش کند. آیا می توانیم 
این مطالبات برحق چند ده هزار نفری را نادیده بگیریم؟ خیر. از 

آن طرف نمی توانیم هدایت خارجی را نادیده بگیریم.
تفرشی با تاکید بر این نکته که ما نتوانستیم در جریان ارتباط 
گیری با سیاست ورزان، نخبگان، رسانه ها و افکار عمومی دنیا 
جایی برای خودمان داشته باشیم ادامه داد: حرف من و شما 
شنیده نمی شود. چون خودمان به دست خودمان رسانه های بین 
المللی خودمان را تقلیل درجه داده ایم. ما در عرصه رسانه های 

جهانی هیچ جایی نداریم.
تاریخ نگاری تحمیلی دفاع مقدس  دارد انجام می شود

وی با اشاره به فعالیت بیش از صد موسسه پژوهشی در ایران 
آنها هر روز  تاریخ جنگ و دفاع مقدس اظهار داشت:  به  راجع 
راجع به جنگ مطلب چاپی می کنند. به سایت آمازون یا کتابخانه 

ملی بریتانیا یا کتابخانه کنگره آمریکا بروید و ببینید چند مورد از 
این کتاب ها در عرصه بین المللی دیده و خوانده شده ست؟ 
تاریخ جنگ ما را اعراب، آمریکایی ها، ترک ها و اسرائیلی ها می 
نویسند و درس می دهند. همان طور که جنگ به ما تحمیل شد 
تاریخ نگاری تحمیلی آن هم دارد انجام می شود. ما صدای حسین 
علایی را خفه می کنیم که چهار تا انتقاد نکند. در داخل به خیال 
خودمان فاتحیم و در دنیا عرصه را به تاریخ نگاری جنگ باخته ایم. 

وقتی شما دریچه را می بندید خارج کار خودش را می کند.
تفرشی افزود: ما فکر می کنیم دنیا دنیای مرام و اخلاق و معرفت 
است. دنیا مجبور است حق را به ما بدهد. دشمنان ما مزخرف می 
گویند و حق بر باطل پیروز است و ما هم هیچ کاری قرار نیست 
بکنیم. در حالی که  ما در دنیا تنها هستیم و بخشی از این تنهایی 
خبرنگاران  از  یکی  فعالیت  به  اشاره  با  وی  است.  خودخواسته 
اکونومیست که مطالب واقع بینانه و مثبت برای ایران می نوشت 
گفت: آنچنان بلایی بر سر او آوردند که از ایران فرار کرد. یک ماه در 
هتل حبس بود. از زمانی که رفت شروع کرد به بد و بیراه به ایران 

گفتن. پس ما مقصر هستیم.
تفرشی با بیان این که رسانه های ما را به اندیشکده های دنیا 
راه نمی دهند اظهار داشت: حضور رسانه های ایران در دنیا به 
خصوص در اروپا صفر و حتی زیر صفر است. چون حضورشان تاثیر 
منفی دارد. در عرصه رسانه ای چون نمی توانیم رقابت کنیم سراغ 

تخریب می رویم و توقع داریم در این عرصه برنده شویم.
بسیاری از رهبران حرکت های اعتراضی

 با منافقین ارتباط دارند
این پژوهشگر رسانه با اشاره به فعالیت های سازمان منافقین 
توضیح داد: در یک دوره ای با تلاش های بین المللی و ملی 
سازمان منافقین منکوب و منزوی شده بود و الان دوباره فعال شده 
است. من با سند به شما می گویم که بسیاری از رهبران حرکت 
دارند.  ارتباط  سازمان  این  با  خارج  و  داخل  در  اعتراضی  های 
چرا این اتفاق افتاده است؟ در یک دوره ای مطالبات جوانان را 
نشنیدید. نظارت، شفافیت و حسابرسی را نادیده گرفته اید. نتیجه 
اش این می شود که حس تعلق و وفاداری از دست می رود. رویکرد 
جوانان به سمت دشمن قابل قبول نیست ولی قابل درک است. 
باید این موضوع را آسیب شناسی کرد. تصور ما این است که ما 
نباید تغییر کنیم ولی دنیا باید تغییر کند و خودش را با ما تطبیق 

دهد. این امکان ندارد.

تفرشی تحلیل گر مسائل معاصر ایران:

رسانه های داخلی را خلع اعتبار کرده ایم
جاده پیچید ولی مسئولان رسانه ای ما نپیچیده اند
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مایه پایداری زندگی ، خوب سنجیدن 

است و پایه آن ، برنامه ریزی است .
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امام علی علیه السلام:

»فاطمی امین« یکشنبه هفته آینده استیضاح می شود
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس گفت: یکشنبه هفته آینده جلسه استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
صحن مجلس برگزار خواهد شد.سیدنظام الدین موسوی درباره زمان برگزاری جلسه استیضاح وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در مجلس شورای اسلامی، گفت: از آنجایی که روز شنبه مهلت ۱۰ روزه فاطمی امین برای حضور 
و پاسخگویی در صحن علنی به پایان می رسد، طبق ماده ۲۲۳ قانون آئین نامه داخلی مجلس، استیضاح باید 
در جلسه یکشنبه، ۸ آبان ماه صورت گیرد.نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
شورای اسلامی در توضیح ماده ۲۲۳ قانون آئین نامه داخلی مجلس گفت: وزیر یا هیئت وزیران موظفند ظرف ۱۰ 
روز پس از طرح استیضاح در مجلس حاضر شوند و توضیحات لازم را بدهند، تعیین وقت استیضاح در مهلت مقرر 
با پیشنهاد وزیر یا هیئت وزیران و تصویب هیئت رئیسه مجلس در دستور هفتگی قرار می  گیرد. حضور وزیر یا هیئت 
وزیران در این وقت مقرر الزامی است.سخنگوی هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی در پایان در خصوص حضور 
رئیس جمهور در جلسه استیضاح خاطرنشان کرد: طبق آئین نامه داخلی مجلس، رئیس جمهور می تواند در این 

جلسه حضور یافته و یک ساعت زمان نیز برای دفاع از وزیر خود دارد.

هیات رییسه شورای هماهنگی روابط عمومی های قم انتخاب  شدند
 اعضای هیات رییسه شورای هماهنگی روابط عمومی های استان قم، روز یکشنبه با برگزاری فرآیند رای گیری 
مشخص شدند. براساس این گزارش مجمع انتخاباتی این هیات رییسه با حضور ۶۹ تن از مدیران روابط عمومی 
دستگاه های اجرایی استان قم در سالن کرامت استانداری برگزار شد.در پایان رای گیری، مهدی کلانترزاده با ۴۷ 
رای، حسین تقی زاده با ۳۴ رای، بهروز نیازمند با ۲۹ رای، سعید آقایی با ۲۶ رای، غلامرضا رضایی با ۲۶ رای، 
حسین شیرازی با ۲۵ رای و محمد کربلایی با ۲۵ رای به عنوان اعضای هیأت رئیسه شورای هماهنگی روابط 
عمومی های استان قم مشخص شدند.در این رای گیری هم چنین حمیدرضا ابراهیمی به عنوان بازرس و سید 
محمدرضا بهشتی پور به عنوان خزانه دار مشخص شدند.مدت عضویت اعضای شورای هماهنگی روابط عمومی 

های استان قم ۲ سال است.

۵2۰ هزار دانش آموز افغانستانی در ایران تحصیل می کنند
نماینده ویژه رییس جمهور در امور افغانستان با تاکید بر حضور پرتعداد مهاجران افغانی در ایران بعد از تحولات 
اخیر این کشور، گفت: در سال تحصیلی جاری ۵۲۰ هزار دانش آموز در مدارس کشور مشغول تحصیل هستند. 
حسین کاظمی قمی در جلسه ای پیرامون مسائل اتباع خارجی، بیان کرد: تا زمانیکه شرایط در افغانستان به یک 
ثبات نیمه پایدار در ابعاد اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و غیره نرسد، شاهد ادامه حضور اتباع افغانستانی در ایران 
خواهیم بود.نماینده ویژه رییس جمهوری اسلامی ایرانی در امور افغانستان بابیان اینکه ایران مهاجرپذیرترین 
کشور منطقه است، گفت: هیچ کدام از کشورهای منطقه حتی پاکستان جاذبه و ظرفیت مهاجرپذیری جمهوری 
اسلامی را ندارد و هیچ کشوری مانند ایران اثرپذیر از تحولات افغانستان نیست. وی با بیان اینکه مردم افغانستان 
در شکل گیری تمدن نوین اسلامی بیشترین نقش و تأثیرگذاری را می توانند داشته باشند، اضافه کرد: فقدان نگاه 

راهبردی درازمدت به مسئله مهاجرت مشکل اصلی کشور در رابطه با این موضوع است.

2۰۰میلیارد تومان پول سهام استقلال گم شد؟!
رئیس سازمان خصوصی سازی به نحوه هرینه ۲۰۰ میلیارد در استقلال ورود کرد.قربان زاده گفت: باشگاه 
استقلال در آخرین بررسی حدود ۲۰۰ میلیارد تومان هزینه کرد خارج از مصوبات کمیته مصارف داشته است که 
هنوز مستنداتی به کمیته مصارف ارائه نکرده است.قطعا نهادهای نظارتی ورود می کنند و متخلفین نیز به مراجع 
قضایی معرفی خواهند شد. باشگاه استقلال ۴۸ ساعت فرصت دارد تا مستندات خود را درباره مغایرت ۲۰۰ 
میلیارد تومانی اعلام کند. مدیرعامل استقلال درخصوص مهلت ۴۸ ساعته حسین قربان زاده، گفت: اگر گفتند 

که حساب و کتاب دست ایشان است؛ اما مشکل نداریم و همه این ها را حل می کنیم.

شکارچی قمی که محیط بان شد 
حکایت شکارچی سال های نه چندان دور قم، که حالا خود یکی از محافظان حیات وحش استان است.به 
گزارش خبرگزاری صدا و سیما؛ مرکز قم، یکی از شکارچی های قمی دو سال است که دست از شکار برداشته 
و حافظ محیط زیست شده است.آقای جعفری می گوید: ۲۱ سال شکار می کرده، اما تصمیم گرفته دیگر شکار 
نداشته باشد و به کمک محیط بانان بیاید.او در حال حاضر در منطقه حفاظت شده پلنگ دره پا به پای محیط بانان 

در حفظ و نگه داری حیات وحش تلاش می کند.

وجود بیش از 24۰ هزار پست خالی در وزارت بهداشت 
بهروز رحیمی معاون توسعه وزارت بهداشت با اشاره به وجود بیش از ۲۴۰ هزار پست خالی در این وزارتخانه، 
گفت: به نیروهای طرحی به عنوان نیروی آموزش دیده و متخصص نیاز جدی داریم و با توجه به اینکه تعیین تکلیف 
این موضوع دستور رهبر معظم انقلاب است بنابراین تلاش خواهیم کرد تا پایان سال جاری نسبت به جذب آنها 

از طریق آزمون اقدام کنیم.

مدیرعامل هلال احمر استان قم :
خانه های هلال استان قم در سطح کشور رتبۀ برتر را دارند 

مدیرعامل هلال احمر استان قم گفت: راه اندازی خانه های هلال در روستا ها و شهر ها به منظور ترویج 
فرهنگ صلح و نوع دوستی، تامین سلامت و ایمنی افراد جامعه، جذب، سازماندهی و آموزش افراد 
ساکن در شهر ها و روستا ها است. به گزارش ندای قم ،محمدرضا بهرامی نشست رؤسای خانه های هلال 
مساجد، ادارات، کارخانجات و روستا ها به مناسبت هفته کاهش اثرات بلایای طبیعی برگزار شدبا بیان 
اینکه خانه های هلال استان قم در سطح کشور رتبۀ برتر را دارند، از خدمات ارزنده و بی منت رؤسای 
خانه های هلال قدردانی کرد و گفت: نخستین گام در خانه های هلال، ارائۀ آموزش های عمومی، 
مخاطرات و دوره های تکمیلی به اعضا با همکاری معاونت آموزش و پژوهش است و سپس اعضا بعد از 
گذراندن دوره های امدادی توسط معاونت امداد و نجات تیم بندی شده تا در زمان حوادث و بحران به 
کارگیری شوند. مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان افزود: معاونت امور جوانان این جمیعت در بخش 
فرهنگی در سطح استان موفق عمل کرده و همچنین در ارزیابی های صورت گرفته در پنج سال اخیر، 
جزء یکی از دستگاه های برتر در حوزۀ اوقات فراغت است که می توان از این ظرفیت در خانه های هلال 

به منظور جذب جوانان بیشتر استفاده کرد.
تشریح فعالیت های خانه های هلال دراستان قم

معاون امور داوطلبان هلال احمر و مسئول خانه های هلال استان هم در این نشست با اشاره به 
تاریخچه تشکیل خانه های هلال بیان کرد: خانه های هلال سال ها تحت عنوان پایگاه های امداد و نجات 
و خانه های داوطلب فعالیت داشته و هم اکنون خانه های هلال تحت عنوان یک هلال احمر کوچک 
در ادارات، کارخانجات، مساجد، شهر ها و روستا ها با بهره مندی از ظرفیت محلی، جوانان، خیرین، 

تیم های امدادی و خدمات خیرخواهانه، نوعدوستانه و بشردوستانه به مردم فعالیت می کند.
امیرحسین علیمردانی به تشریح فعالیت های خانه های هلال پرداخت و گفت: تاکنون یک هزار 
و ۶۳ عضو داوطلب که یکصد و سی نفر از آن ها عضو تیم های امدادی هستند در روستاها، ادارات، 
کارخانجات و ... در قالب تیم های امدادی فعالیت می کنند. وی افزود: با هماهنگی جمعیت هلال 
احمر، بسته های معیشتی به صورت مشارکتی با همت خیرین محلی و استان در مناسبت های مختلف 

به افراد نیازمند شناسایی شده با حفظ کرامت انسانی اهداء شده است.
معاون امور داوطلبان هلال احمر استان گفت: در سال گذشته بیش از ۴۰ میلیارد ریال خدمات 
بلاعوض در طرح حمایتی درمانی و دارویی به مددجویان هلال احمر استان و خانه های هلال ارائه شد.

 
مدیر خانه نجوم استان قم  خبرداد:

وقوع پدیده خورشید گرفتگی در روز سه شنبه 
مدیر خانه نجوم  استان قم با اشاره به وقوع خورشید گرفتگی جزئی در روز سه شنبه سوم آبان ماه 
گفت: خورشید گرفتگی از ساعت ۱۳ و ۴۱ دقیقه آغاز خواهد شد و در ساعت ۱۴ و ۵۸ دقیقه به اوج 
خود می رسد. حجت الاسلام احمد رحمانی اشاره به وقوع خورشید گرفتگی جزئی در روز سه شنبه 
سوم آبان ماه گفت: خورشید گرفتگی از ساعت ۱۳ و ۴۱ دقیقه آغاز خواهد شد و در ساعت ۱۴ و ۵۸ 
دقیقه به اوج خود می رسد و پایان آن هم ساعت ۱۶ و ۹ دقیقه خواهد بود. رحمانی با بیان اینکه ساکنان 
بخش هایی از آسیا، آفریقا و اروپا، شانس بیشتری برای تماشای این پدیده نجومی دارند گفت: این پدیده 
در ایران نیز تا حدی قابل مشاهده خواهد بود و ساکنان نیمه شمالی کشور، در صورت مساعد بودن 
شرایط جوی، موقعیت بهتری برای رصد این کسوف دارند. وی افزود: برای رصد این پدیده نجومی، خانه 
نجوم قم هم از ساعت ۱۳:۳۰ دقیقه در رصد خانه امام علی )ع( واقع در روستای تیره شهرستان کهک، 

پذیرای علاقمندان است.گفتنی است خواندن نماز آیات در هنگام خورشید گرفتگی واجب است. 
 

 مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

محکومیت جزای نقدی برای یک فروشگاه بزرگ 
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم گفت :فروشگاه بزرگی در سطح شهر قم به دلیل عرضه خارج از 
شبکه شکر تنظیم بازار داخلی به پرداخت مبلغ ۱ میلیارد و ۴۶۸ میلیون و ۵۰۰ هزار ریال جزای نقدی در 
حق دولت محکوم شد.  مهدی ریاضی روزیکم آبان ماه طی سخنانی اظهارداشت: پیرو گزارش مردمی 
طی گشت مشترک تعزیرات قم با همراهی نمایندگان دستگاه های متولی در امر بازرسی و نظارت، با 
مراجعه به یک فروشگاه بزرگ در سطح شهر به دلیل عرضه خارج از شبکه شکر تنظیم بازار داخلی به 
ارزش ۷۳۴,۲۵۰,۰۰۰ ریال گزارشی تنظیم و مراتب جهت سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات 

حکومتی استان قم ارسال گردید.

 مدیرکل امور فنی استانداری قم با اشاره به بررسی بیش از ۵ هزار پرونده در 
کمیسیون ماده ۱۰۰ گفت: دهکده لجستیک و دهکده سلامت از جمله مهم ترین 

مصوبات این کمیسیون بوده است.
عباس صادقیان در گفت وگو با خبرنگاران در خصوص عملکرد ۶ ماهه نخست 
سال جاری دفتر فنی، امور عمرانی و حمل ونقل و ترافیک استانداری قم، با اشاره 
به جلسات ستاد بازآفرینی شهری، اظهار کرد: هیئت اجرایی این کمیته طی ۶ ماه 

گذشته ۷ جلسه و کمیته فنی بافت ناکارآمد ۲۰ جلسه داشته است.
وی با بیان اینکه ستاد بازآفرینی نیز ۲ جلسه برگزار کرده است، مطرح کرد: توسعه 
ضلع شرقی حرم مطهر، توسعه ضلع جنوبی حرم، ساماندهی پیرامون قبرستان های 
شیخان و نو، مجموعه چهل اختران و دروازه ری ازجمله مهم ترین مصوبات و نتایج 
این جلسات بوده است. مدیرکل امور فنی استانداری قم با اشاره به کارگروه  های 
مصوب سفر ریاست جمهوری، عنوان کرد: در راستای مصوبه منوریل ۵ جلسه و 
کارگروه دریاچه نمک یک جلسه با حضور معاون اجرایی رئیس جمهور و دو جلسه با 

حضور رئیس سازمان محیط زیست برگزار شده است.
وی با تأکید بر اینکه کارگروه کارخانه چادر مشکی نیز یک جلسه با معاون اجرایی 
رئیس جمهور داشته است، خاطرنشان کرد: تصویب تکمیل ۶.۸ کیلومتر از منوریل 

قم از محدوده پایانه تا مصلی مهم ترین مصوبه این جلسات بوده است.
صادقیان با اشاره به اینکه جلسات کمیسیون ماده ۱۰۰ نیز شامل ۶ شعبه، ۲۴۰ 
جلسه و بیش از ۵ هزار پرونده بوده است، تصریح کرد: کارگروه زیربنایی، توسعه 
روستایی، عشایری، شهری و آمایش سرزمین و محیط زیست و گروه های کاری ذیل 
آن نیز ۷ جلسه برگزار کرده و دهکده لجستیک و دهکده سلامت ازجمله مهم ترین 

مصوبات این جلسات بوده است.

مدیرکل امور فنی استانداری قم  خبرداد:

بررسی بیش از 5 هزار پرونده در کمیسیون ماده ۱۰۰ 

مدیر اقتصاد مقاومتی سازمان بسیج سازندگی استان قم خبرداد:

برپایی ۲۰ نمایشگاه اقتصاد مقاومتی
 در نیمه نخست امسال

مدیر اقتصاد مقاومتی سازمان بسیج سازندگی استان قم با تاکید بر لزوم حمایت 
ویژه از مشاغل خرد خانگی در راستای محرومیت زدایی گفت: در نیمه نخست 

امسال بیش از ۲۰ نمایشگاه اقتصاد مقاومتی برپا شده است. 
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی سپاه استان قم، محمد محمدی 
در گفت وگویی اظهار کرد: در ۶ ماهه نخست امسال به همت بسیج سازندگی قم 
و در راستای محرومیت زدایی و حمایت از مشاغل خانگی بیش از ۲۰ نمایشگاه 
اقتصاد مقاومتی در مناطق مختلف استان برپا شده و سه نمایشگاه دیگر نیز در 

آستانه راه اندازی است.
برای حمایت  الحسنه  فعالیت ۲۱۶ صندوق قرض  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
این صندوق ها بهر  از  بر خورداری که  افراد کم  افزود:  از اشتغال خرد خانگی 
مند می شوند و کسب و کاری برای خود راه می اندازند ما برای حمایت از آنان 

محصولاتشان را به صورت نمایشگاه عرضه می کنیم.
به  با اشاره  اقتصاد مقاومتی سازمان بسیج سازندگی سپاه استان قم  مدیر 
همت جهادی و خودجوش برخی حوزه های مقاومت در برپایی نمایشگاه های 
اقتصاد مقاومتی در نواحی مختلف ادامه داد: در نمایشگاه های اقتصاد مقاومتی 
محصولاتی شامل انواع البسه، صنایع دستی مانند سفال، سنگ های تزئینی، 
صنایع چرمی و چوبی، عسل و مواد خوراکی خانگی متنوع و غیره... عرضه 
می شود. محمدی با بیان اینکه استان قم یکی از قطب های البسه در حوزه مشاغل 
خرد به شمار می رود، ادامه داد: با توجه به اینکه استان قم ظرفیت خوبی برای 
تولید عسل دارد در تلاش هستیم با ایجاد تعاونی و صندوق های قرض الحسنه، 
استان قم در زمینه صنعت زنبوداری در حوزه مشاغل خرد خانگی به قطب تولید 
عسل کشور تبدیل شود. مدیر اقتصاد مقاومتی سازمان بسیج سازندگی سپاه امام 
علی بن ابی طالب)ع( استان قم با تاکید بر اینکه هدف بسیج سازندگی حمایت 
ویژه از مشاغل خرد خانگی در راستای محرومیت زدایی است، عنوان کرد: حمایت 
از جامعه هدف شامل زنان سرپرست خانوار و افراد کم بضاعت از طریق آموزش، 

اعطای وام اشتغال توسط دولت و یا مجموعه صندوق های قرض الحسنه است.
محمدی گفت: در بحث حمایت از مشاغل خرد خانگی از ظرفیت سازمان ها 
و اداراتی که در حوزه اشتغال گام بر می دارند نیز استفاده می شود. وی در ادامه 
با اشاره به برگزاری نمایشگاه اقتصاد مقاومتی در خاکفرج با حضور ۲۰۰ زن 
سرپرست خانوار گفت: در این نمایشگاه کمیته امداد، بهزیستی، ستاد اجرایی 
فرمان امام )ره( هم افزایی و مشارکت داشتند. مدیر اقتصاد مقاومتی سازمان 
بسیج سازندگی سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( در ادامه برپایی نمایشگاه های 
اقتصاد مقاومتی در پردیسان را مورد توجه قرار داد و گفت: این نمایشگاه ها به 
منظور عرضه محصولات بانوان توانمند به صورت محله ای در تمام مناطق پردیسان 
هر دو هفته یکبار برپاست. وی در پایان هدف از برپایی نمایشگاه های اقتصاد 
مقاومتی را فراهم کردن بازار فروش مناسب، حمایت از مشاغل خرد خانگی کمک 
به اقتصاد محرومان و خرید ارزان قیمت و بدون واسطه در راستای تحقق شعار 

اقتصاد مقاومتی عنوان کرد.
 

تولیت مسجد مقدس جمکران :

مسجد جمکران میزبان کنگره ملی 
6۰۹۰ شهید استان قم خواهد بود 

تولیت مسجد مقدس جمکران از برگزاری اجلاسیه نهایی دومین کنگره ملی 
۶۰۹۰ شهید استان قم در مسجد مقدس جمکران با حضور خانواده های معظم 

شهدا و مسئولان کشوری خبر داد. 
، حجت الاسلام والمسلمین محمدحسن رحیمیان در نشست هم اندیشی اجرای 
اجلاسیه اصلی کنگره ملی ۶۰۹۰ شهید استان قم که سالن جلسات اداری مسجد 
مقدس جمکران برگزار شد، گفت: یکی از مهمترین دستاوردهای برگزاری مراسم 
بزرگداشت شهدا، احیای فرهنگ شهادت در جامعه است. وی افزود: در جریان 
انقلاب اسلامی نیز بدون شهادت و شهادت طلبی، انقلاب به پیروزی نمی رسید؛ 
شوکت و عزت امروز جمهوری اسلامی در پرتوی نور شهدا است. تولیت مسجد 
مقدس جمکران با بیان اینکه امام خمینی )ره( بالاترین نقش را در احیای فرهنگ 
شهادت ایفا کردند، عنوان کرد: می توان گفت مهمترین دستاورد نهضت امام راحل، 
احیای اسلام ناب بود و نقطه برجسته این اسلام ناب، احیای فرهنگ شهادت است. 
وی تصریح کرد: امروز به برکت این اسلام ناب، میلیون ها انسان در جهان هستند 
که آماده اند جان خودشان را برای دین و امام زمان)عج( فدا کنند. رحیمیان مطرح 
کرد: ظهور امام عصر)عج( زمانی اتفاق می افتد که زمینه ظهور و آمادگی فداکاری 
نشان  بررسی ها  داد:  ادامه  باشد. وی  راه حضرت مهدی)عج( وجود داشته  در 
می دهد بیش از ۹۰ درصد شهدا از خاستگاه مسجد به معراج شهادت عروج کرده اند 
و چه زیباست که کنگره ملی ۶۰۹۰ شهید استان قم در مبدا حرکت شهدا و پایگاه 
فرهنگ شهادت یعنی »مسجد مقدس جمکران« برگزار شود. تولیت مسجد مقدس 
جمکران بیان کرد: ما خودمان را خدمتگزار مسجد جمکران و مراسم کنگره شهدا 
می دانیم و زیباترین و دلپذیرترین برنامه ای که می تواند در مسجد مقدس جمکران 

برگزار شود، کنگره ملی شهدا و عرض ارادت به شهدا است.
 

نماینده آیت الله العظمی سیستانی:

»فصل شیدایی« توانسته پیام اسلام و 
جهان شیعه را به افراد انتقال دهد

نماینده آیت الله العظمی سیستانی با توجه به استقبال بی نظیر مردم قم از این 
اثر فاخر قرآنی و تاریخی، از عوامل نمایش »فصل شیدایی« تقدیر کرد. 

فاخر  اثر  عوامل  از  تقدیر  مراسم  در  شهرستانی  جواد  سید  الاسلام  حجت 
قرآنی و تاریخی نمایش »فصل شیدایی« اظهار کرد: همه ما در مقابل امامان و 
معصومین)ع( دِینی داریم که باید آن را ادا کنیم و آن معرفی دین اسلام و مذهب 
شیعه به جهانیان است. وی ادامه داد: بزرگان که مراجع دینی  ما محسوب می شوند 
خط فکری و راهشان راه امامان )ع( است، و مردم وظیفه دارند که با هر ظرفیتی 
که در اختیارشان است راه آن ها را ادامه دهند. نماینده حضرت آیت الله سیستانی 
تصریح کرد: برای معرفی دین به جهانیان زبان هنر یکی از بهترین ابزارهایی است 
که می توان از آن استفاده کرد، در این زبان گاهی با فیلم، شعر و یا نمایش باید 
انجام وظیفه کرد و در برهه های زمانی مختلف از آن ها متناسب با جامعه استفاده 
کرد. وی خاطرنشان کرد: به عوامل نمایش »فصل شیدایی« به دلیل ساخت این 
اثر قرآنی و تاریخی خدا قوت و تبریک می گویم؛ تهیه کننده، کارگردان، نویسنده 
و سازمان هنری رسانه ای اوج به عنوان متولی این اثر به درستی وظیفه شان را از 

طریق ساخت و اجرای این نمایش انجام دادند.
حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی بیان کرد: نمایش »فصل شیدایی« در قم 
توانسته پیام اسلام و جهان شیعه را درک کند و به زیبایی این مفهوم را به افراد انتقال 

دهد، خداوند پاداش این خدمت شما به مردم و ائمه اطهار)ع( را خواهد داد.
 

 سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم:

تقویت هویت پیش شرط اثرگذاری 
اقدامات فرهنگی است

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم گفت: تقویت 
و  فرهنگی  فعالیت های  اثرگذاری  پیش شرط  تعلق خاطر  احساس  و  هویت 

اجتماعی است.
حجت الاسلام سید احمد طباطبایی نژاد در جلسه ای پیرامون مسائل اتباع، 
اظهار داشت: قم به دلیل ویژگی مهاجرپذیری و حضور پرتعداد مهاجرین و اتباع 

خارجی دچار اشکالاتی در یکپارچگی و هویت جمعی شده است.
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم با تأکید بر ضرورت 
تقویت هویت جمعی تعلق خاطر به محل زندگی، تصریح کرد: ارتقای حس هویت 
و تعلق خاطر پیش شرط تأثیرگذاری اقدامات و فعالیت های فرهنگی و اجتماعی 

است.

مدیر حوزه های علمیه به سه شاخص مهم در امور مالیاتی اشاره کرد و افزود: 
آسان گیری با ضعفا، توجیه و اقناع و مراقبت متمکنین، نصب العین قرار دادن 
جریان اقتصادی و تولید و توزیع سه شاخص مهم است که با رعایت آن جامعه 

اصلاح خواهد شد.
آیت الله اعرافی در دیدار با مدیر کل امور مالیاتی استان قم اظهارداشت : 
حضور و خدمت در این شهر نورانی ارزش مضاعف دارد که باید قدر دانست 
و شرایط خدمت را رعایت کرد، چون یکی از کارهایی که ارزش کار را افزایش 
می دهد این است که کجا و برای چه و چه مردمی خدمت می کند، خدمت در 

قم موجب مزید ارزش کار و خدمت در نظام اسلامی نیز اجر بسیار دارد.
وی تفکر، خودسازی و مراقبت دائمی را لازمه افراد در میدان برشمرد و گفت: 
افرادی که در میدان عمل هستند لازم است تفکر، خودسازی و مراقبت دائمی 

را داشته باشند که موجب پیشرفت در جامعه است.
مدیر حوزه های علمیه ادامه داد: عناصر کلیدی باید خودشان اهل خود 
شناسی و خودسازی باشند و نیاز به تنبّه در کارها ضرورت هر دستگاهی است 

که موجب ارتقاء می شود.
وی ضمن اشاره به آیات مبارک قرآن کریم بیان کرد: قرآن کریم برای عدالت 
اجتماعی و توازن انسانی و اقتصادی تعابیر عجیبی دارد که هم شامل حقوق 

شرعی و هم حقوق نظام و مالیات می شود.
آیت الله اعرافی به توازن اقتصادی در جامعه اشاره و اظهار داشت: اگر توازن 
اقتصادی در جامعه حاکم نشود یا متمکنین اشکال دارند یا در طراحی و برنامه 

ریزی سیستم مشکلی وجود دارد.
وی با بیان حساسیت اسلام در اجرای احکام عنوان کرد: اسلام در اجرای 
عدالت حساسیت دارد و باید حد متوسط برای همه رعایت شود و مالیات و خراج 

نیز از قدیم بوده است.
دریافت عوارض و مالیات لازمه اداره جامعه می باشد 

آیت الله اعرافی خطاب به مدیران امور مالیاتی و با بیان نقش کلیدی دستگاه 
مالیاتی تصریح کرد: دستگاه شما دستگاهی است که تنظیم کننده معادلات 
اقتصادی است و و پشتوانه مهم برای عدالت اقتصادی و توازن جامعه و محقق 

کننده آرمانها و اهداف است.
مدیر حوزه های علمیه ادامه داد: عوامل دستگاه نیز باید دقت کنند که این 
اقدام برای ایجاد توازن در جامعه است، لذا وقتی به فقرا و ضعفا می رسند تا 
جایی که قانون اجازه می دهد باید با آن ها همراهی کنند و هرچه به سمت 

ثروتمندان می رود دقت بیشتری کنند.
افزود:  و  اشاره کرد  مالیاتی  امور  به سه شاخص مهم در  اعرافی  الله  آیت 
آسان گیری با ضعفا، توجیه و اقناع و مراقبت متمکنین، نصب العین قرار دادن 
جریان اقتصادی و تولید و توزیع سه شاخص مهم است که با رعایت آن جامعه 

اصلاح خواهد شد.
وی به فرار مالیاتی اشاره و مطرح کرد: همان طور که مقام معظم رهبری نیز 
تأکید دارند اگر فرار مالیاتی را بتوان رفع کرد ظلمی که افراد بسیاری تحمل 

می کنند از بین خواهد رفت، طبعا روحانیت نیز وظیفه اقناع سازی دارند.
مدیر حوزه های علمیه با تأکید بر توجیه و اقناع مردم اضافه کرد: توجیه و 
اقناع فکری افراد باید از زمان مدرسه به دانش آموزان، آموزش داده شود که 

دستگاه های رسانه ای و روحانیت نیز می توانند کمک کنند.
اداره جامعه است و حق  و مالیات قوام  وی خاطرنشان ساخت: عوارض 

واضحی است که لازمه اداره جامعه می باشد.

آیت الله اعرافی در دیدار با مدیر کل امور مالیاتی استان قم مطرح کرد:

سه شاخص مهم در امور مالیاتی

برداشت زرشک در قائنات خراسان جنوبی

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره 
به طرح انتقال آب از قم به روستاهای بخش قنوات 
گفت: این طرح که جزء اصلی ترین مصوبه های سفر 
سال گذشته رییس جمهور به استان بوده، هم اکنون 

۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 
حسن بختیاری روز یکشنبه در گفت وگویی در پاسخ 
به سوالی مبنی بر آخرین وضعیت مصوبه های سفر 
دی ماه سال گذشته رییس جمهور و اعضای هیات 
دولت سیزدهم به استان قم افزود: مهمترین مصوبه، 
انتقال آب از قم به روستاهای قنوات بوده که این طرح 
در حال انجام است، و درنهایت تا پایان سه ماهه سوم 

سال جاری به بهره برداری خواهد رسید.
این  برای  شده  گرفته  نظر  در  اعتبار  گفت:  وی 
طرح، حدود ۴۵۰ میلیارد ریال بوده، که با اجرای آن، 
روستاهای شهر قنوات به شبکه آب شهر قم متصل، و 
از نظر کمی و کیفی نیز پایداری برای روستاهای این 

بخش استان ایجاد می شود.
قنوات در بخش مرکزی استان قم قرار دارد، این 
شهر حدود هشت هزار تَن جمعیت دارد و مساحت 
آن نیز ۳۰۸ هکتار و فاصله آن با شهر قم ۹ کیلومتر 
سوالی  به  پاسخ  در  همچنین  بختیاری  می باشد. 
برنامه های کلان استان برای مدیریت  در خصوص 
مصرف آب خاطرنشان کرد: شرایط کشور و به تبع آن 
استان به نحوی است که موضوع مدیریت مصرف و 
سازگاری با کم آبی باید به عنوان یکی از ضرورت های 
کاری، در نظر گرفته شود، و بدون کمک مردم عبور از 

شرایط پیش رو چندان قابل تصور نیست.
در  طبیعی  طور  به  قم  که  نکته  این  ذکر  با  وی 
اقلیم گرم و خشک واقع شده، و پیشینیان ما نیز در 
خصوص مدیریت مصرف برنامه داشتند و با معضل 

کم آبی در هر زمانی همراه بودند گفت: پیش بینی ما 
در فصل فعلی این است که بارش ها در حد متوسط 
دوره بلند مدت نخواهد بود، و همین موضوع باعث 
شده تا علاوه بر اینکه تابستان را با ۱۰ درصد کاهش 
مصرف پشت سر بگذاریم، در پاییز نیز همین را در 

برنامه ها داشته باشیم.
مردم کماکان مانند تابستان، مصرف بهینه آب 

را امری جدی تلقی کنند 
مدیرعامل آبفای قم با تاکید بر اینکه مدیریت مصرف 
آب از شاخص ترین برنامه های این استان می باشد 
گفت: از این رو از عموم افراد جامعه، درخواست داریم 
تا کماکان مانند تابستان، مصرف بهینه را امری جدی 
تلقی کنند. بختیاری گفت: خوشبختانه توانستیم، 
با سه درصد کاهش در مصرف، از فصل گرما عبور 
کنیم، و اگر بتوانیم با همین میزان صرفه جویی از پاییز 
نیز گذر کنیم، با امیدواری بیشتری وارد فصل زمستان 
می شویم، و انشاالله شرایط بارش و باران رحمت الهی 
به نحوی باشد که برای تابستان آینده مشکل نداشته 
باشیم. وی خاطرنشان کرد: البته برنامه هایی نظیر 
حفر و تجهیز چاه های جدید نیز در دستور کار داریم، 
که با یک ضریب اطمینان بیشتری وارد سال ۱۴۰۲ 
شویم، همه این ها در صورتی که مصرف بهینه در بین 
مردم به عنوان یک فرهنگ درست وجود داشته باشد، 
تحقق می پذیرید و قاعدتا هزینه های اداره شهر نیز 

کمتر خواهد شد.
مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  قم  آبفای  مدیرعامل 
جاری  سال  در  استان  در  شده  تولید  آب  حجم  بر 
با سال قبل یادآور شد: در نیمه نخست  در قیاس 
امسال نسبت به ۶ ماهه سال گذشته، آب کمتری را 
تولید کرده ایم، و به نوعی کاهش مصرف داشته ایم 

و این امر ناشی از ۲ موضوعِ مدیریت فشار در شبکه 
توسط کارشناسان و همچنین کاهش مصرف از سوی 

شهروندان است.
کاهش ۴۰ درصدی حجم سدهای

 تامین کننده آب استان قم 
بختیاری در بخشی دیگر از سخنان خود در پاسخ به 
این سوال که وضعیت سدهای استان به چه صورت 
خرداد  و ۱۵  کوچری  سدهای  داشت:  بیان  است 
به عنوان منبع اصلی تامین آب شهر قم هستند که 
سد  و  مترمکعب،  میلیون  حدود ۸۰  کوچری  سد 
۱۵ خرداد نیز حدود ۴۵ تا ۵۰ میلیون مترمکعب 
ذخیره آب دارد، و امیدوار هستیم با بارش های پاییز 
و زمستان شرایط بهتری داشته باشیم، ولی نسبت 
به سال قبل، در منابع آبی سدها با کاهش مواجه 
هستیم، که حاکی از ضرورت توجه بیش از پیش به 

امر مدیریت مصرف است.
که  پرسش  این  به  پاسخ  در  قم  آبفای  مدیرعامل 
کاهش منابع آبی تا چه اندازه است گفت: نسبت به 
سال قبل حدود ۳۵ تا ۴۰ درصد کاهش را در حجم 

سدهای تامین کننده آب استان داریم.
این مسئول در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه 
سهم  کاهش  مشکل  حل  برای  پیگیری هایی  چه 
استان از سد کوچری صورت گرفته است بیان کرد: 
دلیل اصلی این کاهش سهمیه، در حقیقت کاهش 
بارندگی ها بوده، ولی به منظور تامین رفاه شهروندان 
و  استاندار  توسط  کیفیت،  با  شرب  آب  تامین  و 
نمایندگان مجلس، پیگیری های زیادی انجام شده، 
و یک مدیریت خوبی را در منابع آبی داشته باشیم، 
شرایط متعادلی در برداشت آب از سدها ایجاد شود و 

ذخیره مناسبی برای تابستان فراهم کنیم.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد:

پیشرفت ۸۰ درصدی طرح انتقال آب به روستاهای شهر قنوات 

معاون فنی مرکز بهداشت قم هشدارداد:

شیوع چشمگیرآنفلوانزا میان دانش آموزان قمی
 معاون فنی مرکز بهداشت قم گفت: با توجه به شیوع چشمگیر آنفلوانزا میان دانش آموزان، 

والدین باید نسبت به رعایت دستورالعمل های بهداشتی از سوی فرزندانشان حساسیت بیشتری 
داشته باشند. 

محمدجواد باقریان در گفت وگویی اظهارداشت: حضوری شدن کلاس های درس موج بیماری 
آنفلوانزا را افزایش داده و تعداد زیادی از دانش آموزان و همچنین خانواده ها با علایم سرماخوردگی 

درگیر این بیماری شده اند. 
معاون مرکز بهداشت قم از شهروندان درخواست کرد: زدن ماسک را برای فرزندانشان الزام نمایند و 
دانش آموزان بیمار را تا زمان بهبودی از مدرسه رفتن منع نمایند. به گفته وی، در حال حاضر مراجعه 
سرپایی به مراکز درمانی افزایش چشمگیری داشته، ولی تعداد بستری ها کم است. وی با بیان 
این که وضعیت کرونا نسبت به هفته های قبل در استان ثابت است، گفت: ویروس کرونا ریشه کن 

نشده، ولی در هفته های گذشته افزایشی نیز نداشته است.

عکاس : احمد بلباسی


